
Пачатак быў за іспанцамі. 
Складвалася ўражанне, што на 
беларусаў магічна падзейнічаў 
аўтарытэт гасцей, але час 
ішоў, і беларускія футбалісты 
паступова пачыналі разумець: 
усё ж такі яны гуляюць 
на сваім полі. Тым больш 
крыўдным аказаўся гол у 
вароты беларусаў напрыканцы 
першага тайма. Памыліўся 
наш варатар Андрэй Гарбуноў, 
і Давід Сільва свой шанц 
выкарыстаў на ўсе сто.

А вось беларусы ў другім 
тайме прадастаўленай 
магчымасцю зраўняць лік не 
скарысталіся, хоць увогуле іх гульня 
пакінула добрае ўражанне.

“Не наклалі ў штаны”, – вобразна 
пракаментаваў паядынак ігрок 
беларускай зборнай Аляксандр 
ГЛЕБ.

“Мне вельмі спадабаўся 
футбол, – радасна дадаў старшыня 
Беларускай федэрацыі футбола 

Сяргей РУМАС. – А якая атмасфера 
была! Людзі нават пасля матча не 
хацелі пакідаць стадыён”.

Да слова, на гульні на самай 
справе быў аншлаг. Праўда, футбаліст 
Павел Няхайчык адзначыў, што “пры 
сённяшніх адносінах беларускай 
міліцыі да балельшчыкаў складана 
вярнуць іх на трыбуны”.

“Падчас гэтага матча, здаецца, 

усё было нармальна, – 
распавёў ён журналістам. 
– Але, калі мы ехалі перад 
гульнёй на трэніроўку, 
сутыкнуліся з тым, што 
супрацоўнікі міліцыі пачалі 
пытацца: “Хто вы? Што 
вы?» Яны яшчэ думалі, 
ці пускаць футбалістаў 
нацыянальнай каманды 
на трэніроўку. Гэта поўная 
бязглуздзіца! Затое, 
безумоўна, прыемна, 
калі аматары футбола 
не пакідаюць стадыён 
пасля фінальнага свістка. 

Будзем старацца радаваць іх і 
надалей”.

Наступны матч кваліфікацыі 
зборная Беларусі правядзе 5 верасня 
ў гасцях з камандай Украіны.

Становішча каманд у групе пасля 
6 тураў: Славакія – 18 ачкоў, Іспанія 
– 15, Украіна – 12, Беларусь – 4, 
Македонія – 3, Люксембург – 1.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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«Зайчик» 
разгоняется?
Относительно короткий период устойчивости валютных курсов бело-

русского рубля, с чем связывали надежду на финансовую стабилизацию 
всей экономики Беларуси, закончился. Наш «зайчик» вновь вернулся в 
привычный девальвационный тренд. Так, на последних биржевых торгах 
доллар уверенно преодолел психологическую отметку в 15.000 белорус-
ских рублей и вплотную приблизился к 15.500, а евро – к 17.000.

Дело в том, что некоторое укрепление белорусского рубля ранее 
было связано с кратковременными факторами. Некоторым образом 
подравнялся торговый баланс. Если по товарам он всегда имел отри-
цательное сальдо (за январь–апрель – минус 934,7 млн долларов), то 
оно перекрывалось положительным сальдо по услугам. Но активный 
торговый баланс стал таковым не столько за счет экспорта услуг, сколько 
за счет снижения импорта. Задавленные правительственной полити-
кой импортозамещения и ухудшением своего финансового состояния 
импортеры снизили спрос на валюту на бирже. Население из-за паде-
ния реальных зарплат несколько месяцев выступало чистым продавцом 
валюты. Попридерживал рост рублевой массы Нацбанк. Но, как показала 
реальность, кризисная экономика не в состоянии долго на стабильном 
уровне поддерживать свою валюту. 

Действие долговременных факторов вновь стало доминировать. 
Валютные поступления Беларуси в январе–апреле составили 10,6 мил-
лиарда долларов и снизились по сравнению с аналогичным периодом 
прошлого года на 3,17 миллиарда. Экспорт в целом упал на треть, 
импорт – на четверть. Только в Россию экспорт белорусских товаров 
снизился на 37,5%. Сократился на 23,6% и экспорт в страны ЕС. Вместе 
с белорусским рублем обваливается и российский.

Из-за снижения цен на нефть и обострения конфликта в украинском 
Донбассе российский рубль покинул, казалось бы, насиженную отметку 
в 50 денежных единиц за доллар и подскочил до 55–56 рублей за «зеле-
ный». Соответственно евро поднялся до 62–63 рублей. Не последнюю 
роль в этом сыграло заявление Центробанка России о том, что в бли-
жайшие годы он планирует нарастить свои золотовалютные резервы на 
140 млрд долларов, с тем чтобы вернуться на отметку 500 миллиардов 
(до кризиса на 1 января 2014 года они составляли 509,6 миллиарда 
долларов).

Белорусская валютно-фондовая биржа перешла на новую форму 
проведения  торгов – на так называемый непрерывный двойной аукцион, 
когда участники торгов выставляют заявки на покупку валюты и ее про-
дажу по собственным обнародованным курсам. И сделка заключается 
при совпадении цен продавцов и покупателей. Чтобы не было неожи-
данностей в виде резкого изменения котировок белорусского рубля в 
неблагоприятную сторону, перед началом торгов по новым условиям 
Нацбанк на всякий случай принял некоторые превентивные меры по 
ограничению спроса на валюту. Накануне первых торгов 1 июня он изъял 
из обращения 10 триллионов рублей как излишнюю ликвидность у ком-
мерческих банков. 3 июня был проведен очередной аукцион по разме-
щению государственных краткосрочных облигаций, которые эмитирует 
Министерство финансов в основном для банков, на сумму 4 трлн рублей, 
что позволило также стерилизовать излишнюю рублевую массу. Если бы 
не эти меры, то девальвация белорусского рубля могла бы быть значи-
тельнее. Попытки денежных властей ограничить спрос на валюту свиде-
тельствуют о размягчении монетарной политики Нацбанка в сравнении с 
январем-февралем, что подтверждает возросшая положительная дина-
мика рублевой денежной базы. В этой связи эксперты прогнозируют 
дальнейший рост курса доллара.

Белорусская экономика перешла из состояния стагнации (застоя) в 
процесс рецессии (падения). ВВП снизился  на 2,6%, а к концу года на 
фоне продолжающегося роста безработицы ожидается его снижение 
на 3,5%. В августе надо найти 1 млрд долларов на погашение пятилет-
них евробондов Минфина, а Россия новых валютных кредитов не дает. 
Согласилась только на пролонгацию (читай – отсрочку) погашения старых. 
На саммите в Германии страны группы G7 подтвердили, что отменять 
экономические санкции против России до конца года не собираются 
вследствие невыполнения российским руководством Минских соглаше-
ний по Украине, а могут в связи с усилением военных столкновений их 
только усилить. Примечательно заявление министра финансов России в 
С.-Петербурге «Пятому каналу»: «Вот если все будет так, как сейчас, то 
нам 2–3 года точно потребуется для того, чтобы не жировать». Надо ли 
напоминать, что белорусская экономика всецело зависит от состояния дел 
в экономике восточной соседки? Но текущий год в Беларуси, как извест-
но, год выборов президента. И если у исполнительной власти появится 
старый соблазн подтолкнуть Нацбанк разогреть печатный станок, чтобы 
не простаивали предприятия, а увеличивали и без того рекордные запасы 
продукции на складах, то за курс белорусского рубля я лично не ручаюсь.

Борис ЖЕЛИБА, 
профессор, доктор 
экономических наук

ГАЗЕТА – ЧЫТАЧЫ

Аформіць падпіску на другую 
палову 2015 года можна ў любым 
паштовым аддзяленні, а мінчане 
маюць яшчэ і магчымасць зрабіць 
гэта ў спецыялізаваных пунктах 
“Белсаюздруку”. У шапіках Вашы 
экзэмпляры газеты будуць чакаць 
Вас нават тады, калі Вы з’едзеце, 

скажам, у камандзіроўку, на 
адпачынак альбо на лецішча.

М а е ц е  н а г о д у 
падрыхтаваць падарунак для 
бацькоў, сваякоў, сяброў, 
саслужыўцаў? Што ж, лепшы сюрпрыз 
– падпісны квіток на “Народную 
Волю”.

Адным словам,
Вы – з “Народнай Воляй”,
“Народная Воля” – з Вамі!

Калі ты прагнеш лепшай долі –
Дапамажы “Народнай Волі”.

У свеце праўды жыць імкніся –
І на газету падпішыся!

10 июня 2015 года в новостях БТ 
было показано выступление посла 
России в Беларуси. В нем господин 
Суриков высказался по поводу пре-
зидентских выборов в нашей стране. 
Он заявил, что, кроме Александра 
Григорьевича Лукашенко, достойных 
кандидатов в президенты РБ он не 
видит и Россия будет поддерживать 
его кандидатуру и поможет для этого 
разгрузить складские запасы.

Перед предыдущими прези-
дентскими выборами в Беларуси на 

официальных российских телекана-
лах показывали четырехсерийный 
фильм «Крестный Батька», в котором 
Александр Григорьевич представлял-
ся далеко не с положительной сто-
роны.

У смотрящих ваши опусы белорус-
ских телезрителей возникает вопрос: 
когда Россия прекратит вмешивать-
ся во внутренние дела суверенного 
государства и давать свои оценки по 
кандидатурам?

Всем известно, чем закончилась 

авантюра с выдвижением и поддерж-
кой со стороны России кандидатуры 
уголовника Януковича в президенты 
Украины. Что это будет, если послы 
разных государств в открытую или 
втихую будут навязывать свои креату-
ры? Пример – конфликт в Украине, не 
без вмешательства внешних сил!

Граждане Беларуси не нуждают-
ся во вмешательстве внешних сил в 
избирательный процесс, у нас много 
умных, достойных кандидатов, кото-
рым по силам возглавить государство 

и остановить рост коррупции, рост 
цен, инфляцию, девальвацию, внести 
изменения, позволяющие улучшить 
благосостояние граждан, сохранить 
мир!

Мы требуем от вас, господин 
Суриков, не нарушать Избирательный 
кодекс Республики Беларусь и ува-

жать наш суверенитет. Вы лучше посо-
ветуйте своему руководству прекра-
тить международный разбой и нала-
дить добрососедские отношения со 
всеми государствами, вследствие 
чего с вашего государства будут сняты 
политические и экономические санк-
ции, что облегчит тяготы россиян.

Белорусы не нуждаются  
в ваших советах, господин Посол!

Чрезвычайному и Полномочному Послу Российской Федерации в Республике Беларусь  А.А.СУРИКОВУ

Генеральному прокурору Республики Беларусь  А.В.КОНЮКУ

З-ЗА КРАТАЎ

Мікалай СтАткЕвіч: 
«Мяне спрабавалі ўгаварыць адмовіцца ад адзіночкі»

У сваім чарговым лісце з-за кратаў былы 
кандыдат у прэзідэнты Мікалай Статкевіч выказаў 
свае асцярогі наконт чарговай кампаніі па 
выбарах прэзідэнта Рэспублікі Беларусь, якая 
павінна распачацца ў хуткім часе.

У прыватнасці, Статкевіч піша: “Калі ўжо казаць 
пра тыя выбары і падрыхтоўку да іх дэмакратычных 

сіл, то сітуацыя выглядае сумнай. Робіцца рэаль-
най перспектыва міжнароднай легітымізацыі. Для 
гэтага зараз дастаткова прадэманстраваць толькі 
“заўважны прагрэс”. Гэта значыць, паставіць меншы 
працэнт і праігнараваць мажлівую акцыю пратэсту. 
Калі яна будзе. Карацей кажучы, план, які рыхтаваўся 
ў 2010 годзе, але быў сарваны, цяпер мае добрыя 

шанцы. Супрастаяць яму ніхто з кандыдатаў і не 
збіраецца. Ды і “адмазка” ёсць – Расія”.

Што тычыцца ўмоў адбыцця пакарання, то 
Мікалай Статкевіч паведаміў: “Газеты да мяне 
сталі даходзіць толькі два апошнія тыдні і то не 
ўсе выпісаныя”.

Палітвязень адзначае, што ў яго ўсё 

нармальна і ён адчувае сябе добра. “Тут усё 
спрабавалі ўгаварыць мяне адмовіцца ад 
адзіночкі. Ну, калі так неабходна ведаць мае 
думкі, то проста трэба даваць тэлефанаваць 
блізкім і не забіраць лісты да мяне, каб я часцей 
ліставаўся. І будзе ім шчасце”, – з гумарам 
адзначае палітвязень.

Стыхія 
«накрыла» 

Гомель 
У другой палове дня ў нядзелю стыхія абрынулася 

на Гомель. Па дажджы надвор’е, відаць, вырашыла 
выканаць месячную норму. Такая колькасць ападкаў 
у спалучэнні з моцным ветрам не абышлася для 
горада без наступстваў. Паводле слоў відавочцаў, 
вада зацякала нават у праязджаючыя аўтобусы. З 
дахаў злятаў шыфер, у дамах выбівала шкло, валіліся 
дрэвы…

РЭЙТЫНГ

У дзясятцы найгоршых
Міжнародная канфедэрацыя 

прафсаюзаў уключыла Беларусь у дзя-
сятку горшых для працоўных краін.

У гэтым антырэйтынгу наша 
краіна размясцілася па суседстве са 
Свазілендам і Гватэмалай. Таксама 
ў спісе найгоршых апынуліся Катар, 

Егіпет, Калумбія, Кітай, Аб’яднаныя 
Арабскія Эміраты, Пакістан і 
Саудаўская Аравія.

Беларусь трапіла ў спіс з 
фармулёўкай, што “гэта дзяржава, у 
якой не гарантуецца захаванне правоў 
працоўных”.

ВІНШУЕМ!

Як датчане дапамаглі 
беларускім гандбалістам
Мужчынская зборная Беларусі па гандболе чацвёрты 

 раз запар будзе выступаць на чэмпіянаце Еўропы па гандболе.

У мінулую нядзелю адбыліся 
заключныя матчы адборачнага 
турніру мужчынскага першынства 
Еўропы-2016.

У сваёй групе беларуская 
каманда даволі ўпэўнена перамагла 
літоўцаў – 31:24, але, каб заваяваць 
другое месца і пуцёўку на еўрапейскі 
чэмпіянат, неабходна была яшчэ і 

перамога датчан над зборнай Босніі 
і Герцагавіны. І датчане беларусаў не 
падвялі, яны перамаглі баснійцаў з 
лікам 26:25.

Такім чынам, нашы гандбалісты 
чацвёрты раз запар прабіліся на топ-
турнір. Чэмпіянат Еўропы пройдзе 
15–31 студзеня 2016 года ў Польшчы.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ВІЗІТ

У Мінск прыбылі кіраўнікі АБСЕ
Учора ў Мінск прыбылі генераль-

ны сакратар АБСЕ Ламберт Заньер 
і кіраўнік Бюро па дэмакратычных 
інстытутах і правах чалавека (БДІПЧ) 
АБСЕ Міхаэль Георг Лінк.

Візіт запланаваны як двухдзённы. 
Асноўныя сустрэчы павінны адбыцца 
сёння, у тым ліку – з міністрам замежных 

спраў Уладзімірам Макеем і іншымі 
афіцыйнымі асобамі. Лёгка здагадацца, 
што адной з галоўных тэм стануць буду-
чыя прэзідэнцкія выбары. БДПІЧ – тая 
арганізацыя, якая ад Еўропы накіроўвае 
назіральнікаў за выбарамі і якая пасля 
1996 года ніводнага разу не прызнала 
вынікі беларускіх выбараў.

ПАЛІТКУХНЯ

Не ўдзельнічаць,  
не падтрымліваць

Калі Міністэрства юстыцыі 
нарэшце зарэгіструе ствараемую 
партыю «Беларуская хрысціянская 
дэмакратыя», то яе сустаршынямі 
будуць Павел Севярынец, Віталь 
Рымашэўскі і Георгій Дзмітрук. 
Адпаведнае рашэнне прынята 
дэлегатамі ўстаноўчага з’езда партыі, 
які ў мінулыя выхадныя прайшоў у 
Мінску.

Першы ўстаноўчы з’езд прайшоў 
у 2009 годзе, у 2010-м – яшчэ два. 
Апошняя спроба рэгістрацыі была зро-
блена ў снежні 2011 года.

Што тычыцца ўдзелу ў будучых 

прэзідэнцкіх выбарах, то хрысціянскія 
дэмакраты прынялі рашэнне не 
вылучаць свайго кандыдата і не 
падтрымліваць нікога.

«У сітуацыі адсутнасці адзінага 
кандыдата ад дэмакратычных сіл мы 
не будзем вылучаць свайго кандыдата, 
а таксама падтрымліваць кагосьці 
публічна. Для нас кампанія, якую 
рыхтуюць Лукашэнка і Ярмошына, не 
выбарчая, а палітычная. Мы будзем 
праводзіць кампанію салідарнасці 
з Мікалаем Статкевічам і ўсімі 
палітзняволенымі», – адзначыў Павел 
Севярынец.

ИЗ ЗАЛА СУДА

ФУТБОЛ

«Крыўдны гол»
У матчы кваліфікацыі чэмпіянату Еўропы футбалісты зборнай Беларусі на “Барысаў-

Арэне” прайгралі камандзе Іспаніі з мінімальным лікам – 0:1.

Сергей СИДЬкО: 
«…Тогда оперативники решили, 

что я съел эти деньги»
Интересная особенность: в 

Беларуси, когда человек занимает 
высокий пост, то он излучает убеж-
денность, что у нас правовое госу-
дарство и все делается по закону. 
Но как только у него самого возни-
кает конфликт с правоохранитель-
ной системой, то начинаются другие 
речи.

Напомним, что в Верховном суде 
продолжается процесс по делу быв-
шего председателя «Белкоопсоюза» 
Сергея Сидько. Вот что он поведал 
суду об обыске у себя дома.

«Обыск продолжался 22 часа, – 
рассказал обвиняемый. – Ордера на 
обыск не было, его привезли поз-
же, когда дочь начала возмущаться. 
Меня и членов семьи (жену, дочь, 
внучку) раздели и осмотрели. Потом 
вызвали сотрудников МЧС, чтобы 
проверить, не спрятал ли я взятку в 
вентиляционных отверстиях. Ничего 
не нашли. Вызвали сантехника, кото-
рый снял унитаз, прочистил стояк. 

Опять ничего нет. Дальше приехали 
две ассенизаторские машины, кото-
рые откачали воду из канализации, 
но и там ничего не было. Тогда опе-
ративники решили, что я съел эти 
деньги. Меня привезли в поликли-
нику КГБ, где сначала проверили 
на рентгене, потом заставили про-
глотить зонд. Этого им показалось 
мало. Меня поместили в изолятор, 
дали ведро, в которое я должен был 
ходить в туалет. Восемь дней его не 
выносили, хотя температура воздуха 
в помещении доходила до 35 граду-
сов. Потом испражнения отправили 
на экспертизу, которая показала, что 
денег и там нет…»

Так ли все было, не так – выяс-
нит суд, если его это заинтересует. 
Важно, видимо, другое – насколь-
ко глубок конфликт самого Сидько с 
законом? Следствие инкриминирует 
ему очень серьезные преступления. 
Недалек тот день, когда свое слово 
скажет СУД.

Алексей ПАВЛОВСКИЙ,
Сергей БРИТИКОВ,

Наталья КОЛОНИЦКАЯ,
Михаил ТАДОРКО,

Галина ЛИСИЦЫНА,
Юрий ДОРОШЕНКО

и другие жители Могилева  
(всего 120 подписей).

НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА
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ПРАЦЯГ ТЭМЫ ВАС ЦІКАВІЦЬÒрÀÃеДЫя

МЫ ПІСАЛІ

Памылачка выйшла…
Чыноўнікі Магілёўскага гарвыканкама схіляюцца да таго, каб 

выдаліць надпіс на пастаменце бюста расійскага паэта Аляксандра 
Пушкіна.

Нагадаем, што гэты бюст быў падораны вобласці расійскім пра-
ектам «Аллея Российской Славы». Гучны розгалас выклікаў верш 
«Паклёпнікам Расіі», выбіты на пастаменце бюста. Як вядома, верш 
быў напісаны пасля паўстання 1830–1831 гадоў, якое адбылося на 
тэрыторыі Беларусі, Польшчы і Літвы. У сваім творы Пушкін выступіў з 
імперскіх пазіцый.

У Магілёўскім гарвыканкаме кажуць, што часова пастамент заста-
нецца без гэтага надпісу. Да такой думкі чыноўнікі прыйшлі, зважаючы 
на неадназначнае стаўленне мясцовых жыхароў да згаданага верша.

Дарэчы, магілёўскі гісторык Ігар Пушкін, сябра грамадскай 
тапанімічнай камісіі пры гарвыканкаме, кажа, што пры зацвярджэнні 
праекта не было ўвогуле ніякіх надпісаў – толькі малюнак бюста 
расійскага паэта.

ХРАНОГРАФ

Калі чакаць 
зборшчыкаў подпісаў?

Каляндар прэзідэнцкіх выбараў 2015 года

30 чэрвеня на пасяджэнні 
Палаты прадстаўнікоў павінен 
быць дадзены старт перад-
выбарнай кампаніі. З вялікай 
доляй верагоднасці можна ска-
заць, што дэпутаты ўзгодняць 
дату выбараў, прапанаваную 
Цэнтральнай выбарчай камісіяй, 
– 11 кастрычніка.

Гэта значыць, што:
– да 17 ліпеня ўключна патэн-

цыяльным кандыдатам трэ-
ба будзе здаць дакументы на 
рэгістрацыю ініцыятыўнай групы;

– з 23 ліпеня зарэгістраваныя 
ініцыятыўныя групы пач-
нуць збіраць подпісы за сваіх 
прэтэндэнтаў;

– да 21 жніўня штабы павінны 
здаць не менш за 100 тысяч 
подпісаў, каб зарэгістраваць 
кандыдата. Камісіі цягам 10 
дзён правераць як мінімум 20% 
подпісаў. Калі знойдзецца 15% 
несапраўдных, то будзе дадатко-
вая праверка яшчэ 15% подпісаў. 
Калі пасля дзвюх праверак 
выявіцца, што сярод правераных 
подпісаў несапраўдных больш за 
15%, то подпісы анулююць;

– 6–15 верасня пройдзе 
рэгістрацыя кандыдатаў. Калі 

спатрэбіцца, яе могуць працяг-
нуць на 5 дзён. Да гэтай даты 
любая агітацыя забаронена. 
Можна толькі ставіць пікеты для 
збору подпісаў і збіраць подпісы 
па дамах. Члены ініцыятыўнай 
групы могуць паказваць і рас-
павядаць інфармацыю пра кан-
дыдата, але не маюць права 
пакідаць улёткі;

– з 17 верасня можна пачы-
наць агітацыйную кампанію. 
З гэтага часу дазволена 
распаўсюджваць рэкламу і ўлёткі, 
а кандыдаты пачнуць выступаць 
па радыё і тэлебачанні.

У дзень выбараў 11 
кастрычніка агітаваць нельга. Але 
папярэдне размешчаныя плакаты 
могуць заставацца на вуліцах.

Калі ніводзін кандыдат не 
набярэ больш за 50 працэнтаў 
галасоў, то будзе другі тур. У ім 
возьмуць удзел два кандыдаты, 
якія набралі найбольш галасоў. 
Другі тур мусяць правесці не паз-
ней за 25 кастрычніка.

Калі другога тура не будзе, то 
вынікі выбараў афіцыйна мусяць 
падвесці да 21 кастрычніка. 
Аднак вопыт падказвае, што ўсё 
будзе вядома яшчэ ўначы.

АСАБІСТАЯ СПРАВА

Анатоль Тозік  
пакуль адпачывае

Былы віцэ-прэм’ер Анатоль 
Тозік займаецца грамадскай 
дзейнасцю і аб вяртанні на 
дзяржслужбу пакуль не думае. 
Пра гэта ён сказаў парталу TUT.
BY.

Нагадаем, напрыканцы 
мінулага года Аляксандр 
Лукашэнка, абнаўляючы склад 
урада, у прыватнасці, адзначыў, 
што Анатоль Тозік вызвалены 
ад займаемай пасады ў сувязі 
з пераходам на іншую рабо-
ту. Мы скарысталіся моман-
там і пацікавіліся ў экс-віцэ-
прэм’ера магчымым новым 
відам дзейнасці. Тым больш 
што нядаўна прызначэнне 
атрымаў экс-мэр Мінска Мікалай 
Ладуцька, які на пару з Тозікам 

курыраваў у сталіцы рэалізацыю 
кітайска-беларускіх праектаў.

Анатоль Тозік нагадаў, што 
сышоў у адстаўку ў адпаведнасці 
з заканадаўствам у 66 гадоў. 
«Цяпер проста адпачываю», – 
сказаў былы высокапастаўлены 
чыноўнік. Ці збіраецца вяртац-
ца на дзяржслужбу? «Што будзе 
далей – паглядзім. Жыццё пака-
жа», – адказаў ён, адмовіўшыся 
ад іншых каментарыяў.

Нягледзячы на адсутнасць 
партфеля, Анатолю Тозіку ёсць 
чым займацца. Па грамадскай 
лініі ў яго захаваліся два напрамкі 
работ. Ён узначальвае федэра-
цыю плавання і таварыства друж-
бы «Беларусь – Кітай». Пакуль 
гэтага цалкам хапае, сказаў Тозік.

Не браць у рукі зброю
АФІЦЫЙНА

У Беларусі прыняты Закон 
аб альтэрнатыўнай службе. Яго 
асноўныя палажэнні ўступаюць у 
сілу з 1 ліпеня 2016 года. Пра гэта 
паведамляе Нацыянальны цэнтр 
прававой інфармацыі Рэспублікі 
Беларусь.

Выбраць альтэрнатыўную 
службу змогуць тыя, хто не можа 
насіць зброю з-за рэлігійных 
перакананняў.

Яны будуць праходзіць 
службу ў арганізацыях аховы 
здароўя, сацыяльнай сферы, 
жыллёва-камунальнай, сель-
скай і лясной гаспадаркі, у 
арганізацыях, якія займаюцца 
добраўпарадкаваннем тэрыто-
рый, будаўніцтвам і рамонтам 
дарог і чыгуначных шляхоў, пры 
ліквідацыі стыхійных і тэхнаген-
ных бедстваў.

Для замены вайсковай служ-
бы на альтэрнатыўную трэба не 
пазней як за 10 дзён да канца 
прызыву звярнуцца з пісьмовай 
заявай у прызыўную камісію.

Гэта заява будзе разгледжана 
на пасяджэнні прызыўной камісіі 
ў прысутнасці заяўніка. Акрамя 
таго, на такое пасяджэнне могуць 
быць запрошаны «прадстаўнікі 
рэлігійных і іншых арганізацый, 
іншыя грамадзяне, якія могуць 
даць тлумачэнні па сутнасці 
заявы». Калі прызыўная камісія 
палічыць падставы дастатковымі, 

яна дазволіць прызыўніку прайсці 
альтэрнатыўную службу замест 
звычайнай.

Арганізацыю, у якой 
грамадзянін будзе праходзіць 
альтэрнатыўную службу, а так-
сама дату пачатку праходжання 
альтэрнатыўнай службы будзе 
вызначаць Міністэрства працы і 
сацыяльнай абароны.

Асобы з вышэйшай адукацы-
яй будуць служыць 24 месяцы, 
без вышэйшай адукацыі – 36 
месяцаў.

Альтэрнатыўнікам будуць 
плаціць 150% ад найбольшай 
велічыні бюджэту пражытачна-
га мінімуму ў сярэднім на душу 
насельніцтва (памер БПМ на 
сёння складае 1.474.870 рублёў, 
таму “альтэрнатыўнік” будзе 
атрымліваць каля 2,1 мільёна). З 
13-га месяца службы ўтрыманне 
павышаюць на 20% бюджэту пра-
жачнага мінімуму, з 25-га месяца 
– на 40%.

З а к о н  з а б а р а н я е 
«альтэрнатыўнікам» браць удзел 
у забастоўках, займацца пара-
лельна іншай аплатнай дзей-
насцю ці працай, ажыццяўляць 
прадпрымальніцкую дзейнасць.

Звальняюць з альтэрнатыўнай 
службы па хваробе (у выпад-
ку прызнання непрыдатнымі да 
ваеннай службы ў мірны час) або 
ў выпадку пазбаўлення волі. 

ЖУРНАЛИСТСКОЕ РАССЛЕДОВАНИЕ 

Казачий 
«спайс»

вы много знаете о казаках Беларуси? Нет. 
вот и я до последнего времени практически 

ничего о них не знала.

Из интернета уяснила только, что 
«предводителем команчей» является 
Петр Шапко. Решила выйти на него и 
таким образом расширить познания о 
«тутэйшым» казачестве.

Получить согласие атамана на 
интервью оказалось непростым 
делом. Пришлось идти окольными 
путями, попутно обнаруживая ряд 
странных фактов: например, я узнала, 
что занятия по русскому рукопашно-
му бою он проводит не где-нибудь, 
а в минском Дворце детей и моло-
дежи. Точнее на базе креативно-
информационного центра по адресу 
ул.Тимирязева, 9. Я позвонила дирек-
тору центра – та подтвердила, что у 
них и правда тренируется «Казачий 
СПАС» на абсолютно законных осно-
ваниях. Получается, помимо обучения 
плетению из соломки и посещения 
кошачьих выставок там можно поу-
читься ставить подножку врагам пра-
вославия. Хотя директор в разговоре 
настаивала на том, что казаки уделяют 
внимание исключительно физической 
подготовке ребят.

На следующий день сам Шапко 
сообщил мне по телефону: скоро в цен-
тре состоится просветительская лекция 
по истории русской воинской славы, 
приуроченная ко Дню Победы.

– А вы историк? – спросила я.
– Нет.
– Какое у вас образование?
– Строительное. Ну, и курсы по 

рукопашному бою при Могилевском 
университете.

Невольно подумалось: казаки и 
Великая Отечественная война – неод-
нозначное сочетание. Стоит вспомнить 
хотя бы колоритную фигуру командира 
15-го казачьего кавалерийского корпу-
са СС Ивана Кононова, одновременно 
майора Красной Армии, члена ВКП(б) с 
1929 года, полковника вермахта, обла-
дателя железных крестов I и II клас-
сов. Этот веселый товарищ был сначала 
против большевиков, потом подавлял 
крестьянские волнения, вызванные 
коллективизацией, участвовал в походе 
Красной Армии на Западную Украину 
в 1939-м, а уже в июле 1944 года был 
произведен в полковники вермахта. 
После войны осел вначале в Мюнхене, 
а затем – в Австралии, подальше от 
Нюрнберга. (Сайт kazak.by гласит: 
«Казак не тот, кто победил, а тот, кто 
вывернулся – спасся».)

Петр Шапко, чей отец, к слову, 
родился в Западной Украине, о мас-
совой коллаборации казаков с фаши-
стами, видимо, не слышал. Он с уми-
лением в голосе рассказывал мне, как 
Сталин обратился к народу в первые 
дни войны: «Братья и сестры!..» Сталин 
у него – такой православный, духов-
ный...

Что характерно, о намечающейся 
лекции, как мне показалось, директор 
Дворца молодежи не знала. Иначе как 
объяснить то, что она тут же потребова-
ла от Шапко документ – план проведе-
ния занятия? А мне ответила:

– Вы не можете присутствовать на 
лекции, там будут несовершеннолет-
ние. Нужно согласие их родителей. 

– Но я же не собираюсь снимать их 
на камеру.

– Никак нельзя. Для прессы у нас 
проводятся открытые уроки…

Преодолев внутренние разногла-
сия, казаки и администрация дворца 

единогласно решили: пресса но паса-
ран! Но даже после этого у меня не 
пропало желание поговорить лично с 
Шапко, и уже через пару дней я сидела 
в офисе под табличкой ООО «Город без 
наркотиков». Кстати, его соучредите-
лем и активистом также является Петр 
Шапко.

Найти офис было трудно: даже 
милиционер в будке на первом этаже 
здания не имел понятия, где находит-
ся «контора». При входе в кабинет я  
обратила внимание на очередь из чело-
век пяти: они пришли забрать какие-
то визитки. Делаю вывод: вместе с 
казаками тут разместилась небольшая 
типография. Причем все сотрудники, 
очевидно, знают Шапко и кивают ему 
головой в знак приветствия. Визитки, 
«Город без наркотиков», казаки – всё в 
одном флаконе?

Но главный сюрприз ожидал меня 
впереди: не успела я сесть на стул и 
достать диктофон, как мой собесед-
ник зашевелился, поставил штатив с 
камерой и сказал, что хочет записывать 
наш диалог. Я запротестовала. В итоге 
камеру поместили за моей спиной, как 
в криминальной хронике. 

– Вы, когда даете интервью госу-
дарственным СМИ, тоже их записыва-
ете?

– Нет. Они не поступают подло. Хотя 
был случай, скоро будем судиться с 
одной государственной газетой, не ска-
жу с какой…

Вот так интрига!
– А подло – это как? – интересуюсь.
– Ну, вы же в курсе, сейчас всем 

независимым журналистам обещают 
гранты, если они найдут в Беларуси 
пророссийские организации. Чтобы 
развить антироссийские настроения в 
обществе. Один человек из вашей сфе-
ры рассказал нам. Так что знайте, зачем 
вас прислали…

Поскольку ни одного гранта в сво-
ей жизни я в руках не держала и за 
подготовку этого материала взялась по 

собственной инициативе, то не приняла 
посыл господина Шапко на свой счет.

Сначала я собиралась опублико-
вать интервью целиком. Но, прослушав 
трехчасовую запись, поняла: оно напо-
минает Нагорную проповедь не в луч-
шем пересказе. Поэтому поделюсь с 
читателем самыми яркими моментами 
беседы с руководителем белорусских 
казаков. 

Петр Шапко долго рассказывал о 
том, как пришел к церкви, православию, 
о поездке в монастырь, о полученном 
там мистическом опыте. Это прекрас-
но, но, как человек верующий, я глубоко 
убеждена: милосердие не может быть 
выборочным. Например, некто право-
славный писатель Николай Гаврилов 
из Минска, автор книги «Театр мило-
сердия», принимавший участие в сборе 
и доставке (при поддержке казаков!) 
гуманитарной помощи на Донбасс, не 
настолько православен, чтобы отвезти 
продукты в пострадавший от январских 
обстрелов Мариуполь. Мирные жители 
есть и там, и там. Театр милосердия в 
действии.

По словам Шапко, он сам встречал-
ся с ополченцами, «общался с одним 
комбатом». Боюсь представить, что я 
пожала ладонь человека, пожимавшего 
руку одиозного Гиви или Моторолы.

– Вы знаете, что белорусы воюют в 
Украине с обеих сторон. Скажите, ваши 
воспитанники не выказывали желания 
поехать туда добровольцами? – повела 
я разговор несколько в иную сторону.

– Однажды на полевом выезде ко 
мне подошел парнишка. Говорил, что 
хочет в ополчение, воевать за русских. 
Я его отговаривал, отговаривал. С тех 
пор он больше не приходил. Может, ему 
не понравились мои слова, а может, не 
удалось отговорить…

Вспоминаю, как буквально на днях 
увидела в «расстрельном списке» скан-
дально известного украинского сайта 
«Миротворец» парня 1995 года рожде-
ния, уроженца Беларуси. Под фотогра-

фией – подпись «Боевик незаконного 
вооруженного формирования».

Значит, это не миф. Еще вчера 
такие ребята играли в компьютерные 
стрелялки, сегодня позируют на фоне 
боевых установок, а через сутки лежат в 
траве холодным куском человеческого 
мяса… Когда они писали в социальных 
сетях «Прости, мама, я ушел в ополче-
ние», предполагали ли, что на реальной 
войне все может быть по-другому? 

Не обмануты ли они? Не вклады-
валась ли в головы детей под видом 
пропаганды здорового образа жизни 
совсем другая информация?

– Вы чувствуете, насколько тонка 
грань между вашими полевыми выезда-
ми с макетами автомата Калашникова и 
тем, что мальчишки могут взять в руки 
настоящее оружие?

– Да… Да, конечно. Но не дай Бог…
– Разве это по-христиански – уби-

вать людей?
– Убивать – нет. Выполнять приказ – 

по-христиански. Если Родина позовет, 
то хочешь не хочешь, а надо. Родину 
надо поддерживать.

«Ненависть к другим – это основа 
нацистских, националистических взгля-
дов. Все надо делать с любовью», – 
утверждал Петр Шапко далее. На мой 
взгляд, подобные высказывания выгля-
дят фарисейством на фоне дружбы с 
террористами. Интересно, в пони-
мании Шапко слова «национализм» и 
«нацизм» – абсолютные синонимы? 
Когда ты говоришь, что некая «русская 
общность», которая должна объеди-
ниться под добрым покровителем, – это 
и украинцы с белорусами, и сербы с 
болгарами, и поляки, ты автоматически 
отрицаешь право этих стран на сувере-
нитет, оправдываешь «вежливые» втор-
жения. С нами Бог – наше дело правое!

Какая уж тут любовь?
Я задала прямой вопрос своему 

собеседнику:
– Откуда ведется финансирование 

организации «Казачий СПАС»?
– Мы существуем на деньги прихо-

жан, – смиренно опустил глаза Шапко.
То есть массовые выезды воспитан-

ников «СПАСа» на природу, аренда офи-
са в центре города, камуфляж, макеты 
оружия, страйкбольные автоматы – на 
все это бабушки в церкви дали по сто 
рублей? Или все-таки «СПАС» финан-
сируется из фонда «Город без нарко-
тиков»? Тогда как в фонд затесались 
казаки? Остается загадкой, на какие 
деньги живет сам Шапко. Известно 
только, что пять лет назад он продал 
собственный строительный бизнес. И 

начал активно воцерковляться, взял на 
себя роль духовного гуру для подрас-
тающего поколения.

– Вы знакомы с руководителями 
белорусского «Антимайдана»?

– Кто-то из «Антимайдана» ходил 
к нам на тренировки… – обмолвился 
Шапко. И тут же добавил: – Но у нас не 
было ни одного российского инструк-
тора! С ребятами даже занимались 
сотрудники МВД из отдела по борьбе с 
организованной преступностью.

Получается, у них тренирует-
ся «Антимайдан» – тот самый, что 
направляет петиции в горисполком для 
запрета «Дня Волі» и «Чарнобыльскага 
Шляху». А финансирование этой 
структуры ведется прямиком из НОД 
(Национально-освободительного дви-
жения), из Москвы. Председатель НОД 
в Беларуси – Владимир Рыженков – 
открыто заявлял в СМИ об искусствен-
ности Республики Беларусь, назы-
вал нашу страну «проектом Австро-
Венгерской империи». Жаль, что эти 
люди не понимают главного: как раз 
они и являются «проектами империи», 
старательно выполняющими приказы 
«оттуда».

Самое неприятное, что прикрывает-
ся это православной верой. 

Еще до встречи в офисе я стояла 
на улице возле Кафедрального собора. 
Недалеко разговаривали два священ-
ника, я подошла и спросила, не знают 
ли они о деятельности белорусского 
казачества. Тут батюшка удивленно 
вскинул брови: «У нас есть казаки? Это 
же не Россия!» Когда я сказала, что иду 
на интервью к казакам, что я журна-
листка, он посмотрел мне в глаза:

– Вы беларуска? Нарадзіліся ў 
Мінску? Так чаму ж вы саромеецеся 
роднай мовы? Чаму па-расійску 
кажаце? Хрыстос уваскрос!

– Сапраўды ўваскрос... 
А вот Петр Шапко признается, что 

неохотно пошел бы на исповедь к бело-
русскоязычному священнослужителю.

– Беларуская мова – это китч! Язык, 
который мы изучаем в школах, – искус-
ственный, – уверен он.

Недавно я ездила в Ганцевичский 
район, в маленькую деревеньку на 50 
дворов. Директор местной школы раз-
говаривала на чистом белорусском 
языке с элементами полесского говора: 
свежо, звучно, искренне. 

Так кто же более искусственный: 
родной язык или казаки с самодельны-
ми орденами из папье-маше?

Петр Шапко акцентирует внимание 
на том, что все русскоговорящие наро-
ды являются частью великой «русской 
духовной общности».

– Петр, в Беларуси с незапамятных 
времен живет множество национально-
стей, у нас едва ли не самая большая на 
постсоветском пространстве еврейская 
община, много мусульман. Они, родив-
шиеся и выросшие на этой земле – не 
часть русского мира?

Внятного ответа на этот вопрос я не 
услышала. Шапко лишь заметил:

– Наш президент высказался недав-
но насчет евреев…

Не знаю, сколько белорусских 
ребят, посещающих «Казачий СПАС», 
научились ставить подножку врагам 
православия. Но боюсь, чтобы у таких 
тренеров, как Петр Шапко, они не 
наглотались духовного спайса…

Катерина АНДРЕЕВА.

Таццяне 24 гады. Мае сярэднюю 
спецыяльную юрыдычную адукацыю, 
зараз атрымлівае вышэйшую. Але па 
спецыяльнасці працаваць не збіраецца, 
а таму і вырашыла распачаць свой 
маленькі бізнес – адкрыць гатэль для 
катоў.

“Хочацца развівацца ў тым 
накірунку, дзе цікава, і атрымліваюць 
ад работы задавальненне”, – кажа яна.

Гатэль – гэта, напэўна, вельмі гучна 
сказана. Пакой на чацвёртым паверсе 
ў адным з бізнес-цэнтраў на ўскраіне 
сталіцы і ёсць гасцініца Таццяны. У пакоі 
– стол, камп’ютар і чатыры вальеры са 

шкла для дамашніх гадаванцаў. 
Гатэль працуе ўсяго два месяцы.

“Калі вырашыла заняц-
ца гэтай справай, зарэгістравалася 
як індывідуальны прадпрымальнік, 
– распавядае наша суразмоўца пра 
тое, з чаго пачынаўся яе бізнес. – 
Арандавала ў бізнес-цэнтры месца, 
якое затым трэба было прывесці 
ў адпаведны выгляд: спецыяльная 
вентыляцыя, светадыёдныя падсветкі, 
сістэма відэаназірання… Чатыры 
пакоі для катоў зрабілі пад заказ са 
спецыяльнага экалагічнага шкла. Гэта 
не ў прыватным доме, дзе падсцілку 

кінуў на падлогу – і кот там спіць. Мы 
робім усё, каб жывёлам было ўтульна. 
Ідэя часовага прытулку для дамашніх 
гадаванцаў не новая, але ж заўсёды 
можна дадаць нешта сваё. А чаму 
вырашыла заняцца менавіта гэтым 
бізнесам? Думаю, у апошні час людзі 
сталі больш адказна ставіцца да 
дамашніх жывёл. Людзі разумеюць, 
што яны – такія ж самыя члены сям’і, 
а значыцца, і стаўленне да іх павінна 
быць адпаведнае”.

На момант майго прыходу ў гатэль 
там сумаваў адзін кот Барсік, якога 
гаспадары пакінулі на 11 дзён. Праўда, 
з’яўленне фотаапарата падзейнічала 
на ката магічна – ён ажывіўся і падняў 
хвост. Маўляў, фатаграфуйце!

У гэты ж дзень у гатэль павінны 
былі засяліцца яшчэ тры “пастаяльцы”. 
І ў розных гаспадароў розныя патраба-
ванні да абыходжання з іх гадаванцамі. 
Напрыклад, не так даўно ў гатэлі пакінулі 
“брытанца” Барона. Меню кліенту склалі 
спецыяльнае – не кожны чалавек так 
харчуецца: куры, ялавічына, мус Hill… 
Прадукты прывозяць гаспадары катоў, 
а вось гатаваць Таццяне даводзіцца 
самой. Калі пакідаюць цацкі – трэба 
самой і гуляцца.

– Ці прыбытковы сёння такі 
бізнес? – пытаюся ў яе.

– На старце ў справу давялося 
ўкласці прыкладна 10 тысяч долараў, 
– прыводзіць лічбы гаспадыня гатэля. – 
За два месяцы работы ў мяне на розныя 
тэрміны пакідалі дзесяць катоў, суткі 
знаходжання ў нас каштуюць 150 тысяч 
рублёў. Але толькі арэнда памяшкання 
– каля 300 еўра ў месяц, таму, 
натуральна, пакуль працуем у мінус. 
А дадайце сюды камунальныя паслугі, 
аплату сістэмы відэаназірання… Пакуль 
гэта работа на перспектыву. Тым 
больш што зараз пачынаецца сезон 

адпачынкаў, а значыцца, і наш сезон. 
Я палічыла, што для таго, каб выйсці 
хаця б “на нуль”, неабходна, каб у нас 
запаўняльнасць гатэля была як мінімум 
“кот у суткі”. Паглядзім, што будзе 
далей. Думаем выйсці на прыбытак за 
кошт рэкамендацый нашых кліентаў. 
Лепшая рэклама – добрая парада 
сябра. Якасць паслугі – гэта галоўнае. 
Не кажу, што ў мяне добра, а ў іншых 
дрэнна. Зусім не. Хтосьці можа ката і 
ў знаёмых пакінуць, але ж ёсць шмат 
людзей, якія вельмі хвалююцца за 
сваіх гадаванцаў. А тут яны ведаюць, 
што кот будзе ў прыстойных умовах. 
Спачатку ў любым бізнесе нялёгка. 
Вырашыла рызыкнуць, паглядзім, што 
атрымаецца…

Не выключаю, што хтосьці, 
прачытаўшы пра гатэль для катоў, з 
абурэннем скажа: “Знайшлі пра што 
пісаць! Некаторым людзям жыць няма 
дзе, а яны пра каціныя гасцініцы…” 
Пераконваць нікога не збіраемся. Але, 
як казаў герой Экзюперы: “Мы ў адказе 
за тых, каго прыручылі”. У нашым 
выпадку таксама нічога дрэннага не 
бачу, калі людзі клапоцяцца пра тых, 
“каго прыручылі”. І калі ёсць попыт на 
такія паслугі, то заўсёды знойдзецца і 
прапанова.

Алесь СІВЫ.
Фота аўтара.

СПЕЦЫЯЛЬНЫ РЭПАРТАЖ

Бізнес на катах
Мінчанка Таццяна Зайцава вырашыла адкрыць у Мінску  

атэль для катоў. Што з гэтага атрымалася?
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«Плюнулі  
ў душу»...

Былыя палітвязні і блізкія 
тых, хто і цяпер знаходзіцца 
за кратамі, абураны и нават 
шакіраваны заявамі Алены 
Красоўскай-Каспяровіч, якая 
пасля асуджэння Андрэя 
Бандарэнкі з’яўляецца фактыч-
ным кіраўніком праваабарончай 
арганізацыі«Платформа».

Нагадаем: у сваім інтэрв’ю 
яна, у прыватнасці, сказала: 
«Я не лічу, што ў дачыненні да 
палітвязняў ёсць асаблівае 
стаўленне, што іх там прэсу-
юць. Проста нашы палітвязні не 
прывыклі да таго, што яны зна-
ходзяцца ў месцах пазбаўлення 
волі. Зразумела, усім там 
дыскамфортна... Калі ты трапіў 
туды за нейкае дзеянне, то ўжо 
не ный, што называецца».

Адказаць Алене вырашыў 
Мікалай Аўтуховіч, былы 
палітычны зняволены, 
які выйшаў на свабоду з 
Гродзенскай турмы толькі 8 
красавіка 2014 года.

– Заявы пра тое, што ў 
беларускіх турмах адбыліся 
змены ў лепшы бок, ставяць 
заяўнікаў гэтага ў дурное 
становішча. У краіне жыць 
становіцца толькі цяжэй, а ў 
месцах пазбаўлення волі рап-
там стала лепш?! Каб гаварыць 

пра тое, лепш там ці горш, 
трэба ведаць, як там было 
раней. Лена (заўв.: Алена 
Красоўская-Каспяровіч) пабы-
вала ў многіх калоніях, прыяз-
джаючы на спатканні да мужа, 
і таму яна лічыць, што можа 
рабіць такія параўнанні і такія 
заявы. Ёй паказалі склад з 
прадуктамі, і яна заяўляе пра 
тое, што «зэкаў» карміць сталі 
лепш. Я проста шакіраваны 
такімі высновамі. 

У турмах асуджаных ужо 
каля чатырох гадоў кормяць па 
норме №3 (норма, па якой кор-
мяць падследных, якія знахо-
дзяцца ў СІЗА і турмах) замест 
нормы №1, па якой павінны 
карміць менавіта асуджаных. 
Я ўзнімаў гэтае пытанне, зна-
ходзячыся ў турме, і пісаў пра 
гэта ў сваім лісце ў «Народную 
Волю». Але зараз адбываецца 
тое ж самае – пайка зрэзана 
па многіх пазіцыях. Пытанне ж 
не ў тым, што ёсць на харчо-
вых складах, пытанне ў тым, 
што трапляе на стол асуджа-
нага. Усім асуджаным зна-
ёма сітуацыя, калі ў месца 
пазбаўлення прыязджае якая-
небудзь камісія з праверкай, 
і зэкі дзівяцца багаццю мяса 
ў кашы і якасці прыгатаванай 

ежы. Але гэта доўжыцца адзін-
два дні, пакуль камісія не наве-
дае сталовую.

Што тычыцца рамонтаў 
у месцах пазбаўлення волі, то 
трэба ведаць, што яны робяц-
ца за грошы асуджаных або іх 
родных. Колькі я знаходзіўся па 
той бок дроту, заўсёды было так. 
А што змянілася цяпер? Можа, 
нехта паверыць у словы Лены, 
але толькі не тыя, хто спазнаў 
гэта на ўласнай шкуры, і не іх 
родныя.

Што змянілася ў нашай 
краіне, каб у турмах раптам 
людзі сталі жыць, як у піянерскім 
лагеры?.. 

Каманда «Платформы» 
кінула выклік усяму грамадству, 
плюнула ў душу многім лю- 
дзям, якія ведаюць пра рэаль-
нае становішча спраў у месцах 
пазбаўлення волі. Мне шка-
да, што Мікіта Ліхавід – былы 
палітычны зняволены, цяпер 
супрацоўнік «Платформы», які 
сам пабыў на зоне, – апынуўся 
ў гэтай кампаніі адбельван-
ня карнай сістэмы. Хіба можа 
змяніцца сітуацыя ў турмах, 
пакуль там працуюць тыя людзі, 
якія ламалі лёсы іншых, пакуль 
Дэпартаментам выканання 
пакаранняў кіруюць людзі, пры 

якіх да нас у камеры закідвалі 
зэкаў з нізкім сацыяльным ста-
тусам, каб прынізіць годнасць 
чалавека; пры якіх накладвалі 
надуманыя абвінавачванні і 
раскручвалі па 411-м арты-
куле новы тэрмін для Дзімы 
Дашкевіча, Мікалая Дзядка і 
многіх іншых.

Я да гэтага часу маю зносіны 
з людзьмі з месцаў пазбаўлення 
волі і не магу ім не давяраць. 
Лепш у калоніях дакладна 
не стала. Людзей практычна 
пагалоўна загналі на працу, яны 
ў прымусовым парадку гарба-
цяцца за капейкі. І гэта непрыха-
ваная форма рабства.

Калі б я ніколі не сядзеў у 
беларускіх калоніях і турмах, я 
ўсё роўна не паверыў бы гэта-
му дакладу прадстаўнікоў 

«Платформы». Тое, пра што 
яны гавораць, – з вобласці 
фантастыкі. Бо Дэпартамент 
выканання пакаранняў 
з’яўляецца звяном у ланцу-
гу таталітарнай сістэмы. Калі 
людзі на волі не могуць знайсці 
праўды і справядлівасці, то за 
калючай агароджай гэта зрабіць 
у дзесяць разоў больш склада-
на. І не выпадкова начальніка 
калоніі ва ўсе часы называлі 
«гаспадаром». 

У мяне сабрана вельмі шмат 
матэрыялу, фактаў бясчынства 
з боку адміністрацыі. І ўсё ж 
хачу адзначыць, што ў месцах 
пазбаўлення волі працуюць і 
прыстойныя людзі, якія ведаюць, 
што такое гонар і годнасць. Але 
яны проста не ў сілах супраць-
стаяць гэтай сістэме зла.

ОТКЛИК

Какие нужны тюрьмы...
Эта статья – мой отклик на недав-

нее интервью с Аленой Красовской-
Касперович, которая сейчас руководит 
«Платформ инновейшен».

Алену Красовскую-Касперович я 
знаю с 2010 года, когда мой муж попал 
за решетку. Тогда она еще не была дирек-
тором правозащитной организации, но 
очень помогала мне лично и другим жен-
щинам – своими советами и неисправи-
мым оптимизмом. Алена всегда высту-
пала за то, что нужно отстаивать права 
своих родственников, находящихся в 
заключении, не бояться идти с боем на 
администрацию, в Департамент испол-
нения наказаний и прокуратуру. Личным 
примером она тогда вдохновила многих 
на борьбу с беспределом и оказала нео-
ценимое влияние на меня лично.

Алена действительно никогда не 
считала, что бывают лучшие или худшие 
заключенные – там все равны, говори-
ла она. Прошло пять лет, и я с удивле-
нием читаю ее впечатления о поездках 
по колониям. Я не буду размышлять о 
теории заговора и о том, почему сидят 
бывшие лидеры «Платформы» и почему 
именно эта организация получила воз-
можность посещать колонии. Я не буду 
защищать своего мужа и утверждать, что 
ему там хуже, чем остальным. Я просто 
прокомментирую некоторые моменты 
последнего интервью Алены. 

Самым ярким моментом для многих 
явилась позиция Алены по политзаклю-
ченным. Я соглашусь с ней в одном: в 
какой-то мере политзаключенные дей-
ствительно находятся в более привиле-
гированном положении по сравнению 
с другими заключенными – у них есть 
доступ к мощным информационным и 
дипломатическим ресурсам, но имен-
но это положение помогает жителям 
Беларуси и всего мира узнать о том, что 
творится в тюрьмах. 

Да, действительно, методы, приме-
няемые к политзаключенным, – не что-
то исключительное, они применяются ко 
всем неугодным заключенным. И имен-
но об этом нужно говорить. У обычных 
заключенных нет голоса, нет возможно-
сти передавать информацию, встречать-
ся с адвокатами, писать книги и получать 
за них награды. Поэтому важно за голо-
сом политзаключенных разглядеть не их 
личную проблему, а коллективный крик 
о помощи. 

И всякий раз, когда я узнаю о том, 
что моего мужа помещают в нечеловече-
ские условия, я понимаю, что в эту самую 
минуту по всей стране сидят такие же 

люди, только к ним не приезжает адво-
кат, а их родственникам не звонят жур-
налисты. Потому что эти люди никому не 
интересны. 

Да, не нужно все внимание сосредо-
тачивать на политзаключенных, делать 
из них мучеников (при том, что сами они 
хотят этого клейма меньше всего), но 
мы обязаны использовать их как канал 
информации. И если этот канал не инте-
ресует правозащитную организацию, тог-
да я не знаю, что им вообще интересно. 

Алена не говорит о правах заключен-
ных. Она говорит о евроремонтах, скла-
дах с продуктами, внешнем виде комнат 
свиданий. Да дураку понятно, что ника-
кая золотая клетка не заменит человеку 
свободу и не перевесит унизительного 
отношения к себе.

Я не представляю себе заключенно-
го, который бы жаловался на то, что у 
него старая тумбочка или недостаточно 
новая роба. Заключенные жалуются на 
температуру в камерах, на то, что им 
на голову капает вода, на то, что врачи 
не оказывают надлежащей медицинской 
помощи, на отношение к себе, как к ско-
ту. В отчетах же «Платформы» речь идет 
только о физических условиях содержа-
ния. 

Кстати, интересно сравнить эво-
люцию организационной политики 
«Платформы». Ровно три года назад 
на сайте учреждения появилась кри-
тика отчета о посещении колонии 
Республиканской наблюдательной 
комиссией, который состоит из пере-
числения «благ цивилизации», кото-
рые комиссия увидела при посещении. 
Потребовалось всего лишь три года, что-
бы сами платформовцы начали кормить 
нас такими же текстами.  

Особого внимания заслуживает 
высказывание, что некоторые тюрьмы 
нужно снести и... «на их месте построить 
новые»! Вот чего нам не хватает – больше 
тюрем с евроремонтом! 

Они не хотят понять, куда попали, это 
не санаторий. Примерно такими же сло-
вами выражалась прокурор на последнем 
процессе моего мужа. А Алене не при-
ходило в голову, что могут быть люди, 
которые не считают, что сидеть в робе в 
30-градусную жару в камере – нормаль-
но, что работать сверхурочно за копейки 
– нормально? Что годами болеть хро-
ническими болезнями без обследования 
– нормально? Кому, как не правозащит-
нику, знать, что к человеку и в тюрьме 
должны относиться как к человеку? 

Заявление о том, что они общались с 

заключенными и все как один отказались 
жаловаться, вообще вызывает искреннее 
недоумение. Кому, как не Алене, знать, 
что за любое слово после отъезда комис-
сии с заключенными расправляется 
администрация? Да, их больше не бьют 
(а я склонна верить, что эти случаи про-
сто не известны), но лишить УДО, свида-
ния, передачи – запросто! 

Неужели вы верите, что заключен-
ные будут жертвовать своим и без того 
зыбким положением, чтобы «Платформа» 
написала о них на своем сайте? На это 
идут люди, которым уже нечего терять 
или у которых есть ресурсы, например, 
политзаключенные. 

Никита Лиховид, говорит Алена, воз-
мущался пять лет назад, а политзэки 
ноют до сих пор. Может, потому, что они 
до сих пор сидят? 

Возможно, кого-то удивило выска-
зывание Алены о политзаключенных, но 
не меня. Она всегда имела такую точку 
зрения о политзаключенных и обычных 
заключенных, просто журналисты стали 
спрашивать об этом только сейчас. Я не 
думаю, что она транслирует навязанное 
мнение – уверена, это ее личное убеж-
дение. 

Что следует из этого вынести, так это 
то, что Алена выражает мнение абсолют-
ного большинства белорусов: что суще-
ствование тюрем необходимо и полезно; 
что увеличением сроков можно решить 
проблему преступности; что преступни-
ков нужно сажать, и все они там не про-
сто так, что раз попались – пусть терпят 
любые издевательства, это ведь не сана-
торий! 

Опасность Алены состоит не в том, 
что она поддерживает это мнение, но, 
используя свои медийные и администра-
тивные ресурсы, она еще и укрепляет 
данные предрассудки. 

Всем, кто хоть каким-то боком стал-
кивался с пенитенциарной системой или 
знаком со статистикой, известно, что 
тюрьмы не выполняют воспитательной и 
предупреждающей функции. Они попро-
сту не могут этого сделать, потому что 
корень проблемы кроется не в конкрет-
ных личностях, попавших за решетку, а в 
самом обществе и властных отношениях. 

Начнем с того, что абсолютно все 
законы инициируются не народом, а 
навязываются властью. Сделать пре-
ступником можно кого угодно хоть завтра 
одним росчерком пера. Так, знаменитый 
закон о тунеядстве в один день превра-
тил в нарушителей полмиллиона людей. 
Большинство законов об экономиче-

ских преступлениях представляет собой 
современный аналог рэкета: не захотел 
делиться – сидеть! 

Во-вторых, любое преступление име-
ет глубинные причины, не разобравшись 
с которыми ничего не изменишь. 

За каждым уклонистом от уплаты 
алиментов стоит отсутствие культуры 
осознанного родительства и ответствен-
ности, культуры семейных отношений, 
культуры необходимости планирования 
семьи и контрацепции. Все это подгоня-
ется призывом рожать по трое детей за 
деньги со стороны государства и обще-
ственным мнением, которое считает 
калекой каждого, кто не родил ребенка и 
не завел семью до 25 лет. Неважно как – 
роди и заведи! 

За каждым участником массовых 
беспорядков стоит внутреннее восстание 
против многочисленных структур угнете-
ния, которые преследуют нас повсюду, 
против подавления воли и инициативы, 
желание изменить свою жизнь и неже-
лание больше следовать навязанным 
сверху правилам. И пока это останет-
ся так, беспорядки будут происходить, 
сколько людей за них ни посади. 

За каждым мелким наркоторговцем 
стоит культивируемая в обществе жажда 
легкой наживы, потребительское отно-
шение к другим людям, желание убежать 
от проблем в мир, где тебя ничего не тро-
гает. Добавим сюда слаженную работу 
правоохранительных органов, отправля-
ющих в тюрьмы мелких сошек и никогда 
не трогающих крупных наркодилеров. 

Нет смысла описывать каждое пре-
ступление. Можно со мной не соглашать-
ся, но статистика рецидивов и неумень-
шающаяся армия новоиспеченных осуж-
денных еще раз доказывают мои слова. 
Более полно мои тезисы раскрыты в 
статье «Преступление и наказание, или 
Размышления о пенитенциарной системе».  

Существование организаций, зани-
мающихся правами заключенных, – это 
просто бесценно и необходимо. Однако 
нам, видимо, еще предстоит дожить до 
организации, которая будет на самом 
деле заниматься и продвигать эти права. 
А пока борьба против беспредела будет 

продолжаться одиноч-
ками, имена которых 
мы, возможно, никогда 
не узнаем.

Валерия ХОТИНА, 
анархистка, жена 

политзаключенного 
Николая Дедка.

ПРАБЛЕМА!

«Дом Юрыя Чыжа», гатэль «Кемпінскі»… Працягу не будзе?
Калі ў сталіцы будавалі гасцініцу 

“Пекін” і сталі высякаць суседні 
парк, мінскія анархісты вынайшлі 
арыгінальную форму змагання. У дрэ-
вы сталі забіваць цвікі. Пры спробе 
спілаваць дрэвы, электрычныя пілы 
ламаліся. Гэткім чынам моладзь зма-
галася з бескантрольнай забудовай 
Мінска, якая пачалася ў апошнія гады.

Ахвярай гэтай палітыкі стала адна 
з галоўных мінскіх каштоўнасцяў 
– водна-зялёны дыяметр. Гаворка 
ідзе пра сістэму штучных і натураль-
ных вадаёмаў, якая працягнулася праз 
увесь Мінск. Пра яе ўнікальнасць свед-
чыць наступны факт: Вілейская-Мінская 
водная сістэма, якая стала “дона-
рам” для дыяметра, была ўключана ў 
Сусветную энцыклапедыю архітэктуры 
(выдадзена ў 2000 годзе ў Нью-Ёрку).

Вядома, існавала альтэрнатыва: 
пашыраць Мінск за кошт земляў, якія 
выкарыстоўваліся для патрэб сель-
скай гаспадаркі. Але пасля выказвання 

Аляксандра Лукашэнкі (у 2013 годзе 
ён заявіў: “Сельскагаспадарчыя землі – 
гэта практычна забарона. Лепш падрэ-
заць лес, чым займаць землі сельгас-
прызначэння”) актыўнасць інвестараў 
скіравалася ў бок зялёных масіваў. 
Вынік вядомы ўсім. Гэта і гучныя скан-
далы з гатэлямі “Пекін” і “Кемпінскі”, 
і больш лакальныя канфлікты ў самых 
розных мікрараёнах горада. Напрыклад, 
некалькі гадоў таму забудоўшчыкі 
паспрабавалі знішчыць у Курасоўшчыне 
яблыневы сад. Мясцовым жыха-
рам спатрэбілася сабраць 5,4 тысячы 
подпісаў, каб сад быў захаваны.

Восенню гэтага года павінен быць 
распрацаваны праект карэкціроўкі гене-
ральнага плана Мінска. Як адзначае 
Дзяніс Кобрусеў, прадстаўнік грамад-
скай ініцыятывы “Еўраперспектыва”, 
Мінгарвыканкам адмовіўся ўключыць 
у камісію па распрацоўцы плана 
прадстаўнікоў грамадскасці. Хоць і 
згадзіўся на грамадскае абмеркаванне 

праекта. Але на яго будзе адведзена 
ўсяго 25 дзён. Відавочна, што гэта-
га занадта мала, каб жыхары сталіцы 
змаглі выказаць свае прапановы.

Тады “Еўраперспектыва” звярнула-
ся ў праектна-даследчае прадпрыем-
ства “Мінскграда”, якое распрацоўвае 
план. І – о, цуд! – шэраг ініцыятыў быў 
падтрыманы. “Мінскграда” згодна, што 
капітальныя збудаванні ў цэнтраль-
ных парках горада могуць займаць 
не больш за 7% тэрыторыі. Паркі, 
што змешчаны ў так званых “спаль-
ных” раёнах, павінны быць заня-
ты расліннасцю не менш як на 
80%. У лесапар-
ках забароняць 
р а з м я ш ч а ц ь 
рознага кштал-
ту забаўляльныя 
цэнтры, а ў ланд-
шафтна-рэкрэ-
ацыйных зонах 
– будаваць гатэлі 

і жылыя дамы. Забароняць узводзіць 
капітальныя будынкі і на тэрыторыі 
сталічных прыродных заказнікаў 
(напрыклад, у заказніку “Лябяжы”, што 
ў Драздах).

Дзяніс Кобрусеў настроены досыць 
аптымістычна: “З атрыманых адказаў 
мы зразумелі, што дзяржаўныя орга-

ны пачалі прыслухоўвацца да 
грамадскасці і экспертаў па 

важных пытаннях развіцця 
горада Мінска”. 

Праўда, яго 
калегі адзна-

чаюць: калі б 

заўвагі былі прыняты пяць гадоў таму, 
ні “Кемпінскі”, ні “дом Юрыя Чыжа” ля 
Траецкага прадмесця, ні жыллёвы квар-
тал каля Нацыянальнай бібліятэкі не 
пабудавалі бы.

“Еўраперспектыва” будзе дабівацца, 
каб водна-зялёны дыяметр атрымаў ста-
тус гісторыка-культурнай каштоўнасці, 
што ахоўваецца дзяржавай. Таксама 
прадстаўнікі ініцыятывы рыхтуюцца да 
абмеркавання новай версіі генеральна-
га плана Мінска. Цяперашні план пра-
дугледжвае будаўніцтва трасы праз 
Севастопальскі парк, стварэнне трэ-
цяга транспартнага кола, якое прой- 
дзе на роўнааддаленасці паміж вуліцай 
Арлоўскага і Кальцавой дарогай, а так-
сама жыллёвае будаўніцтва на поўдзень 
ад Кальцавой (зараз там зялёная зона, 
а на генеральным плане ўжо пазначаны 
жылыя дамы). Якой будзе сталіца, выра-
шыцца ўжо гэтай восенню.

Максім ПЛОТНІКАў.

Хто гэта  
і што гэта?

У мінулым нумары 
“Народнай Волі” была 
надрукавана заява Рады 
Усебеларускага кангрэса 
за незалежнасць. А мне 
цікава, хто ў яе ўваходзіць 
і што гэта за новае 
ўтварэнне – Усебеларускі 
кангрэс?

Сяргей ШЧЫПАКОў,
 Мінск.

У першым пасяджэнні 
Кангрэса ўдзельнічалі пры-
кладна 60–70 чалавек, але ней-
кай адзінай схемы абрання 
дэлегатаў не было. Ідэя склікаць 
Усебеларускі кангрэс належыць 
ГА “Таварыства беларускай 
мовы імя Францішка Скарыны” 
і ініцыятыве “Рада беларускай 
інтэлігенцыі”.

У Раду ўвайшлі 17 чалавек:
– Алена Анісім, каардынатар,
– Сяргей Антончык, дэпу-

тат Вярхоўнага Савета 12-га 
склікання,

– Уладзімір Арлоў, пісьменнік,
– Святлана Багданкевіч, 

пісьменніца,
– Марат Гаравы, журналіст,
– Радзім Гарэцкі, акадэмік,
– Мечыслаў Грыб, былы стар-

шыня Вярхоўнага Савета,
– Леанід Дзейка, былы дэпу-

тат Вярхоўнага Савета,
– Антон Жылко, грамадскі 

актывіст,
– Рыгор Кастусёў, намеснік 

старшыні Партыі БНФ,
– Уладзімір Колас, 

кінарэжысёр, педагог, кіраўнік 
ініцыятывы “Рада беларускай 
інтэлігенцыі”,

– Мікалай Курыльчык, 
старшыня Мінскай абласной 
арганізацыі ТБМ,

– Аляксей Марачкін, мастак,
– Аляксандр Мех, грамадскі 

актывіст,
– Міхаіл Пастухоў, былы суд-

дзя Канстытуцыйнага суда,
– Станіслаў Суднік, 

пісьменнік, журналіст,
– Алег Трусаў, старшыня ГА 

“Таварыства беларускай мовы”.

ЧУЛІ?

Віктар 
Ганчарэнка 

стаў галоўным 
трэнерам 
«Урала»

Беларускі трэнер Віктар 
Ганчарэнка стаў галоўным трэ-
нерам «Урала». Ён падпісаў з 
екацерынбургскім клубам трох-
гадовы кантракт, паведамляе 
«Прессбол».

У сезоне 2014/2015 гадоў 
«Урал» заняў 13-е месца ў 
чэмпіянаце Расіі.

Віктару Ганчарэнку 37 гадоў. 
Ён набыў вядомасць, калі ў 
2008–2013 гадах быў галоўным 
трэнерам барысаўскага БАТЭ. 
Менавіта Ганчарэнка ўпершыню 
вывеў беларускі футбольны клуб 
у групавы раўнд Лігі чэмпіёнаў.

Увосень 2013 года ён 
узначаліў расійскі клуб «Кубань». 
Але ў сярэдзіне лістапада 2014-га 
кіраўніцтва клуба скасавала кан-
тракт з беларускім спецыялістам. 
З таго часу Ганчарэнка быў 
беспрацоўным.

УЧОРА

У крамах 
Мінска 

забаранілі 
начны продаж 

алкаголю
Продаж алкагольных і слаба-

алкагольных напояў, а таксама 
піва з учарашняга дня ў мінскіх 
крамах будзе ажыццяўляцца 
толькі з 9 да 22 гадзін.

Такое рашэнне прыня-
ло ўпраўленне гандлю і паслуг 
Мінгарвыканкама. Падставай 
стала інфармацыя сталічнай 
міліцыі, што найбольш негатыўны 
ўплыў на крымінагенную сітуацыю 
ў Мінску аказвае начны продаж 
алкаголю ў крамах.

Праўда, гэтае абмежаванне 
не закране рэстараны, кавярні ды 
іншыя кропкі грамадскага харча-
вання.

Носам у зямлю
Крымінальная справа 

распачата па факце падзення 
самалёта ў Брэсцкім раёне 
на падставе ч.3 арт.314 КК 
(парушэнне правілаў бяспекі руху 
або эксплуатацыі чыгуначнага, 
паветранага, воднага транспарту 
або метрапалітэна, што 
пацягнула па неасцярожнасці 
смерць дзвюх ці больш асоб).

Пра гэта паведаміла 
афіцыйны прадстаўнік Следчага 
камітэта Беларусі Юлія 
Ганчарова.

Устаноўлена, што ў нядзелю 
14 чэрвеня прыблізна ў 12.00 

блізу вёскі Хабы Брэсцкага раёна 
пры выкананні планавага палёту 
здарылася падзенне паветранага 
судна Іл-103, што належыць РУП 
«Беллесавія».

Іл-103 разбіўся за некалькі 
кіламетраў ад брэсцкага аэра-
порта пры выкананні палётнага 
задання па выяўленні пажараў. 
Загінулі камандзір паветранага 
судна Міхаіл Мядзведзеў і стар-
шы лётчык-назіральнік Аляксандр 
Барысюк. Працу следчай групы 
на месцы падзення каардынаваў 
намеснік старшыні СК Сяргей 
Буйноўскі.

ПА-ЗА КОРТАМ

Вікторыя Азаранка  
скупляе нерухомасць

Да чатырохпакаёвай кватэры ў Мінску былая 
першая ракетка свету зараз дадала і дом  
у Лос-Анджэлесе за 7 мільёнаў долараў.

У СМІ з’явілася інфармацыя, 
што беларуская тэнісістка 
Вікторыя Азаранка купіла ў Лос-
Анджэлесе дом за 7 мільёнаў 
долараў.

Плошча трохпавярховага 
дома складае каля 400 ква-
дратных метраў, у ім некалькі 
спальняў, ліфт, чатыры ванныя 
пакоі.

Дарэчы, гэта не адзіная 
маёмасць, якой валодае 
Азаранка.

“Па-першае, Віка арандуе 
кватэру ў Манака, – распавяла 
“Народнай Волі” маці спартсменкі 
Ала АЗАРАНКА. – Набыць 
жыллё там неверагодна дорага 
– квадратны метр даходзіць да 
80–100 тысяч еўра! Так што, 
як правіла, усе тэнісісты, якія 
захацелі стаць рэзідэнтамі 
Манака, здымаюць кватэры. 
Новак Джокавіч, Каралін Вазняцкі, 
Дзінара Сафіна… У Манака ў 
дачкі акуратная кватэрка, але я 
хачу сказаць, што людзям, якія 
прызвычаіліся да пастаянных 
раз’ездаў, гламурнасць не 
патрэбна. Галоўнае, каб было 

Дом Вікторыі Азаранка 
ў Лос-Анджэлесе і 

домік у Вілейскім 
раёне.

чыста, спакойна і ўтульна. А вось 
у Мінску Віка некалькі гадоў таму 
купіла чатырохпакаёвую кватэру, 
якая пасля перапланіроўкі 
на амерыканскі лад стала 
трохпакаёвай. Таксама ў сталіцы 
будуем дом… Дарэчы, набылі 
лецішча з лазняй і на Вілейскім 
вадасховішчы, у пасёлку 
Рабунь. Вада, свой участак 
– Манака і побач не стаяла! 
Віка з задавальненнем туды 
прыязджае. А шыкоўнае лецішча 
дачка не захацела. Навошта? І 
для каго? Паказаць, колькі ў яе 
грошай? Ты будуеш жыллё для 
сябе, а не для таго, каб паказаць 
суседзям, які ты круты”.

Алесь СІВЫ.

УВАГА!

АГП запрашае  
на талаку ў Курапаты 

16 чэрвеня, у Дзень салідарнасці з беларускімі палітвязнямі, а 
таксама зніклымі палітыкамі і грамадскімі дзеячамі, Аб’яднаная гра-
мадзянская партыя запрашае сябраў партыі і сваіх прыхільнікаў узяць 
удзел у талацэ.

Партыя заклікала зрабіць свой унёсак у захаванне нацыянальнай 
памяці, у выратаванне мемарыяла Курапаты.

Нагадаем, што ўрочышча Курапаты – месца масавых расстрэлаў і 
пахаванняў ахвяр сталінскіх рэпрэсій.

16 чэрвеня, у аўторак, праца пачнецца а 17-й гадзіне і працяг-
нецца прыкладна да 20.00. Збор у Курапатах у канцы алеі крыжоў на 
вяршыні ўзгорка.

ВЕРИТЬ–НЕ ВЕРИТЬ

Белорусское молоко станет вкуснее
В Беларуси будут ужесточены условия производства молока, 

заявил заместитель министра сельского хозяйства и продовольствия 
Игорь Брыло.

С 1 сентября нынешнего года в Беларуси начнет действовать 
новый госстандарт на молоко, в соответствии с которым число сома-
тических клеток в 1 мл молока не должно превышать 500 тысяч, в 
сорте экстра – 300 тысяч.

БЕЗ ГАЛСТУКА

Начальник минской 
милиции лично “отбил” у 
злоумышленника барсетку

Поход в гипермаркет для 
начальника минской милиции 
Александра Барсукова обернулся 
исполнением профессиональных 
обязанностей.

Как сообщает сайт ГУВД 
Мингорисполкома, генерал-май-
ор Александр Барсуков на стоян-
ке рядом с одним из гипермарке-
тов заметил оставленную кем-то 
в тележке барсетку.

Этот аксессуар заметил и 
некий человек, проходивший 
мимо. Мужчина схватил барсетку, 
спрятал ее за пазуху и бросился 
бежать, чем вызвал подозрение 
у начальника минской милиции. 
Задержать похитителя Барсукову 
удалось за пределами стоянки.

О забытой в магазинной 
тележке барсетке ее владе-
лец узнал только от позвонив-
шего оперативного дежурного 

Фрунзенского РУВД. Там же ему 
рассказали, что возвращению 
потери поспособствовал имен-
но начальник минской милиции. 
Поблагодарить Барсукова минча-
нин приходил в ГУВД.

Ранее Александр Барсуков 
занимал должность начальника 
департамента исполнения нака-
заний (ДИН) МВД Беларуси, а до 
этого был первым заместителем 
начальника главного управления 
охраны правопорядка и профи-
лактики МВД. Возглавляет сто-
личную милицию с октября 2011 
года.

Барсуков лично присутство-
вал на всех акциях протеста в 
Беларуси и был одним из тех, 
кто отдавал приказы о разгоне 
многочисленных демонстраций, 
которые проходили в последние 
годы.

Мікалай Аўтуховіч:

СПЕЦСЛУЖБЫ

КГБ словил «крота»
За годы существования 

Республики Беларусь благо-
даря деятельности спецслужб 
было осуждены три шпиона и 11 
изменников родины.

Такие цифры вчера озвучил 
председатель Комитета государ-
ственной безопасности Валерий 
Вакульчик.

По его словам, последнее 
дело о шпионаже было возбуж-
дено в мае этого года в отноше-
нии офицера разведки иностран-
ного государства. Он задержан 
и сейчас находится в следствен-

ном изоляторе КГБ. 
По статье «Измена государ-

ству» в последний год было осуж-
дено четыре человека, сообщил 
Вакульчик. 

Кроме того, председатель 
КГБ признал задержание в бело-
русских спецслужбах «крота», 
который не только сотрудничал 
с иностранной разведкой, но и 
вовлек в эту деятельность свою 
супругу. Они были задержаны с 
поличным и уже осуждены на 15 
лет тюрьмы каждый, сообщил 
Вакульчик.
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Колькі казана-пераказана 
аб тым, што сённяшнія дзеці 
не хочуць і не любяць чытаць, а 
больш сядзяць за камп’ютарам, 
ля тэлевізара ці ўтаропіўшыся ў 
смартфон. Але ж, я перакана-
на, нішто не заменіць кнігу. Таму 
хачу на старонках “Народнай 
Волі” падзяліцца вопытам 
работы па развіцці цікавасці да 
чытання і кнігі наогул праз асобу 
канкрэтнага аўтара.

У прыватнасці, па 
прыцягненні вучняў да твораў 
народнага пісьменніка Беларусі 
Васіля Уладзіміравіча Быкава, 
бо іх значэнне для выхаван-
ня маладога пакалення цяжка 
пераацаніць. Хачу аддаць дань 
павагі яму, чалавеку, пісьменніку, 
воіну-франтавіку, у сувязі з 
70-годдзем Вялікай Перамогі.

Наша захапленне творамі 
Васіля Быкава пачало-
ся з “Трэцяй ракеты”, самай 
аутабіяграфічнай аповесці. 
Захапілася спачатку сама. 
Перачытала ўсё пра гэты твор і 
пра аўтара. Расказала дзецям. 
Чыталі твор разам не толькі на 
ўроку, але і ў пазакласны час. 
Тым больш што магчымасць 
такая была, бо працавала я тады 
ў Буйнавіцкай санаторна-лясной 
школе і жыла вельмі блізка ад 
яе.

Дзеці прыходзілі вечарамі 
ў кабінет літаратуры, і мы раз-
ам чыталі самыя хвалюю-
чыя старонкі аповесці. Нават 
плакалі, калі чыталі пра тое, 
як фашысты лажылі людзей у 
глыбокія каляіны і пускалі па іх 
бронетранспарцёры…

Пасля правялі ўрок пазаклас-
нага чытання па “Трэцяй раке-
це”. На ім гучалі паведамленні 
пра Бакава – чалавека, маста-
ка, воіна-франтавіка. Асабліва 
ўзрушыла дзяцей франтавая 
біяграфія пісьменніка, падзеі, 
калі лейтэнант Быкаў быў на 

мяжы жыцця і смерці. Нават 
адбылося так, што бацькі буду-
чага пісьменніка атрымалі паха-
вальны ліст на сына – гэта стала 
фабулай  аповесці “Мёртвым не 
баліць”. 

Былі на ўроку і выставы кніг 
і дзіцячых малюнкаў, віктарына 
па творчасці пісьменніка. Пасля 
былі іншыя творы. Збіраліся, як 
і звычайна, у вольны час, чыталі 
разам, абмяркоўвалі прачыта-
нае самастойна.

Разам з героямі пісьменніка 
мы з вучнямі ваявалі  з бесча-
лавечнасцю і здрадай, разам з 
Глечыкам гінулі на пераездзе, 
з Іванам Цярэшкам ратавалі 
італьянскую дзяўчыну Джулію, 
разам з Іваноўскім паміралі 
на дарозе, штурмавалі вышы-
ню, згаралі ў хаце разам са 
Сцепанідай, разам з Кацяй 
Шчарбак беглі па замініраваным 
полі, з Сотнікавым стаялі пад 
шыбеніцай…

Я бачыла і адчувала, як 
дзеці суперажываюць геро-
ям, як сэрцы дзяцей б’юцца 
ва ўнісон з сэрцамі герояў, як 
творы пісьменніка вымушаюць 
адчуць сябе побач з байцамі, 
спазнаць іх боль, “зачэрп-
нуць” іх мужнасці, пагарды да 
здраднікаў, непрымірымасці да 
фашызму, нянавісці да вайны.

Паступова такія гучныя 
чытанні сталі агульнашкольнымі. 
Пасля іх праводзіліся вечары, 
канферэнцыі па творах, пра-
гляды кінафільмаў, створаных 
по матывах аповесцяў Васіля 
Быкава. Глядзелі “Узыходжанне” 
Ларысы Шапіцька, “Альпійскую 
баладу” Барыса Сцяпанава, 
“Трэцюю ракету” і “Абеліск” 
Рычарда Віктарава, “Знак Бяды” 
Міхаіла Пташука, “Доўгія вёрсты 
вайны” Аляксандра Карпава і 
іншыя.

Любое абмеркаванне 
кінакарціны выклікае жаданне 

параўнаць яе з літаратурнай 
першакрыніцай. Амаль заўсёды 
вучні здзіўляюцца і пытаюц-
ца, чаму ў фільме не так, як у 
кнізе. Дзеці любяць шукаць 
супадзенні, але лягчэй ім даец-
ца пошук адрозненняў паміж 
кнігай і фільмам.  Вось тут і 
прыходзіцца чытаць і перачыт-
ваць твор. 

Такая работа не праходзіць 
бясследна і дае добрыя вынікі. 
У дзяцей значна ўзрастае 
цікавасць да твораў пісьменніка. 
Перачыталі ўсё, што можна 
было знайсці ў школьнай і маёй 
асабістай бібліятэках. Вучні 
ўжо самі сачылі за друкам і 
телеперадачамі. 

У дзяцей, асабліва 
старшакласнікаў, узнікала шмат 
пытанняў, на якія мог адка-
заць толькі сам Быкаў. Таму я 
параіла напісаць яму на адрас 
Саюза пісьменнікаў. Хутка нам 
прыйшоў адказ з паведамлен-
нем дамашняга адраса. Напісалі 
Васілю Уладзіміравічу пра сваю 
зацікаўленасць яго творамі, пра 
сваю работу над імі, прасілі адка-
заць на тыя ці іншыя пытанні.

Ведалі, што пісьменнік 
вельмі заняты, шмат піша, пра-
цуе, ездзіць, займаецца грамад-
скай дзейнасцю.

Але адказу ўсё роўна 
чакалі…

І вось чэрвень 1983 года. У 
дзень нараджэння пісьменніка 
паказвалі фільм пра яго па 
тэлебачанні. Прыбягаюць мае 
вучні да мяне, узрушаныя, усх-
валяваныя:

– Паказваюць фільм пра 
Быкава, пра яго родную вёску, 
пра родныя мясціны!

І адразу ж прапанавалі самі:
– Давайце паедзем туды!
– Паедзем, але дзе ўзяць 

грошай, транспарт?!
Збіралі  металалом, 

прыбіралі двор у шэфаў. Тыя далі 

нам аўтобус.
Праехалі ўсю Беларусь з 

поўдня на поўнач. Днём ехалі, а 
ноччу спалі ў палатках. Ехалі, каб 
сваімі вачыма ўбачыць родныя 
сцежкі любімага пісьменніка, 
дакрануцца сэрцам да яго 
вытокаў.

І вось мы ў вёсцы Бычкі 
Ушацкага раёна Віцебскай 
вобласці. Тады яшчэ была жывая 
маці Васіля Уладзіміравіча Ганна 
Рыгораўна; сустракаліся з яго 
братам Мікалаем, братавай – 
Антанінай.

Слухалі расказы родных, 
разглядалі фатаграфіі ў сямей-
ным альбоме, сярод якіх былі 
і франтавыя. Прасілі мы пака-
заць і той пахавальны ліст, што 
прыйшоў у сям’ю, але ён недзе 
згубіўся. З сумам даведаліся, 
што Васілю Уладзіміравічу 
нядаўна рабілі аперацыю. 
Убачылі мы і родную хатку, 
дзе нарадзіўся пісьменнік. Там 
даўно ніхто не жыў. Цяпер там, 
як вядома, музей.

Вельмі захацелася ўсім 
сустрэцца і з самім Васілём 
Быкавым. Але было няёмка тур-
баваць такога чалавека, тым 
больш пасля аперацыі. У нас 
быў толькі яго дамашні адрас. 
На сустрэчу было вельмі мала 
надзеі. І я пазваніла… Адказала 
Ірына Міхайлаўна Быкава. А праз 
дзве гадзіны пачулі і яго голас. 
Потым была сустрэча на беразе 
Мінскага мора…

Уважыў, адчуў волат 
духу сваёй чулай душой 
зацікаўленасць дзяцей. Калі 
я гаварыла, што гэта не про-
ста так, Васіль Уладзіміравіч 
адказаў: “Я ўсё бачу”.

Просты, засяроджа-
ны, сур’ёзны, з пранізлівым 
позіркам. Дзеці, заўсёды 
такія гаваркія і вясёлыя, 
сядзелі маўклівыя, з шырока 
расплюшчанымі вачамі: усё не 
верылі, што бачаць перад сабой 
таго самага Васіля Быкава. З 
заміраннем сэрца слухалі дзеці 
расказ пісьменніка пра вайну. А 
ён адказваў на пытанні, цікавіўся 
нашым жыццём. Асабліва 
зацікавіла дзяцей гісторыя ства-

рэння аповесці “Мёртвым не 
баліць”. Аўтар расказаў нам, што 
ў кнізе апісана дакладна так, як 
было ў жыцці, а што дадумана 
пасля.

Затым – падарункі, кнігі з 
аўтографамі на памяць.

Для кагосьці гэта можа 
падацца і нязначным, дробяззю, 
а для мяне і маіх вучняў гэта 
была цэлая падзея! Шчасце 
бачыць яго, сядзець побач, 
размаўляць, чуць яго голас. 
Абяцаў прыехаць да нас. 

Не ўсе мае вучні змаглі пае-
хаць на радзіму пісьменніка. 
Астатнія нас чакалі. Вестка 
пра тое, што мы сустракаліся з 
Васілём Быкавым, хутка абляце-
ла школу.

І вось мы дома. Аўтобус 
стаяў на ўзгорку. Раптам я 
падняла галаву і сумелася: да 
мяне ішлі мае вучні-выпускнікі. 
Яны рухаліся шарэнгай, як сал-
даты перад узяццем вышыні. 
Падышоўшы, спыталі: “Гэта 
праўда, што вы бачылі Васіля 
Быкава?” Гэта быў момант 
яднання душ пісьменніка і 
чытачоў.

Я  яшчэ больш упэўнілася, 
які эмацыянальны, патрыятыч-
ны зарад нясуць творы Васіля 
Быкава. Да мяне падышлі не 
проста вучні і чытачы, а тыя, хто 
браў тую праклятую вышыню 
разам з героямі Быкава, хто хоча 
быць падобны на іх.

А праз паўтара месяца 
Васіль Уладзіміравіч і Ірына 
Міхайлаўна прыехалі да нас. 
Уражаны былі нашай школай, 
Палессем, Мазыром.

Пасля Васіль Уладзіміравіч 
прысылаў нам свае кнігі з 
памятнымі надпісамі, падарункі, 
якія мы будзем берагчы заўсёды.

У маім жыцці былі іншая 
школа, іншыя выпускі дзя-
цей, з якімі таксама знаходзіла 
ўзаемаразуменне з дапамогай 
кніг пісьменніка. Яны дапамагалі 
мне ўзвышаць душы дзяцей.

Творам Васіля Быкава я 
прысвячала ўрокі пазакласна-
га чытання, тыдні беларускай 
літаратуры. На кожным уроку 
літаратуры, факультатыве стара-

лася выкраіць час, каб расказаць 
пра новыя творы пісьменніка. У 
раённым конкурсе сачыненняў 
“Вайна вачамі дзяцей XXI ста-
годдзя” мае вучні занялі пер-
шае месца. Радавалася, калі па 
3–4 вучні з майго выпуску ішлі 
на беларускі факультэт, добра 
здавалі літаратуру і паступалі. 
Лічыла гэта не толькі сва-
ёй удачай, а і Васіля Быкава, 
бо цікавасць да беларускай 
літаратуры развівала менавіта 
праз яго творы.

Мы пісалі яму пра ўсё. Да 
70-й гадавіны з дня нараджэння 
народнага пісьменніка падарылі 
яму пяць карцін-ілюстрацый 
з саломкі да яго твораў. Мы 
назвалі экспазіцыю “Франтавыя 
дарогі Васіля Быкава”.

Чытаючы Быкава, заўсёды 
сілкуешся той добрай, мудрай 
энергіяй, якая так неабходна 
чалавеку – асабліва ў найбольш 
адказныя перыяды жыцця, бо 
ўвесь час пісьменнік шукаў у 
сваіх героях подзвіг духу.

Знаёмства з ім вымушае 
быць чысцейшымі, дабрэйшымі, 
непрымірымымі да зла, 
прыстасавальніцтва, подласці, 
здрады, эгаізму, жорсткасці, 
бесчалавечнасці.

Сёння мы шмат гаворым пра 
выхаванне асобы. У гэтым сэнсе 
кожны твор пісьменніка звер-
нуты да нашых дзён і будучыні 
кожным сваім вобразам, кожнай 
думкай. Ён нагадвае нам, якім 
павінен быць чалавек, напамінае 
пра сапраўдныя каштоўнасці, 
пра годнасць чалавека, яго 
маральныя прынцыпы, без якіх 
само жыццё страчвае сэнс.

Гэта непасрэдна да нас 
звяртаецца аўтар і яго героі з 
заклікам: не забываць! Не забы-
ваць усіх тых, хто аддаў жыццё 
ў змаганні з ворагам. Не забы-
ваць, што дзеля таго, каб адо-
лець фашызм, патрэбна была 
не толькі сіла зброі, але і сіла 
чалавечнасці.

Наталля Паўлаўна ФІЦНЕР,
настаўніца з Палесся  

(з вёскі Буйнавічы 
Лельчыцкага раёна).
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КАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ СТОП-КАДР ВПЕЧАТЛЕНИЯДУХОЎНЫ СКАРБ КОРОТКО

Дык няўжо мы 
царом «чарвяка» 

абяром? 
Лідар партыі “Справядлівы свет” Сяргей Калякін вырашыў бала-

тавацца на прэзідэнцкую пасаду, хоць нават ягоная родная жонка – 
супраць. Для чаго ж вылучацца, калі няма ніякіх шанцаў перамагчы? 
Каб “павышаць узровень вядомасці партыі сярод насельніцтва”!

Я прапаную вам, сябры,
Сюжэт, як кажуць, з барадою:
Наспелі выбары ў бары –
Павінны птушкі і звяры
Абраць цара над грамадою.
Даўно ўжо правіць 
             там Мядзведзь,
І ён усім “уеўся ў косці”.
Дык хочацца другога мець,
Хай пакіруе іншы хтосьці.
Згадзіліся амаль што ўсе,
Правёўшы форум 
                шматгадзінны,
Што спроба поспех прынясе,
Як будзе кандыдат адзіны.
Пануе думка нездарма:
Кагалам біць лацвей і бацьку.
Капец яму, калі гурма
Накінецца,
Тым больш знянацку.
Аднак жа ўносілі раздрай
Звяры асобныя ў суполку.
– Мяне, – крычалі, – выбірай!
Хоць з крыкаў гэтых мала толку.
Да прыкладу, аблудны Тхор
З ягоным “вопытам багатым”:
На выбарах з далёкіх пор
Лічыўся ўяўным кандыдатам.
Як тузануць крыху, з Тхара
Адразу ж пакрывала з’едзе.
Апазіцыйнасць – мішура,
Тхор толькі шырма 
            для Мядзведзя.
Стаць прэтэндэнтам і Бабёр
Жадае.
Нават ёсць праграма,
Як выцягнуць з застою бор.
Даўно ўжо глотку рве таксама.
Прычым, калі яшчэ Мядзведзь
Ірваўся ўпершыню да трона,
Бабёр не лез са скуры ледзь,
Каб змог ён іншых адалець –
Падносіў, мовіць так, патроны.
Яшчэ птушыны ўвесь атрад
На ўвазе мае кандыдатку:
Маўляў, абраць электарат
Царыцай можа Курапатку.

Няхай жа “перахопіць руль”.
Але падумалі б спачатку,
Што ў Курапаткі шанцаў – нуль,
Яна не тую мае хватку.
Ну, словам, марылі пра трон
У тым бары “і жук, і жаба”,
Але чакалі лепшых дзён,
Бо ў поспех верылася слаба.
І не ўспрыняў ніхто ніяк,
Як вылез раптам з глебы-сховы
І піскнуў-заявіў Чарвяк:
– Я кандыдатам стаць гатовы!
Яму адчайна-слёзна ўслед
Пішчала жонка-Чарвячыха:
– Суціш, плюгавец, свой імпэт,
Каб не наклікаць раптам ліха!
Цябе не ўспрымуць як цара
Ні Верабей і ні Варона.
А абяруць – з нары-двара
Не дапаўзеш, бадай, да трона!
Чарвяк, аднак жа, не зважаў
На звягу жонкі-Чарвячыхі.
– А чым я горшы за Вужа? –
Аж захлынаўся ён ад пыхі. –
Вось зараз я, твой дробны муж,
Патужуся – і ўся дакука:
Зраблюся гэткім жа, як Вуж,
Ці, можа, нават як Гадзюка.
І стаў ён пнуцца сапраўды.
Але заўжды бывае гэтак:
Пыхлівы – дык чакай бяды,
Асцё дадуць заместа кветак.
І міма джгала незнарок
Зусім галодная Цяцера.
Чарвяк таўсты, нібы шнурок!
То ж адмысловая “вячэра”!
Цяцера – дзюб!
“Цара” няма.
Чарвяк не пажыве ў раскошы.
Шкада, што пнуўся ён дарма.
А быў бы гэткі цар харошы!

* * *
З нас нехта пнецца так і сяк,
Каб на яго зважалі людзі,
Ды як ні тужыўся б “чарвяк”,
“Вужом” ніколі ён не будзе.

Як мы  
з Васілём Быкавым 

выводзілі 
школьнікаў  

на жыццёвы шлях

РЭЗАНАНС

Мех… ды смех
З цікавасцю прачытаў у 

“Народнай Волі” гутарку карэ-
спандэнта з жыхаром г.Кобрына 
Аляксандрам Мехам. Як чытач, як 
сталы жыхар краіны, вынес сваё 
меркаванне аб гэтай падзеі. Вось 
яно.

З глыбокай павагай стаўлюся 
да грамадзянскай і жыццё-
вай пазіцыі Аляксандра, да яго 
адукаванасці (дзве ВНУ, адна 
маскоўская), да яго сям’і і 
бацькоў. Толькі ганарыцца можна 
такімі людзьмі, сапраўдны бела-
рус, як кажуць, да мозга касцей. 
Ён ужо больш за дзесяць гадоў 
вядзе барацьбу за дэмакра-
тычную Беларусь, за вольнасць 
слова, за перамены да лепшага 
жыцця. І на сваім лёсе адчуў, якім 
“наждаком” улада гладзіць яго за 
смелыя ўчынкі. Добра яшчэ, што 
ў турму не пасадзілі. А вось яго 
жаданне адразу ж узяць і паспра-
чацца за прэзідэнцкае крэсла з 
самім А.Лукашэнкам у гэтым год-
зе выклікала ў мяне смех.

Хто ж цябе, дарагі спадар 
Аляксандр, ведае ў краіне, акра-
мя, можа, часткі кобрынцаў? 
Трэба спачатку стаць хаця б 
дэпутатам мясцовага ўзроўню 

альбо Палаты прадстаўнікоў. 
Можа, хоць пакіраваць невялікім 
прадпрыемствам…

Такіх жадаючых заняць крэс-
ла кіраўніка дзяржавы сёння 
можна будзе налічыць не адзін 
дзясятак, але гэта будзе пасля 
А.Лукашэнкі. Зараз роўных яму 
няма і не будзе па многіх пры-
чынах.

Палітычнае поле ў Беларусі 
зруйнавана ўшчэнт, па ім 
прайшліся цяжкім катком 
рэпрэсій, змардаваннем і запа-
лохваннем тых, хто думае інакш, 
чым улада. Узгадаем хаця б 
выбары 2010 года.

Канешне, перамены на вышэй-
шым узроўні не за гарамі. Час для 
ўсіх бязлітасны – і для манархаў, 
і для простых людзей. Толькі трэ-
ба пастаянна разумна працаваць 
і быць гатовым, калі складуцца 
добра абставіны, каб схапіць таго 
адзінага жураўля ў небе.

А так, дарагі Аляксандр 
Васільевіч, жадаю табе поспехаў 
на палітычнай арэне ў імя воль-
най, дэмакратычнай Беларусі!

Працы і веры!
Аляксей БУЦЬКО.

Гродна.

ЭХО

Задумаемся и мы
В «Народной Воле» (№40) мне понравилась великолепная статья 

А.Класковского ”Нашто нам чорны Ленін у жаночым паліто?”. Спасибо 
за прекрасный материал “Китайская орда” Юрия Швеца. В моей 
памяти всплыли слова одного лектора Минского горкома партии о 
том, что если полтора миллиона китайцев перейдут с палками границу, 
то их уже нельзя будет остановить. Когда-то министр иностранных 
дел России А.Козырев выразился так: недалек тот час, когда не США 
будут доминировать на планете, а Китай с его полуторамиллиардным 
населением.

Эти мысли должны наводить на глубокие размышления и нас, 
белорусов.

Леонид РОССИЯНСКИЙ,  
ветеран Великой Отечественной войны.

ТАК ДУМАЮ!

Из кого выбирать?
Чем ближе выборы, тем 

неопределеннее политическая 
обстановка, власть спокой-
на и уверена в себе, у нее, как 
всегда, все козыри (в рукаве). 
Оппозиция в растерянности. 
Обескровленная и уставшая от 
неравной борьбы с властью, 
уже, может быть, и боится взять 
на себя ответственность за 
страну. К тому же в Беларуси 
заниматься политикой небез-
опасно, можно потерять все, в  
том числе и жизнь.

За 20 прошедших лет ника-
кого экономического чуда не 
произошло. Живем в долг. Как 
говорят иностранцы: «Страна в 
беде».

Подсаженное на алкоголь 
население, кризис семьи, 
скрытая безработица, отсут-
ствие новых производств, 
новых рабочих мест, долги, 

инфляция, разоренные и осла-
бленные предприятия, зависи-

мость от России.
Все знают, что дальше так 

жить нельзя, нужны перемены, 
и связывают их с предстоящими 
президентскими выборами.

Но кто будет участвовать в 
этих выборах? Умный человек 
участвовать не будет, так как 
победить в них невозможно.

Честный человек тоже не 
будет участвовать, пока его 
единомышленники находятся в 
тюрьме. Из кого же мы будем 
выбирать?

Евгения Павловна 
ДОГИЛЕВА, пенсионерка.
Минск.

От редакции
Пессимизм – одно из худ-

ших качеств многих белорусов. 
Давайте же всем миром искать 
выход из положения. И, уверен-
ны, найдем!

ПРАПАНУЮ!

Ці не вярнуцца да ідэй Касыгіна?
Як і большасць людзей, мяне вельмі 

хвалюе лёс нашай Бацькаўшчыны, таму я 
пільна сачу за эканамічным становішчам 
нашай дзяржавы, пастаянна чытаю 
публікацыі вядомых вучоных-эканамістаў 
і дасканала вывучаю іх прапановы па 
развіцці эканомікі.

Варта нагадаць, што яшчэ сусвет-
на вядомы аналітык-эканаміст Карл 
Маркс прыйшоў да высновы: “Чалавекам 
рухае інтарэс”. З даўніх часоў вучоныя-
эканамісты і ўлады многіх краін шукалі сты-
мулы, якія выклікалі б жаданне ў выканаўцаў, 
упраўленцаў і арганізатараў шчыра і твор-
ча працаваць і дабівацца павелічэння 
эканамічных паказчыкаў. Такія краіны, як 
Швецыя, Данія і Нарвегія, скарыстаўшы 
матэрыяльныя стымулы ў працы і дэмакра-
тыю, дасягнулі высокага ўзроўню дабра-
быту і пабудавалі так званы скандынаўскі 
сацыялізм. Кітай пад кіраўніцтвам Дэн 
Сяопіна выйшаў у сусветныя лідары ў 
эканамічным развіцці. А сінгапурскі цудат-
ворца Лі Куан Ю здолеў знайсці стратэгію 
і тактыку, якія дазволілі яму зацікавіць (а 
кагосьці і прымусіць) сінгапурцаў ператва-
рыць маленькі Сінгапур, які не меў нават 
пітной вады і якіх-небудзь прыродных 
рэсурсаў, у багаты востраў.

Наша краіна мае куды лепшы клімат, 
яна не можа паскардзіцца на адсутнасць 
прыродных багаццяў, таму нам трэба хутчэй 

брацца за справу і сваімі рукамі і мазгамі 
дасягнуць дабрабыту і лепшай долі. 

Я дасканала азнаёміўся з праек-
там Нацыянальнай стратэгіі ўстойлівага 
сацыяльна-эканамічнага развіцця 
Беларусі да 2030 года, які Міністэрства 
эканомікі нашай краіны вынесла напрыкан-
цы мінулага года на агульнае абмеркаван-
не. З вялікай цікавасцю чытаю публікацыі 
экспертаў па гэтым праекце. Згодны з 
заключэннем, што новую эканоміку немаг-
чыма развіваць “на старым фундаменце”, 
неабходны новыя прынцыпы. А ў пра-
екце няма прынцыповай навізны, якая 
зацікавіла б людзей самааддана праца-
ваць. У выніку напрошваецца заключэн-
не: нашай уладзе трэба правесці такую 
рэформу, каб аплата працы ўсіх катэго-
рый працуючага насельніцтва залежала 
ад рэальных эканамічных паказчыкаў на 
прадпрыемствах, у тым ліку ў сельгаска-
аператывах, сярэдніх паказчыкаў па гара-
дах, сельсаветах, раёнах, абласцях, трэ-
стах, унітарных прадпрыемствах і ўвогуле 
па краіне.

Калі людзі будуць зацікаўлены ў 
выніках сваёй працы, то яны ўжо заўтра 
памяняюць стаўленне да працы і якасці 
прадукцыі. І на сваіх прадпрыем-
ствах, у СПК, установах і т.п. на гэтым 
жа абсталяванні, на гэтых трактарах і 
аўтамабілях, на гэтай жа вылічальнай 

тэхніцы і тэхналогіях значна павысяць 
выпуск валавай прадукцыі пры высокай 
якасці. У сельскай гаспадарцы, мяркую, 
павысяцца ўраджаі. І ўсё гэта адбу-
дзецца пры значна меншых выдатках. 
Дзяржаўныя служачыя ад сельсавета 
да ўрада будуць дапамагаць рабочым і 
сялянам, бо іх заробкі таксама ад гэтага 
значна павялічацца.

Усяго гэтага можна дасягнуць пры 
наступных новаўвядзеннях:

1.Ва ўсіх галінах народнай гаспадаркі 
для працуючых і служачых выдаць акцыі 
пэўнай вартасці, якія можна пера-
даць у спадчыну. Альбо – па жаданні 
ўладальніка – з выплатай грошай пры 
жыцці.

Выдача акцый усім катэгорыям пра-
цуючых дакументальна пацвердзіць, што 
яны з’яўляюцца гаспадарамі фабрык і 
заводаў, а сяляне – гаспадарамі зямлі 
навечна. Гэтым самым наша ўлада выка-
нае абяцанне бальшавікоў, якое яны 
давалі нашым дзедам і прадзедам. Вось 
тады ў людзей і з’явіцца гаспадарчае 
стаўленне да калектыўнай і дзяржаўнай 
маёмасці, як і да прыватнай. З’явіцца 
вялікі стымул да беражлівасці і да высо-
капрадукцыйнай працы. Акрамя гэта-
га, паўсюдна з’явіцца тэхнічны і юры-
дычны самакантроль аднаго за адным. 
Упэўнены, што знікнуць браканьеры, 

несуны, блатнякі, карупцыянеры і таму 
падобныя. Значна скароцяцца шта-
ты ўсялякіх кантралёраў, правяраючых, 
інспектараў і іншых.

2.Увесці мясцовы гаспадарчы разлік 
на ўсіх прадпрыемствах і ў арганізацыях.

3.Увесці тэрытарыяльны гаспа-
дарчы разлік: у трэстах, акцыянер-
ных таварыствах (тэрытарыяльных і 
рэспубліканскіх), па сельсаветах, раё-
нах і абласцях. Укараненне гаспадарча-
га разліку прымусіць і чыноўнікаў дбаць 
аб рэальных выніках. Яны адчуюць сябе 
ўдзельнікамі стварэння матэрыяльных 
каштоўнасцяў.

4.Увесці льготнае крэдыта-
ванне рэканструкцыі і тэхнічнага 
пераўзбраення прадпрыемства.

5.Увесці адзіны падатак і спрасціць 
бухгалтарскі ўлік, асабліва для мало-
га і сярэдняга бізнесу, што значна 
павысіць эфектыўнасць працы гэтых 
прадпрыемстваў.

6.Адмяніць зніжэнне пенсій працу-
ючым пенсіянерам на прадпрыемствах, 
павышаць пенсіі з улікам павелічэння 
працоўнага стажу.

7.Увесці льготы і матэрыяльнае сты-
муляванне малога і сярэдняга бізнесу 
за павелічэнне адліку ў бюджэт і ства-
рэнне стабільных працоўных месцаў, 
што дапаможа скараціць колькасць 

беспрацоўных.
Эканамічны вынік такой рэформы па 

ініцыятыве старшыні Савета міністраў 
Аляксея Касыгіна правяраўся яшчэ 
ў Савецкім Саюзе ў якасці эксперы-
мента на асобных прадпрыемствах. У 
выніку гэтага прадпрыемствы за пяць 
гадоў дасягнулі рэкордных тэмпаў 
эканамічнага росту, але ў ЦК КПСС 
пабаяліся, што гэта можа прывесці да 
пераходу ў капіталізм. У гады перабудо-
вы спрабавалі ўкараніць мясцовы і тэры-
тарыяльны гаспадарчы разлік, але ўсім 
нам вядома, што перашкодзіла рэфар-
маваць тую эканоміку.

Вядома, што пры ўсім гэтым нельга 
адмаўляцца ад інвестыцый, крэдытораў, 
рэканструкцыі прадпрыемстваў, 
тэхналагічных і  тэхнічных 
новаўвядзенняў. Патрабуюцца пэўныя 
змены і ва ўпраўленчых структурах на 
ўсіх узроўнях улады. Упэўнены, што калі 
атрымаецца за “круглым сталом” абмер-
каваць усе прапановы і выпрацаваць 
стратэгію і тактыку развіцця Беларусі на 
10–15 гадоў наперад, то мы ўсе, адказ-
ныя грамадзяне сваёй краіны, “вый-
дзем шчыльнымі радамі” і ператворым 
Беларусь у квітнеючы край.

Расціслаў ВАШКЕВІЧ,  
інжынер-механік.

Мінск.

Вспоминая улицу Октябрьскую...
ПАМЯТЬ

С интересом узнал из 
«Народной Воли», как будет 
выглядеть исторический квартал 
Минска в районе, примыкаю-
щем к стадиону «Динамо» и реке 
Свислочь.

Дело в том, что на ули-
це Октябрьской (ранее улица 
Ворошилова) я прожил первые 
свои 18 лет – с момента рожде-
ния в 1922 году и до призыва в 
армию в октябре 1940 года.

Все мое детство и юность свя-
заны с этой улицей. Отец, возвра-
тившись с полей Первой мировой 
войны, работал на дрожжевом 
заводе, который в начале ХХ века 
был основан заводовладельцем 
Раковщиком. К слову сказать, 
женой Самуила Раковщика была 
Дебора Львовна Анцелиович, 
двоюродная сестра моего отца.

В 1920 году, когда изгна-
ли поляков, братья Раковщики, 
владельцы и завода, ставшего 

впоследствии «Кристаллом», и 
дрожжевого завода, выехали в 
Польшу, и их заводы перешли в 
собственность государства.

А отец продолжал работать 
на дрожжевом заводе, и прожи-
вали мы на территории завода 
в небольшом деревянном доми-
ке, окна которого выходили на 
нынешнюю улицу Октябрьскую.

Я помню, как в конце 1920-х  
годов прокладывали трамвай-
ную линию, как мы, мальчишки, 
катались по еще не достроен-
ным путям на вагонетке, которую 
рабочие оставляли на ночь на 
месте строительства.

Помню наводнение весной 
1932 года, когда Свислочь вышла 
из берегов и рабочих к заводам 
подвозили на лодках от улицы 
Ленина, куда вода не доходила.

Когда открылся стадион 
«Динамо» и зимой на нем рабо-
тал каток, мы, стоя у ворот дрож-

жевого завода, слышали музы-
ку с катка и – все мальчишки – 
бежали туда.

Помню, как в праздничные 
дни по нашей улице коллективы 
заводов – станкостроительного, 
кожзавода и дрожжевого – шли 
под музыку заводских оркестров 
на демонстрацию, а мы, маль-
чишки, их сопровождали вплоть 
до центра города.

Следует отметить, что немцы 
не бомбили этот район, и поэто-
му он сохранился почти таким, 
каким был в начале века, за 
исключением сноса старых част-
ных домов.

Моих сверстников, дру-
зей по улице Ворошилова 
(Октябрьской), никого не оста-
лось, но я всегда с теплотой 
вспоминаю нашу улицу, моих 
друзей детства.

А в начале войны, 24 июня, 
мои отец и мать, многие рабо-

чие завода успели эвакуировать-
ся. Отец работал на дрожжевом 
заводе в Томске. В 1945 году 
возвратился в Минск и работал 
на дрожжевом заводе вплоть до 
своей смерти в 1955 году.

До войны, летом 1939-го и 
1940 годов, я тоже работал на 
дрожжевом заводе, сбивал ящи-
ки для продукции, и об этом на 
заводе помнят и поздравляют 
меня как ветерана – инвалида 
войны в торжественные дни.

Такой мне запомнилась 
Октябрьская улица города 
Минска, родная улица моя! 
Понимаю, что время вносит кор-
рективы и требуется обновление 
всего квартала. Понимаю, что 
старые домики должны уступить 
место новым, более современ-
ным и прекрасным.

Лев Самсонович 
АНЦЕЛИОВИЧ,  

инвалид войны.

Юлия Сазон  
и тайландские реалии

Почему белорусы уезжают в теплые страны?
Кризис, недостаток денег, свободы или солнца – какие еще причины побуждают наших сограждан 

искать работу в другой стране? У минчанки Юлии Сазон они оказались совершенно иными. Накануне 
возвращения в Тайланд наша соотечественница согласилась ответить на вопросы «Народной Воли».

В ее жизни все подчинялось 
правилам: образование, семья, 
работа, дети. Юрисконсульт 
известной компании Юлия 
мечтала о путешествиях и вто-
ром ребенке. Коррективы внес 
мировой финансовый кризис. С 
упавшими зарплатами замаячи-
ла перспектива спокойной, но 
очень скромной жизни.

«В то время в Паттайе – 
туристическом городе Таиланда 
– устроилась на работу моя 
сестра, – начинает рассказ 
Юлия. – Менеджер в сфере 
туризма по образованию, она 
уехала в эту страну, получив 
работу в крупной туркомпании. 
Ее заработок – больше 2 тысяч 
долларов в месяц». 

«Мы ничем  
не рисковали»

Интересуясь путями, кото-
рые привели в Таиланд Юлию, 
включаю диктофон.

– А какой еще может быть 
цель человека, который едет 
в другую страну, как не высо-
кий заработок?

– Впечатления. Имея 
небольшой опыт поездок по 
странам Азии, Таиланд расцени-
ла как путешествие на полгода, 
которое позволит и мир посмо-
треть, и ребенка оздоровить. 
Был и еще повод – из-за кризи-
са наши с мужем зарплаты упа-
ли, и, уехав на некоторое время, 
мы ничем не рисковали. Так я с 
трехлетней дочкой оказалась в 
Таиланде.

– Рискованная поездка. 
На что в чужой стране может 
рассчитывать молодая жен-
щина с  ребенком?

 – На интересную рабо-
ту. Напомню: меня принима-
ли родственники, а в Паттайе 
много русских компаний в сфе-
ре недвижимости и туризма. 
Искала любое место: секрета-
ря, юриста, продавца, менед-
жера по продажам… Но, как 
выяснилось позже, работода-
телей пугало резюме: по срав-
нению с ними, приехавшими в 
Таиланд тотчас после окончания 
вуза, я была большим профес-
сионалом. Когда подвернулось 
предложение работать гидом, с 
радостью согласилась.

– …несмотря на полное 
незнание тайского языка?

– Нужен был русский: ком-
пания специализировалась на 
туристах из России, Украины, 
Беларуси и стран Балтии. За 
год работы в Таиланде мой ака-
демический английский транс-
формировался в тай-инглиш, 
на котором тайцы общаются с 
иностранцами. Они практиче-
ски не пользуются граммати-
кой, упрощая и без того легкий 
язык. Заговорить на нем так, 
чтобы тебя все понимали, мож-
но за несколько месяцев. Спустя 
некоторое время я научилась 
находить общий язык с китайца-
ми, немцами, арабами, финна-
ми, французами, американцами, 
которые, случалось, попадали ко 
мне в группу.

Максимум  
в кондоминиуме  
и ужин за доллар

– На какой заработок 
устроилась?

– В сезон – около полутора 

тысяч долларов в месяц. В тур-
бизнесе вообще хорошо платят, 
за несколько лет можно постро-
ить квартиру.

– Начала копить деньги?
– Нет. Освоившись, арендо-

вала свое жилье в кондоминиу-
ме – комплексе многоэтажных 
домов, где помимо просторных 
квартир с видом на море есть 
бассейн, тренажерный зал, сау-
на, детские площадки. Один 
из самых доступных вариантов 
– однокомнатная квартира-сту-
дия с минимальным набором 
удобств – стоит 150 долларов в 
месяц. Такая же квартира, но в 
кондоминиуме получше – при-
мерно 500 долларов. Важное 
уточнение: в Таиланде к съемно-
му жилью почти всегда прилага-
ются мебель, посуда, бытовая 
техника, постельное белье. 
Можно въехать и жить, ниче-
го не покупая.

– Готовить прихо-
дилось самой?

– Это 
с а м ы й 
э к о -

номный вариант. Не намного 
дороже готовая еда, которой 
огромный выбор. Несколько 
десятков видов супов, мясо, 
овощи – все свежее и вкусное, в 
придачу бесплатный пакет зеле-
ни. Ужин на троих: рис, салат, 
мясо – обойдется примерно в 
три доллара. При этом большин-
ство гидов имеют возможность 
бесплатно завтракать и обедать 
в пунктах, куда возят туристов, 
к примеру, на устричных и ана-
насовых фермах и в зоопарках. 
Вода и газированные напитки – 
часто бесплатно.

Сразу отмечу: тот факт, что 
еду продает таец, свидетель-
ствует о ее высоком качестве. 
Буддизм, религия Таиланда, не 
позволяет обманывать, ведь это 
минус в карму. Буддист, пойман-
ный на лжи, теряет свое лицо, 
это худшее, что может случить-
ся. Я уже не говорю о том, что 
обман, обвес или обсчет тури-
ста – это и потеря репутации в 
туристической стране.

Камбоджиец на 
байке – это как 

парень из 
Шабанов

– Хочешь сказать, что в 
Таиланде безопасная жизнь?

– В разных районах она 
отличается так же, как это может 
быть в Беларуси. Средняя зар-
плата в деревнях – около 2 тыс. 
батов (курс местной валюты ста-
бильный и держится примерно 
1:33 к доллару), в больших горо-
дах вроде Бангкока или Паттайи 
– 15–20 тысяч батов. Много при-
езжих. По статистике, в Паттайе 
проживает около 100 тысяч 
населения, с учетом же туристов 
это город-миллионник. Есть 
нелегалы из соседних стран – 
Бирмы, Лаоса, Камбоджи, кото-
рые способны на криминал. 
Передвигаясь на мотобайках, 
они срывают с туристов доро-
гие украшения, вырывают из 
рук сумочки, ноутбуки. Окажешь 

сопротивление – камнем или 
ногой ударят. Считается, ты не 
жил в Паттайе, если у тебя не 
вырывали из рук сумочку.

– Говоришь о себе?
– О сестре. Однажды вече-

ром мы вышли на рынок, но 
не успели сделать нескольких 
шагов, как какой-то парень на 
мотоцикле сорвал с сестры 
сумочку, перекинутую через 
плечо. Неприятно, но, если 
подумать, такое может про-
изойти и у нас, разве что вместо 
камбоджийца будет парень из 
Шабанов.

Семейный отдых 
вместо 

проституток
– Согласись, выхваченная 

на улице сумочка – далеко не 
самое большое нарушение 
закона, которыми славятся 
теплые туристические стра-
ны… 

– Ты о проституции? Да, в 
крупных тайских городах это-
го хватает. Вернее, хватало: 
согласно политике, проводимой 
королевской семьей, Паттайя 
трансформируется в город 
семейного отдыха, теперь обна-
женные проститутки, завлекаю-
щие клиентов среди бела дня, 
стали редкостью. 

– Вот только семейный 
отдых и пострадал больше 
всего из-за кризиса: у многих 
ли хватает денег?

– Так называемые уличные 
агентства, в одном из которых 
работаю я, пострадали меньше, 
чем крупные. Экономя деньги, 
туристы реже покупают дорогие 
туры. Но если ты уже в Таиланде, 
без поездки по местным досто-
примечательностям не обой-
тись. Ты делаешь заказ «на 
улице» – в мелком офисе или 
гостинице, в назначенный день 
за тобой приезжают на микро-
автобусе и в компании таких же 
туристов везут по маршруту.

Мой любимый маршрут – 
окрестности Паттайи в радиусе 

40–50 километров от города. Мы 
посещаем открытый контакт-
ный  зоопарк, устричную ферму 
с дегустацией, очень красивый 
китайский буддистский храм, 
смотрим шоу тигров, слонов и 
крокодилов еще в одном зоо-
парке – тигровом, дегустируем 
ананасы на ананасовой ферме, 
знакомимся с основами  кар-
мического закона в музее-хра-
ме Ада и Рая. Другая экскурсия 
занимает полдня, туристы едут 
в тропический сад, знаменитый 
своим шоу слоников. Экскурсия 
на остров Ко Чанг (Остров сло-
нов) занимает два дня.

Солнце  
в сезон дождей
– Даже в теплых странах 

комфортно не круглый год. 
Жители Кипра и Барселоны, к 
примеру, берут отпуск в авгу-
сте, стараясь уехать от невы-
носимой жары. Признайся: 
вернувшись домой, ты реши-
ла пересидеть сезон дождей?

– Сперва отвечу про пого-
ду: самое комфортное время в 
Таиланде для туриста – зима. С 
ноября по февраль длится высо-
кий туристический сезон, когда 
днем температура поднимает-
ся в среднем до 30 градусов по 
Цельсию, ночью опускается до 
20. В марте-апреле начинает-
ся жара, когда днем плюс 35, а 
ночью на градус меньше; раз-
ницы практически нет, разве что 
солнце не палит. Начинается 
сезон дождей и штормов. На 
морской экскурсии туристам 
страшновато: качает на больших 
волнах, может идти дождь. Но 
несчастных случаев при мне не 
было, а паромы переворачива-
лись не из-за штормов – из-за 
переизбытка пассажиров. Когда 
за количеством пассажиров 
начали следить, поездки стали 
безопасными

Приехав в Таиланд, я влю-
билась в эту страну, впер-

вые почувствовав себя дома. 
Нравится все. Сезон дождей 
совершенно не мешает жизни 
в городе, местные жители на 
удивление позитивны. Тайцы 
не гонятся за деньгами, и бес-
платный сок или стакан воды 
для ребенка – в порядке вещей, 
они сопереживают, улыбаются, 
предлагают помощь. Поверьте, 
это удивительные люди и удиви-
тельная страна. 

На пожизненной 
визе

– Говоришь так, будто 
готова на эмиграцию…

– Это практически невоз-
можно. Король заботится о 
своем народе, опередив пра-
вительства таких стран, как 
Великобритания и Германия, 
где столкнулись с проблемой 
мигрантов. Получить вид на 
жительство практически невоз-
можно, как и некоторые виды 
работ, к примеру – гида: по 
мнению короля, водить тури-
стов могут тайцы. Жаль только, 
русского не знает почти никто, 
поэтому мелкие агентства ком-
пенсируют нехватку русскоязыч-
ных гидов «нелегалами».

Но в Таиланд стремились и 
будут стремиться со всего мира: 
это страна со стабильной эконо-
микой и крепкой валютой, един-
ственная в Юго-Восточной Азии, 
которая никогда не была коло-
нией. К слову, «тай» в переводе 
означает «свобода». Но жить ты 
можешь только с визой.

– Гражданство слож-
но получить и в той же 
Великобритании: супруг-ино-
странец ждет его несколько 
лет…

– В Таиланде можно про-
ждать всю жизнь! Жена моего 
шефа, тайца, – украинка, кото-
рая за 10 лет брака родила ему 
троих детей, свободно говорит 
по-тайски. Но у нее даже вида 
на жительство нет. Получать 
каждый год визу – в порядке 
вещей, таковы законы Таиланда.

Есть специальные визы для 
богатых иностранных пенсио-
неров. Предоставив выписку из 
счета в миллион батов (около 
33 тыс. долларов), они живут в 
стране, тратят деньги. Прошло 
время – на счету снова должен 
быть миллион батов.

– Если есть постоянные 
визы, значит, есть и наруши-
тели визового режима?

– А как же! Полицейские 
устраивают облавы, но только 
на жителей приграничных стран; 
проверять паспорта у европей-
цев – значит снижать имидж 
страны. А он у Таиланда высо-
кий. Здесь растут самые вкус-
ные ананасы и король фруктов 
дуриан, добывают латекс, руби-
ны и сапфиры, собирают авто-
мобили. Люди – главное досто-
яние этой страны – живут с 
удовольствием. И порой хочется 
разделить его с ними – на всю 
жизнь.

Елена АНКУДО.

В Грузии  
прозвучал 

колокольный  
звон

В связи с трагедией в 
Тбилиси – наводнением – в поне-
дельник во всех церквях и мона-
стырях по всей Грузии прозвучал 
траурный колокольный звон.

По последним данным, чис-
ло жертв наводнения произо-
шедшего в грузинской столице, 
составило 13 человек, пострада-
ли 37, пятеро из них в больни-
це. Пропавшими без вести оста-
ются 20 человек. В результате 
бедствия повреждены дороги и 
объекты инфраструктуры, десят-
ки семей остались без крова и 
средств к существованию.

Американские 
танки –  

к границам  
России 

Пентагон рассматривает воз-
можность разместить в некото-
рых странах Восточной Европы 
и Балтии тяжелое вооружение 
для “сдерживания возможной 
российской агрессии в регионе”, 
сообщает The New York Times со 
ссылкой на высокопоставленные 
источники. По информации газе-
ты танки, боевые машины пехоты 
и другую технику предполагает-
ся отправить в Литву, Латвию, 
Эстонию, Польшу, Румынию, 
Болгарию.

Если такое решение будет 
принято, оно послужит “четким 
сигналом президенту Владимиру 
Путину о том, что Вашингтон 
намерен обеспечить защиту 
стран НАТО, которые граничат с 
Россией”.

Задержанный  
в Украине 

россиянин готов 
судиться  

с Минобороны РФ, 
чтобы  

подтвердить  
свой статус 

военнослужащего
Александр Александров 

– один из двух россиян, задер-
жанных на востоке Украины, 
заявил, что будет добиваться 
переквалификации обвинения. 
«Собираемся переквалифи-
цировать статью с террориз-
ма. Террористом я не являлся, 
выполнял приказ. Являюсь воен-
нослужащим, пока контракт у 
меня официально не закончил-
ся», – рассказал он в интервью 
«Новой газете».

Поскольку он являет-
ся военнослужащим, уточнил 
Александров, статья должна 
быть переквалифицирована 
на «диверсионные действия». 
Александров также выразил мне-
ние, что у него должен быть ста-
тус военнопленного, а не терро-
риста-наемника.

Сержант Александров и капи-
тан Ерофеев были задержаны 16 
мая в районе города Счастье в 
Луганской области. По данным 
украинских властей, они явля-
ются российскими военными. 19 
мая им предъявлены обвинения 
в террористической деятельно-
сти на территории Украины. По 
решению суда в Киеве они нахо-
дятся под арестом до 19 июля.

Очередной раунд 
переговоров  

Греции  
с Евросоюзом  

не принес 
результатов

Представитель Еврокомис-
сии сообщил, что  достигнут 
определенный прогресс, однако 
между позициями сторон оста-
ются «значительные расхожде-
ния». ЕС добивается от Греции 
новых сокращений госрасходов 
на общую сумму в 2 млрд евро 
в обмен на выделение новой 
финансовой помощи.

Заместитель премьер-мини-
стра Греции Янис Драгасакис 
сказал, что Афины готовы про-
должать переговоры с кредито-
рами.

По его словам, предложения 
греческого правительства полно-
стью покрывают дефицит бюдже-
та, на чем настаивают МВФ и ЕС.

Однако кредиторы продолжа-
ют требовать от Греции сокра-
тить пенсии, на что Афины пойти 
не могут, добавил Драгасакис.

Если Греции не удастся до 
конца июня получить новую 
помощь от МВФ и ЕС, она не 
сможет обслуживать свои долго-
вые обязательства и окажется в 
состоянии дефолта.

Незвычайны фестываль  
у Японii

“Хто мацней заплача?” – так называецца фестываль, які 
праводзіцца ў Японіі. Традыцыі ўжо 400 гадоў.

Барцы сумо падчас гэтага спаборнiцтва iмкнуцца зрабiць усё 
магчымае, каб дзiця ў iх руках заплакала як мага мацней. Маўляў, чым 
мацней дзiця плача, тым больш здаровым яно вырасце, а крыкi адга-
няюць злых духаў. У выніку, лічаць японцы, гэта паспрыяе таму, што 
лёс дзіцяці складзецца больш удала.

ДАТЫ
В Британии отметили  

800-летие «Магна Карты»
Королева и члены королев-

ской семьи приняли участие в 
торжественных мероприятиях, 
посвященных 800-летию «Магна 
Карты» (Великой хартии воль-
ностей) – важнейшего доку-
мента в британской истории. 
Торжественная церемония про-
шла в городе Раннимид граф-
ства Суррей, где король Иоанн 
Безземельный утвердил этот эпо-
хальный документ в 1215 году.

В преамбуле документа 
сформулированы основные пра-
ва, среди которых на первом 
месте стоит принцип главенства 
закона над всеми гражданами, 
включая монарха. Хартия гаран-
тирует право на справедливый 
суд. Она стала основанием для 
других основополагающих доку-
ментов, в том числе Конституции 
США и Всеобщей декларации 
прав человека ООН.

ФОРУМЫ

Бильдербергский клуб: 
встреча самых 

влиятельных людей мира
Только что закончилась оче-

редная ежегодная встреча чле-
нов Бильдербергского клуба – 
собрание самых могущественных 
и влиятельных людей в мире. 

Критики называют этот клуб 
зловещим заговором сильных 
мира сего, стремящихся загнать 
всю планету в свою капиталистиче-
скую кабалу. Участники этих встреч 
говорят, что это всего лишь нефор-
мальный способ лучше узнать, как 
функционирует мир, и поделиться 
своими знаниями и опытом в том, 
как сделать его лучше.

Какова бы ни была на сей 
счет точка зрения, приглашение 
на четырехдневное заседание 
Бильдербергского клуба означа-
ет, что вы – либо большой поли-
тик, либо ведущий бизнесмен, 
либо крупный руководитель, 
либо просто важный человек, к 
чьему мнению в этом мире при-
слушиваются.

Среди 133 гостей, собрав-
шихся в австрийском город-
ке Тельфс-Бюхен, 21 политик. 
В их числе – министр финан-
сов Великобритании Джордж 
Осборн и бывший министр 
финансов британского теневого 
Кабинета министров лейборист 
Эд Боллс.

Боллс потерял свое депутат-
ское место в парламенте на май-

ских выборах, но тем не менее 
считается по-прежнему доста-
точно влиятельным, чтобы полу-
чить приглашение в Австрию. 
Впрочем, причина может быть 
в том, что одна из тем встре-
чи – Соединенное Королевство и 
состояние его экономики.

Среди участников конфе-
ренции – советник президента 
США Барака Обамы по вопро-
сам финансов и экономики 
Лоуренс Бун, премьер-министр 
Нидерландов Марк Рютте и пре-
зидент Австрии Хайнц Фишер.

Подозрительно отсутствие 
главы Международного валют-
ного фонда Кристин Лагард, 
которая была на прошлогодней 
встрече. Несколько политиков, 
посещавших клуб, ушли из боль-
шой политики на заслуженный 
отдых. Среди них – бывший пре-
мьер-министр Италии Марио 
Монти и бывший президент 
Европейской комиссии Жозе 
Баррозу.

В клуб вернулся Генри 
Киссинджер, впервые приняв-
ший участие в его заседании еще 
в 1950-х годах. США были пред-
ставлены на встрече 33 гостями. 
От Великобритании на ней при-
сутствовали 12, от Франции – 10, 
от Австрии – 9 человек. Всего на 
встрече были гости из 22 стран.

У НИХ…
Из своего кармана

Премьер-министр Франции Манюэль Валльс заявил, что выпла-
тит в казну 2500 евро за полет с детьми на правительственном само-
лете на финал Лиги чемпионов в Берлине.

Сам премьер-министр утверждает, что имел полное право вос-
пользоваться правительственным Falcon Jet, потому что отправился в 
Берлин, чтобы обсудить предстоящий в 2016 году чемпионат Европы 
по футболу, который пройдет во Франции.

При этом премьер-министр заявил, что понимает причину обще-
ственного недовольства и готов заплатить за своих двух сыновей из 
собственного кармана.

Министр ответил за свои слова
Министр транспорта Румынии Иоан Рус подал в отставку после 

скандала, вызванного его грубыми высказываниями о румынах, уез-
жающих из своей страны на заработки. “В то время как мужчины 
зарабатывают жалкие копейки за границей, их дети становятся бан-
дитами, а жены проститутками”, – сказал он.

СКАНДАЛ
Король разгневан

Король Испании Филипп VI лишил свою сестру принцессу Кристину 
и ее мужа титулов герцогини и герцога Пальма-де-Мальорка.

Ранее сообщалось, что принцесса Кристина должна предстать 
перед судом по делу о предполагаемом мошенничестве.

Это первый случай в новейшей истории Испании, когда ближай-
шего родственника короля вызывают в суд по подозрению в соверше-
нии преступления.

КИТАЙ

57-этажную башню  
за 19 дней

Здание на окраине китайско-
го города Чаньша возвели за 19 
дней от основания до 57-го эта-
жа.

Размеры небоскреба Mini Sky 
City не уникальны ни для Китая, 
ни за его пределами. Его высо-
та – «всего» 204 метра, что не 
дотягивает даже до третьей по 
величине башни Шанхая.

Но что действительно впечат-
ляет – это скорость строитель-
ства. За один день строители 
возводили по три этажа. Чжан 
Юэ, глава компании, строившей 
Mini Sky City, говорит, что это 
только начало.

АСОБЫ

Бацька  
аб’яднанай Еўропы

Якім быў Рабер Шуман – чалавек, які стаў адным з заснавальнікаў 
Еўрапейскага Саюза, Савета Еўропы і НАТА?

Рабер Шуман быў чала-
векам некалькiх культур. 
Нарадзiўся ён у 1886 годзе ў 
Люксембургу. Ягоны бацька 
быў грамадзянiнам Францыi, 
нарадзiўся ў Латарынгii. Пасля 
нямецка-французскай вайны 
1863 года Латарынгiя была далу-
чана да Нямеччыны, i бацька стаў 
германскім падданым Германіі. 
Маці Шумана нарадзiлася ў 
Люксембургу і таксама мела 
германскае грамадзянства. 
Такiм чынам Рабэр з дзяцiнства 
валодаў дзвюма мовамi – нямец-
кай i французскай. 

Рабер паступiў ва ўнiверсiтэт 
у Мецы (Германія), дзе вывучаў 
права i палiтычную фiласофiю. 
Таксама ён меў магчымасць 
вучыцца ў Боне, Мюнхене, 
Берлiне.

Пасля Першай сусветнай 
вайны ў 1919 г. Шуман стаў 
грамадзянiнам Францыi. Там 
і пачалася ягоная палiтычная 
кар’ера.

Эльзас i Латарынгiя зноў 
увайшлi ў склад Францыi. Гэта 

паспрыяла таму, што Шуман 
пачаў актыўна ўдзельнiчаць у 
французскай палiтыцы, стаў 
дэпутатам парламента.

Пасля таго як Францыя была 
занята гiтлераўцамi ў 1940 годзе, 
Шуман адмовiўся супрацоўнiчаць 
з новай адмiнiстрацыяй, за што 
быў арыштаваны i прасядзеў 
некалькi месяцаў у гестапа. 
Яго нават збiралiся адправiць у 
лагер смерцi Дахау, але за яго 
многiя  заступiлiся. У 1942 годзе 
ён змог збегчы i далучыцца да 
руху Супрацiўлення.

Яшчэ падчас вайны Шуман 
адстойваў iдэю ўзмацнення 
добрых адносiн памiж Францыяй 
i Германіяй.

Пасля вайны Шуман займаў 
розныя мiнiстэрскiя пасады. У 
1948 годзе ён стаў мiнiстрам 
замежных спраў. Iдэя аб’яднання 
Еўропы пачала набываць свае 
формы.

Рабер Шуман быў першы, 
хто iнiцыяваў стварэнне Савета 
Еўропы.

У 1950 годзе ім быў пра-

панаваны “План Шумана”, які 
прадугледжваў аб’яднанне 
металургiчнай i вуглездабыва-
ючай прамысловасцi Францыi 
i Заходняй Германіі. Шуман 
выступiў з Дэкларацыяй 
па стварэнні Еўрапейскага 
аб’яднання вугалю i сталi.

 “Еўропу не атрымаец-
ца стварыць у адзiн момант 
цi на падставе аднаго плана. 
Яна будзе будавацца на кан-
крэтных дасягненнях, з якiх 
пачнецца пабудова фактыч-
най салiдарнасцi. Аб’яднанне 
народаў Еўропы патрабуе 
лiквiдацыi супрацьстаяння 
Францыi i Германіі. Усе дзеяннi 
павiнны закранаць ў першаю 
чаргу гэтыя дзве краiны. З гэтай 
мэтай урад Францыi прапануе 
зрабiць крокi ў адной вузкай, але 
вельмi важнай вобласцi”, – гаво-
рыцца ў Дэкларацыi.

Дэкларацыя, якая была ага-
лошана Шуманам 9 мая 1950 
года, стала першым крокам на 
шляху да стварэння аб’яднанай 
Еўропы i адзначаецца як Дзень 

Еўропы.
Шуман быў упэўнены ў 

тым, што аб’яднаная Еўропа, 
яе тэхналагiчнае развiццё буд-
зе не толькi вялiкiм шанцам на 
будучыню для краiн Заходняй 
Еўропы, але таксама надзеяй 
для тых краiн, якiя апынулiся пад 
савецкiм кантролем.

18 красавiка 1951 года 
ўрадамi ФРГ, Францыi, 
Iталii, Бельгii, Нiдэрландаў i 
Люксембурга былi падпiсаны 
пагадненнi аб стварэннi 
Еўрапейскага аб’яднання вугалю 
i сталi.

Шуман стаў першым 
прэзiдэнтам Еўрапейскага пар-
ламента. 

Памёр Рабер Шуман у 1963 
годзе. Ягоная папулярнасць 
як палiтыка i чалавека была 
настолькi вялiкай, што ў 2004 
годзе Каталiцкi касцёл распачаў 
працэс, якi можа прывесцi да 
беатыфiкацыi Шумана.

Павел УСАў.

Як дабрацца да Еўропы?
Нягледзячы на смя-

ротную рызыку, коль-
касць тых, хто жадае, 
колькі б гэта ні каш-
тавала, дабрацца да 
Еўропы, не змянша-
ецца, а павялічваецца. 
Днямі ў моры вырата-
ваны больш за тыся-
чу мігрантаў. На руцэ 
адной з жанчын парад-
кавы нумар…

ВЫСТАВКИ

В парижском пригороде  
Ле Бурже открылся 

крупнейший  
авиасалон мира

На площади в 130 тыс. квадратных метров разместились экспо-
зиции более 2,2 тыс. участников из 50 государств.

Франция представлена на выставке 1138 компаниями. Ведущая 
свою историю с 1909 года выставка продлится до воскресенья.

ЧУЛi?

Створана афрыканская  
зона свабоднага гандлю

Лiдары 26 афрыканскiх краiн стварылi зону свабоднага ганд-
лю. Адпаведнае пагадненне падпiсана ў егiпецкiм Шарм-эль-Шэйху. 
Дамова павiнна паспрыяць гандлю на тэрыторыi, на якой пражывае 
агулам каля 625 млн чалавек. Гэта больш, чым у ЕС.
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ВЕРНІСАЖ ПЕРСОНАПРЯМАЯ ЛИНИЯ

ФОТАФАКТ

Досье «Народной Воли»
Владимир Антонович Товстик родился в Минске, в семье воен-

нослужащего. С 1966-го по 1972 год учился в Белорусском теа-
трально-художественном институте. Затем три года  – в Творческих 
мастерских Академии художеств СССР. С 1978 года преподает в 
Академии искусств Беларуси.

В 1994 году ему присуждена Государственная премия 
Республики Беларусь за серию живописных работ «Свет и 
тени». В 2011 году присвоено почетное звание «Народный худож-
ник Беларуси» и ученое звание «профессор» по специальности 
«Искусство».

Работы Владимира Товстика находятся в Национальном 
художественном музее, Музее современного изобразительного 
искусства, коллекции Союза художников, Бакинском художествен-
ном музее им.Мустафаева, в коллекциях Министерства культу-
ры Беларуси и России, в галерее «Питер Брейгель» (Голландия), 
галерее «Марка Датрина» (Италия), Музее русского искусства 
(Нью-Джерси), Zimmerli Art Museum (США), а также в частных 
собраниях Финляндии, Германии, Словении, Швейцарии, Греции, 
Израиля, Польши, Беларуси и России.

Живописец

25 вопросов профессору Академии искусств, который считает,  
что закупки картин Минкультом должны быть не келейными,  

а прозрачными – иначе это общественное событие обесценивается.
Хорошо пить чай с мармеладом в мастерской народного 

художника! Владимир Антонович ТОВСТИК поставил на стол 
фарфоровые чашки «мадонна» – жена художника списала их из 
домашнего обихода как устаревшие. Посуда – да, она всего лишь 
утварь, ей по «статусу» положено быть в тренде. А почему 
устаревают картины? Да и устаревают ли? Почему мы так 

болезненно воспринимаем произведения на совсем недавние 
исторические сюжеты? вот про моду в искусстве мы и говорили с 
профессором товстиком. Хотя официальный повод тоже был – 
70-летие одного из старейших вузов страны, Академии искусств 
Беларуси, где владимир Антонович много лет заведует кафедрой 
рисунка.

1. – Шла к вам на интервью 
мимо здания Академии 

искусств. А оно еще все на ремон-
те… Сколько же он длится? 
Наверное, неудобства уже, как 
говорится, вынули душу?

– Академия сейчас раскинута 
по городу в пяти или даже в шести 
местах: театральный факультет в 
одном месте, художественный – в 
другом, дизайн – в третьем…  За 
четыре года целое поколение сту-
дентов выучилось, не зная родных 
стен. Это плохо, потому что действу-
ет морально.

2. – Сколько лет вы работае-
те в академии, Владимир 

Антонович?
– Почти всю жизнь. В следующем 

году будет 40 лет. Никогда не менял 
место работы.

3. – Вы сами заканчивали это 
учебное заведение. Что 

сегодня профессор Товстик поста-
вил бы студенту Товстику?

– Студент Товстик, признаюсь, 
хвостов не имел. Но в то время, когда 
учились мы, была более чистая, что 
ли, жажда знаний. Очень ценилось 
мастерство. Иногда мы приходили 
рисовать утром, а уходили поздно 
вечером, а может, и совсем не уходи-
ли – это если перед просмотром. Да, 
были, конечно, строгие рамки соц-
реализма. Ну и сейчас есть рамки 
– масскультуры, актуального искус-
ства. Но ведь самые непреодолимые 
рамки и штампы, согласитесь, чело-
век создает себе сам.  А трудности, 
они есть во все времена. Абсолютно. 
Вот смотрите. Нам теперь кажет-
ся, что Возрождение – это идеаль-
ная эпоха в истории человечества. 
Но ведь это было жестокое время! 
На самом деле жизнь не стоила и 
копейки, тебя могли пырнуть ножом 
за любым углом. Хотя искусство того 
времени – возвышенное, человека 
делали богоподобным…

4. – И о чем это говорит?
– Что искусство и жизнь не 

одно и то же.

5. – Тогда осмелюсь спросить, 
профессор, что же такое 

искусство, по-вашему?
– Вроде бы вещь бесполезная. 

Висит картина на стене – она есть, но 
в то же время ее как бы и нет. Тем не 
менее действует! Все: картина, икона, 
мозаика, скульптура несет энергетику 
ее создателя. Понимает зритель или 
не понимает произведение искусства 
– оно действует на него! Даже если он 
проходит мимо, все равно действует. 
Хотя признаю: сегодня мир движется 
в сторону супермаркетов. Приготовил 
– съел – забыл. Ценность рукотворной 
вещи теряется.

6. – Говорят, что неудачи зака-
ляют, что они нужны таланту 

больше, чем успех. Какие трудности 
закалили ваш характер?

– У каждого художника одна-един-
ственная трудность на всю жизнь: 
написать хорошую картину.  Хотя у 
нашей белорусской публики есть такая 
особенность: далёкае лепш за сваё, 
блізкае. Перед далеким мастером 
можно даже преклоняться. Я поража-
юсь, как можно восхищаться приезжим 
художником Никасом Сафроновым, 
когда дома есть живописцы в 20 раз 
лучше него.

7. – Оценка Запада для многих 
творческих людей очень важ-

на. Например, который год Беларусь 
штурмует Венецианское биенна-
ле, чтобы хоть боком засветиться в 
актуальном искусстве. Вы считаете 
напрасно?

– Актуальное искусство... А что 
привезла туда Беларусь в этом году? 
Архивный проект, фото Первой миро-
вой войны – просто подача материала с 
использованием современных техноло-
гий. А Владимир Кожух в это же время 
дома, в Минске, выставляет картины, 
традиционную живопись, но на тему 
украинских событий. Так кто актуаль-
нее? Ответа нет! В искусстве не бывает: 
раз новомодное – значит, лучшее. «Или 
– или» – в искусстве это неправильно. 
Нельзя сказать, что одно лучше дру-
гого. Да, современному актуальному 
искусству надо учить, открывать новые 
факультеты. А у нас как? Съездили в 
Европу, смастерили такое же. Ай, как 
хорошо! А оно не хорошо, потому что 
одинаково. Теперь новый свет в окошке 
– Болонский процесс, идея унификации 
образования. Да, национальной науки 
нет. А вот искусство – есть! Искусство 
может быть только национальное.

8. – У вас есть интересный 
факт в биографии. После 

Академии искусств в Минске (тог-
да – Театрально-художественный 
институт) вы поехали учиться в 
Творческие мастерские Академии 
искусств СССР. Вас направили в 
Баку. Это было важно для вашего 
становления?

– Творческие мастерские – это ста-
жировка при большом мастере, сво-
его рода художественная аспиранту-
ра. Эскизы твоей дипломной работы 
утверждались самим Президиумом 
Академии художеств СССР. И прини-
мал работу тоже он, Президиум. То есть 
лучшие художники страны. Мой педагог 
Натан Моисеевич Воронов, сам выпуск-
ник Академического института имени 
Репина, настоял на таком продолжении 
образования. Мы послали мои доку-
менты в Москву. Конечно, парня из 
Беларуси никто не ждал ни в Москве, 
ни в Ленинграде. Но в Баку тоже откры-
лись Творческие мастерские, и народ-
ный художник СССР Микаил Гусейнович 
Абдуллаев, действительный член 
Академии художеств, набирал себе 
азербайджанских ребят. Кого-то из них 
не утвердили, освободилось место. Он 
согласился взять меня.

9. – Это ведь здорово – пора-
ботать с другим мастером, в 

другой республике, такой непохо-
жей на родину, правда?

– Это здорово, потому что Баку – 
это Восток. Другая культура, другой 
темперамент. Мы сравнивали, кто что 
может. Мы обогащались! Это было 
очень интересно и помогало творче-
скому становлению. Поэтому я не пони-
маю, как один из выпускников белорус-
ских Творческих мастерских, которые 
когда-то создавали Михаил Андреевич 
Савицкий и Георгий Георгиевич 
Поплавский, лично поспособствовал 
тому, чтобы закрыть и переформатиро-
вать их в площадку для современного 
искусства. Конечно, такому искусству 
тоже надо давать помещение. Но не за 
счет академического образования!

10. – Окончательное решение 
тогда принимал министр 

культуры Павел Латушко. Считаете, 
что это было ошибкой? Правда, 
министры культуры у нас так часто 

меняются, что не успевают ответить 
за свои решения.

– По-моему, закрытие мастерских – 
волюнтаристский шаг. А теперь попро-
буй их возроди! Во всем мире центры 
современного искусства открываются 
на старых заводах, а не на прославлен-
ных академических площадках.  

11. – Но я хочу спросить опять 
о Баку, вернее, более гло-

бально – о дружбе народов. Сейчас 
она дала огромную трещину. Как вы 
думаете, все неисправимо или есть 
надежда на будущее?

– Стравить людей очень просто. 
Хотя обычные граждане, они ведь 
никогда и не ссорились. Я сколько раз 
был в Киеве – прекрасный город, инте-
ресное искусство и художники. Жаль, 
что государства, достигая определен-
ной силы, начинают толкаться локтя-
ми. Но это, наверное, закон природы. 
Хотя я, к счастью, имею возможность не 
заниматься политикой. Это другой вид 
человеческой деятельности. Мне ближе 
искусство.

12. – Оно сейчас как раз очень 
политизированное. Европа 

буквально заставляет художника 
иметь четкую политическую пози-
цию. Иначе его просто не покупают! 
Это правильно, как вы считаете?

– Кроме Европы есть еще Азия. 
И такая большая страна, как Китай, 
которая очень ценит советскую шко-
лу изобразительного искусства. А мы 
все смотрим в Европу… Однако в Азии 
совсем другая тенденция: и обще-
ственная, и эстетическая. Там очень 
ценится фигуративная живопись. Хотя 
Китай большой, два миллиарда жите-
лей, там все есть. Но любимый русский 
художник в Китае знаете кто?

– Попробую угадать. Репин?.. 
Левитан?..

– Левитан! И все делают его копии.

13. – Лучших выпускников 
Академии художеств в XIX 

веке в России для продолжения 
образования посылали в Италию, 
советских – по союзным республи-
кам (как, например, вас – в Баку). 
А что предлагает сейчас государ-
ство белорусским выпускникам 
Академии искусств? Куда вы посы-
лаете их для огранки таланта? 
Предлагаете бесплатный поход в 
Ботанический сад?

– Нет, зачем же так... Отделение 
художников театра и кино ездило, 
например, в Прагу на пленэр и выстав-
ки. Но, конечно, экономически тяже-
ло. Куда мы посылаем студентов? 
Во-первых, кто нам может помочь 
послать? Или спонсоры, или родное 
министерство. Наши белорусские сту-
денты академии, к слову, пару лет полу-
чали премии фонда Марии Шараповой. 
А студенты с актерского факультета 
– премии фонда Олега Табакова. Но 
это единичные случаи, разовые акции. 
Таких фондов и премий должны быть 
десятки. Приняли бы более либераль-
ный закон о меценатстве, глядишь, бан-
ки бы и повернулись к академии лицом.

14. – А вот если зарплату педа-
гогам академии увеличить 

в 10 раз – это, как вы считаете, ска-
жется на учебном процессе?

– Просто поднять? Нет. Надо найти 
паритеты и балансы для всего изобра-
зительного искусства страны.

15. – И что ему, нашему нацио-
нальному искусству, необ-

ходимо сейчас позарез?
– На мой взгляд, нам сейчас не хва-

тает открытой конкурентности. Есть в 
Министерстве культуры фонд по закуп-
ке произведений искусства. Но работа-
ет он не прозрачно. Почему? Наверное, 
потому, что маленький, средств не 
хватает. Фонд делает закупки, но экс-
пертная комиссия (авторитетные люди) 
результаты закупок не афиширует. 
Это неправильно! При всей скром-
ности финансовых средств картины 
надо покупать открыто, после больших 
выставок (пусть раз в год или даже раз 
в два года), когда работы посмотре-
ла публика, критики, коллеги-худож-
ники. Для чего? Чтобы к вернисажам 
серьезно готовились, чтобы художни-
ки делали большие работы. А келейно, 
хоть и справедливо, раздавать деньги 
– это не то, не то. Не тот общественный 
резонанс, если никто не знает, что и 
у кого купило Министерство культуры. 
Обесценивание удач. Нужна прозрач-
ная закупка, чтобы отбиралось лучшее 
и характерное для времени.

16. – Как вы считаете, слово 
“интеллигенция” еще что-

то значит в нашем обществе?
– Что тут считать? Единицы оста-

лись… Но сама природа человека 
состоит в том, чтобы самореализовать-
ся. Максимально состояться. В любой 
области. Это неистребимо. А интелли-
гент – он прежде всего профессионал. 
Вот спрашивают: есть еще талантливые 
студенты? Они всегда будут. Желание 
видеть, чувствовать и изобразить будет 
всегда в той или иной форме.

17. – Скажите, Владимир 
Антонович, вы не писали 

картину для президентского двор-
ца?

– Вам скажи, Елена 
Владимировна… Мы писали. Но нам 
сказали, что живопись дворцу не нуж-
на, что у него, как у государственного 
здания, другая функция. Для интерье-
ра взяли несколько сюжетных картин 
моих товарищей в зал переговоров. 
Но вообще-то это не совсем правиль-
но. В официальных местах должны 
быть на виду национальные произве-
дения искусства, отображающие пре-
жде всего историю государства. Вот, 
скажем, открываются сейчас после 
реставрации замки. У них что, своей 
истории нет? Есть, и какая! Но поче-
му тогда считается, что лучше купить 
задрипанный ковер на аукционе, кото-
рый не имеет никакого отношения к 
историческому месту, а не заказать 
картину, исторический холст художни-
ку? Или вот  вопрос: почему до сих 
пор не нашел своего места в стране 
«Гобелен века» народного художни-
ка Александра Кищенко? Это непра-
вильно, что он забыт. Пусть некото-
рые политические деятели кому-то 
нравятся, кому-то не нравятся, но это 
талантливый труд художника. А фигу-
ра Кищенко сейчас актуализируется. 
Вышла монография о его творчестве. И 
поверьте мне: чем дальше, тем больше 
будет внимания ему и его поколению.

18. – А где теперь лежат 
гобелены Кищенко из 

Большого театра, которые висели 
там до ремонта? Куда они исчез-
ли? Надеюсь, на коврики не поре-
зали?

 – Я тоже надеюсь. У нас, к сожале-
нию, это общая судьба монументально-
го искусства. Люди создают произве-
дения искусства, потом приходит вре-
мя ремонта или новых политиков, и все 

идет прахом. Вспомним тот же гобелен 
«Ленинизм», который висел в ЦК при 
советской власти. Это гениальное про-
изведение Савицкого и Кищенко! На 
сегодняшний день на западном рынке 
его можно было бы продать за боль-
шие деньги. Произведение – эпоха. На 
искусство надо смотреть без политики, 
без накрученности. Смотрит же сейчас 
Франция на картины про коронацию 
Наполеона – а куда от истории деться?

19. – Вы часто писали портре-
ты официальных лиц?

– Приходилось. И что в этом пло-
хого? Есть портрет камерный, а есть 
– официальный. Был ли, например, 
Веласкес сервильным художником? 
Да, он всю жизнь прожил около коро-
ля. Но сервильным художником не был 
по той простой причине, что глубина 
гения Веласкеса в том и состояла, что к 
королю он относился как к человеку. Он 
не надувал его личность на портретах, 
а по-человечески глубоко чувствовал 
его и положительные, и отрицательные 
качества.

20. – Официальные лица 
щедро расплачиваются за 

работу? Или просят ее как подарок?
 – Во-первых, заказывали мне не 

лица, а организации. Во-вторых, они и 
расплачивались по госрасценкам.

21. – А кто у нас сегодня про-
дает свои работы дороже 

всех?
– Я чужих денег не считаю. И потом: 

где она, цена, официально звучит? 
Человек сам ее называет? Или цена 
зафиксирована на аукционе «Сотбис»? 
Чувствуете разницу? Но сейчас время 
самопиара, многие сами говорят о себе 
– «мировой уровень»…

22.  – Ваша мастерская нахо-
дится почти дверь в дверь 

с мастерской  Леонида Дмитриевича 
Щемелева, патриарха белорусского 
изобразительного искусства. Что 
вам больше всего импонирует в 
этом особенном человеке?

– Он для меня пример отношения к 
искусству и к жизни. Незлобивый, неза-
вистливый. Не кичащийся достиже-
ниями. Умный, талантливый. Классик, 
одним словом.

23. – Владимир Антонович, 
можно спросить, почему 

вы не водите автомобиль?
– А не люблю. И никогда не было 

тяги. А вот у дочек машины есть, девоч-
ки водят.

24. – Знаю, что одна ваша доч-
ка вышла замуж за поляка 

и живет в Кракове. И что, ее матери-
альное положение лучше, чем у той, 
что живет в Минске?

– Мне кажется, нет. Моя умная 
жена определила обеим девочкам в 
свое время хорошие профессии, так 
что не бедствует ни одна, ни вторая. 
Минчанка – классный стоматолог. 
«Полька» – полиграфист, делает маке-
ты, верстки.

25. – А вот дети «польки» – 
ваши внуки – на каком язы-

ке говорят?
–  И по-русски, и по-белорусски, 

и по-польски могут. Да и я два дня в 
Польше побуду – и уже на «ламанай 
пальшчызне» могу разговаривать.

Елена МОЛОЧКО.

Парыжскі салон  
у Мінску

Прызавы фонд арт-праекта “Восеньскі салон” 
складзе 25 тысяч еўра.

Для адных Францыя 
асацыіруецца з Эйфелевай 
вежай, для другіх – з мелодыямі 
“Шэрбургскіх парасонаў”, для 
трэціх – з героямі Бальзака або 
Дзюма. А вось прафесійныя 
мастакі з усяго свету з зайздрас-
цю згадваюць Парыжскі салон. 
Заснаваны каралём Людовікам 
XIV у 1667 годзе, ён стаў адной 
з самых прэстыжных мастацкіх 
выставак Францыі. Поспех 
мастака на парыжскіх сало-
нах гарантаваў яму вядомасць і 
прызнанне. Пазней ад афіцыйнай 
выстаўкі адасобіліся некалькі 
незалежных салонаў. Сярод 
іх Восеньскі салон, дзе мож-
на было ўбачыць карціны Поля 
Сезана, Агюста Рэнуара і Анры 
Маціса. Цяпер гэты брэнд узяў 
на ўзбраенне “Белгазпрамбанк”, 
які з нагоды ўласнага 25-годдзя 
заснаваў арт-праект “Восеньскі 
салон”. Яго мэта – узнавіць 
атмасферу парыжскіх салонаў на 
глебе беларускага мастацтва. Як 
гэтага дасягнуць? Да 10 ліпеня 
будзе праходзіць адборачны тур. 
Кожны беларускі мастак ад 18 да 
40 гадоў можа прапанаваць тры 
свае працы, створаныя ў любым 
жанры і відзе мастацтва (пры-
маюцца працы, створаныя за 
апошнія тры гады).

Адбор мастакоў ажыццяўляе 
прафесійнае журы з 9 беларускіх 
экспертаў (іх імёны арганізатары 
пакуль не агучваюць). Творцы, 
якія пройдуць адбор, выставяць 
свае творы ў сталічным Палацы 
мастацтва. Іх зможа ўбачыць 
кожны жадаючы з 8 кастрычніка 
да 8 лістапада гэтага года.

Да выставы выдадуць ката-
лог з працамі ўсіх удзельнікаў, які 
разашлюць у вядучыя сусветныя 
арт-цэнтры. Галоўнае, што ўсе 
мастакі стануць суіскальнікамі 
прэміі «Арт-Беларусь» (прыза-
вы фонд 25 тысяч еўра), якую 
заснаваў “Белгазпрамбанк”. 
Пераможца ў намінацыі «Вялікі 
прыз» атрымае 15 тысяч еўра, у 
намінацыі «Малы прыз» – 7 тысяч 
еўра. Апроч таго, існуе «Прыз 
глядацкіх сімпатый», які будзе 
прысуджаны паводле вынікаў 
галасавання наведвальнікаў 
выставы і on-line галасавання. 
Яго памер – 3 тысячы еўра. 
Творцаў, якія атрымаюць гэтыя 
ўзнагароды, будзе выбіраць ужо 
іншае, міжнароднае, журы.

Кожны з удзельнікаў арт-
праекта павінен выставіць кошт 
за сваю працу. Калі ў яе знойд-
зецца пакупнік, карціна пяройдзе 
ў яго ўласнасць.

Падтрымаць сучаснае беларускае мастацтва вырашыў і 
“Альфа-Банк”. Пры яго фінансавым спрыянні 18 чэрвеня на вос-
траве Камсамольцаў, што знаходзіцца ў акваторыі сталічнага 
Камсамольскага возера, адкрыецца праект “Арт-астравы”. 
11 беларускіх мастакоў (сярод іх Канстанцін Селіханаў, Міхаіл 
Шыкаў, Канстанцін Касцючэнка, Павел Вайніцкі і іншыя) ство-
раць экспазіцыю з шматметровых авангардных прасторавых аб’ектаў. 
Агульная вага экспанатаў перавышае 20 тон! Як адзначыла дырэктар 
дэпартамента маркетынгу “Альфа-Банка” Кацярына Краўцова, арт-
праекты такога маштабу раней у Беларусі не ствараліся, хоць яны 
шырока распаўсюджаны ў еўрапейскіх сталіцах”. Чакаецца, што на 
працягу лета экспазіцыю наведае не менш за мільён гледачоў. Уваход 
бясплатны!

Максім ПЛОТНІКАў.

ДАРЭЧЫ

ФАКТ

Беспрацоўе  
як рэальнасць

Тры чалавекі на адно вакантнае працоўнае месца – такі вынік 
эканамічнай стагнацыі за апошнія пяць месяцаў у Брэсце. 

У мясцовым Цэнтры занятасці толькі за апошнія пяць месяцаў, 
згодна з афіцыйнай статыстыкай, колькасць працоўных месцаў 
скарацілася на 60 працэнтаў.

ТРАГЕДЫЯ

Вясковыя жарсці
У Бялыніцкім раёне ў 

доме згарэлі двое – мужчына 
і жанчына. У 60-гадовай 
пенсіянеркі загарэўся дом, дзе 
яна знаходзілася з 45-гадовым 
аднавяскоўцам. Падазроная ў 
падпале – сужыцелька мужчыны. 
Магчымая прычына – рэўнасць.

Першапачаткова яе дзеянні 

кваліфікаваны як двайное забой-
ства. Пра гэта паведамляе 
прадстаўнік Следчага камітэта 
Аксана Салянюк.

Калі віна раўнівай жыхаркі 
Бялыніцкага раёна будзе дака-
зана, ёй пагражае да 25 гадоў 
зняволення ці пажыццёвае зня-
воленне.

CІТУАЦЫЯ

Удава кампазітара  
Ігара Паліводы 

забараняе выконваць 
яго песні

Адкрываць XV Нацыянальны 
фестываль беларускай песні і 
паэзіі ў Маладзечне планавалі 
песняй Ігара Паліводы на верш 
Леаніда Пранчака «Маладзечна». 
Аўтары напісалі яе ў 1993 год-
зе, і на працягу многіх гадоў пес-
ня выконвалася на фестывалі 
салістамі Нацыянальнага 
акадэмічнага канцэртнага арке-
стра Беларусі пад кіраўніцтвам 
Міхаіла Фінберга. Але вось ужо 
другі год запар гэтая песня на 
фестывалі не гучыць…

«Ведаючы аб леташніх 
канфліктах з удавой кампазітара, 
мы вялі з ёй перамовы. Яны былі 
доўгімі і знясільваючымі. Вольга 
Палівода вылучала непад’ёмныя 
фінансавыя патрабаванні да 
тэлеканала СТБ, які вёў запіс кан-
цэрта, а арганізатарам фестыва-
лю з Маладзечна прапаноўвала 
аказаць ёй спонсарскую дапа-
могу ў выглядзе прадукцыі 
аднаго з прадпрыемстваў гора-
да», – распавяла рэдактар кан-
цэрта-адкрыцця Людміла 
Палкоўнікава. 

Паводле яе слоў, арганізатары 
пайшлі на максімальныя саступкі: 
«Пачаліся рэпетыцыі песні, яе 
вывучылі зоркі нашай эстрады 
і пераможцы конкурсу мала-
дых выканаўцаў розных гадоў. 

Арганізатары з Маладзечна 
падзяліліся з жыхарамі горада 
радаснай весткай аб тым, што 
песня зноў загучыць, і ў сваіх 
інтэрв’ю аб праграмах фестыва-
лю асабліва падкрэслівалі гэта, 
называючы імя Ігара Паліводы. 
Але ўдава перадумала і зноў 
забараніла выкарыстанне песні. 
Зноўку пачалі перамовы і зноў 
дасягнулі пагаднення. Гэтыя 
гульні паўтараліся, і, бачачы, што 
са сваім словам удава вельмі 
вольна абыходзіцца, кіраўніцтва 
тэлеканала прасіла аформіць 
пісьмовы дазвол».

«З яго падпісаннем Вольга 
Палівода цягнула да апошня-
га моманту. У выніку прыехала 
ў Маладзечна і менш чым за 
гадзіну да пачатку канцэрта вус-
на забараніла выкарыстоўваць 
песню, – працягвае тлумачыць 
сітуацыю Людміла Палкоўнікова. 
– Каб пазбегнуць далей-
шых скандалаў, нам давялося 
тэрмінова перакройваць прагра-
му, выпраўляць тэксты вядучых. 
Але справа не ў гэтых склада-
насцях. Перш за ўсё пацярпела 
публіка, жыхары Маладзечна, 
якія хацелі пачуць песню пра 
свой горад”.

Аксана ЯНОўСКАЯ, 
“Беларускія навіны”.

Паклапаціліся пра людзей ці пра банкі?
КАШАЛЁК

Гэтым летам турыстычныя пуцёўкі падаражэлі 
на 3–5 працэнтаў. Пра гэта паведаміў дырэктар 
дэпартамента па турызме Мінспорту Беларусі 
Вадзім Кармазін.

Паводле яго слоў, на падаражанне паўплываў 
пераход на разлікі ў нацыянальнай валюце.

Нагадаем, што раней за турыстычныя пуцёўкі 

можна было разлічыцца валютай. Цяпер – толькі 
беларускімі рублямі, а ўжо потым турфірмы самі 
набываюць валюту, каб разлічыцца з замежнымі 
гатэлямі. Натуральна, што розніца паміж курсамі 
продажу і пакупкі валюты адбілася на кошце 
пуцёвак. А хто ад гэтага выйграў? Толькі банкі.

Алена НОВІКАВА.

АСАБІСТАЕ ЖЫЦЦЁ

Сбросить  
тяжесть с ног

Статистика свидетельствует: 50 процентов белорусов страдают варикозным расширением вен, а на ощущения 
тяжести в ногах жалуются каждый третий мужчина и каждая вторая женщина.

В «Народной Воле» прошла «Прямая линия» с хирургом первой категории, заведующим операционным отделением 
медицинского центра «ЛОДЭ» Владимиром Николаевичем ПАВЛЕНКО.

Безопасны  
для здоровья

– Добрый день, Владимир Николаевич! 
Беспокоит Татьяна. Мне 36 лет, веду здо-
ровый образ жизни, занимаюсь бегом. На 
ногах появилась сосудистая сеточка, и 
выглядит это очень неэстетично. Имеет ли 
это отношение к варикозу? Могут ли быть 
серьезные последствия от таких рисунков 
на ногах в будущем?

– Так называемые сосудистые звездоч-
ки – это внутрикожный ретикулярный вари-
коз. Сами по себе они абсолютно безопас-
ны для здоровья, редко провоцируют раз-
витие серьезных нарушений, однако могут 
стать причиной нежелательных ощущений в 
ногах, покалывания. Гораздо реже сосудистые 
звездочки являются показателем того, что 
нарушение оттока крови происходит в тканях 
гораздо глубже, чем это можно обнаружить 
визуально на поверхности кожи. В данном 
случае симптомы могут быть такими же, как 
при расширенных венах. Поэтому хотя бы 
однократно надо сделать УЗИ сосудов.

– Людмила из Минска беспокоит. 
Скажите, пожалуйста, какой объем сосу-
дистой сеточки на ногах требует обраще-
ния к врачу? У меня, например, рисунок 
сначала появился на ноге выше колена, а 
сейчас – ниже колена.

– Сосудистые звездочки без клинических 
проявлений в медикаментозном или хирур-
гическом лечении не нуждаются. Ели они вас 
беспокоят с точки зрения эстетики, звездочки 
можно убрать.

Если же вы заметили, что сеточка выгля-
дит не просто как гусиная лапка, а под кожей 
на незначительном расстоянии появились 
прямолинейные венки небольшого диаметра, 
это, скорее всего, сегментарный варикоз.  
Надо обратиться к врачу, выяснить его при-
чину, сделать УЗИ.

– А как можно избавиться от сосуди-
стых звездочек?

– Сосудистые звездочки лечатся двумя 
методами. Первый – это склеротерапия, кото-
рая успешно применяется в Беларуси, и вто-
рой – черезкожная лазерная коагуляция, но в 
Беларуси нет специальных лазерных насадок, 
поэтому данный метод пока не применяется, 
но он широко используется в России, Европе.

При склеротерапии делается укол – в 
вену вводят специальный препарат, который 
склеивает ее стенку. После укола необходи-
ма интенсивная ходьба, пациент несколько 
дней должен носить компрессионные чулки, 
которые давят на сосуды, помогая им скле-
иться. Первый месяц после процедуры также 
нежелательно загорать, чтобы избежать пиг-
ментации. При мелких венках склеротерапия 
эффективна, при венках крупного диаметра 
возможен рецидив и потребуется проведение 
повторной процедуры.

– Возможно ли «возвращение» звездо-
чек после склеротерапии?

– К сожалению, да. Укол не в силах изме-
нить структуру слабой венозной стенки. 
Можно убрать уже имеющиеся расширенные 
сосуды, но со временем рисунок может поя-
виться в других местах.

Вены не болят
– Уважаемый Владимир Николаевич, 

объясните, пожалуйста, как болят сосу-
ды? Иногда у меня в ногах случаются 
непонятные боли, как будто что-то пока-
лывает, жжет. Вены нормальные, не тор-
чат, но есть сосудистые звездочки.

– Причины болей, дискомфорта в ногах 
могут быть разные. Жжение, покалывание 
– симптомы, характерные при неврологи-
ческих расстройствах, например, при часто 
встречаемой болезни периферической 
нервной системы – полинейропатии. Боль в 
ногах может свидетельствовать о проблемах 
в позвоночнике. Сами вены не болят. Они 
болят только тогда, когда есть осложнения 
варикоза – тромбоз, воспаление вен. Тогда 
ноги отекают, может появляться судорожный 
синдром.

Шевели ногами!
– Владимир Николаевич, скажите, 

пожалуйста, из-за чего отекают ноги?
– Чаще всего из-за того, что нарушается 

венозный отток и происходит застой крови 
в нижних конечностях. Поэтому и отеки, и 
тяжесть в ногах могут быть признаком вари-
козной болезни. Также отеки нижних конечно-
стей могут быть следствием патологии почек, 
заболеваний эндокринной и сердечно-сосу-
дистой системы.

– А что такое варикоз?
– Варикозное расширение вен – серьез-

ное заболевание, при котором вены теряют 
свою эластичность, расширяются. Кровь по 
венам нижних конечностей должна подни-
маться снизу вверх. На внутренней стенке вен 
есть клапаны, которые как бы выполняют роль 
«замков»: клапан закрывается и не выпуска-
ет кровь обратно. Если он не работает, дает 
сбой, кровь свободно течет вниз и застаива-
ется в ногах.

Варикоз опасен осложнениями – трофи-
ческими язвами, которые очень плохо зажи-
вают, тромбофлебитом – воспалением стенки 
вены, на фоне которого в ней образуются 
сгустки крови, тромбы. Они могут полностью 
перекрыть просвет вены, и, что особо опасно, 
попасть с кровотоком в легочную артерию 
и заблокировать ее, могут стать причиной 
инсульта и инфаркта.

Поэтому варикозную болезнь обязательно 
нужно лечить – и чем раньше вы это сделаете, 
тем лучше.

– Если я много стою на работе, вари-
коз мне обеспечен?

– К варикозному расширению вен чаще 
всего приводят сидячий образ жизни или, 

наоборот, чрезмерные нагрузки на ноги, 
избыточный вес. У женщин ввиду гормональ-
ных изменений (беременности, роды, кли-
макс) в 2–3 раза чаще встречается варикоз-
ная болезнь, чем у мужчин.

Конечно, любую болезнь легче предупре-
дить, чем лечить. Если на работе приходится 
много стоять, старайтесь вечером отдыхать 
лежа, подложив под вытянутые ноги подушку. 
Не стойте на одном месте, ходите на месте, 
делайте упражнения для ног. Если, наобо-
рот, приходится подолгу сидеть на работе, 
периодически делайте короткую разминку – 
встаньте, пройдитесь, можно сидя выполнять 
гимнастику для ног: перекатывать стопы с 
пяточки на носок, вращать стопами по часо-
вой и против часовой стрелки.

При длительном стоянии на ногах, сиде-
нии показан компрессионный трикотаж (чулки 
или гольфы II класса). Они производят дози-
рованную компрессию, надеваются с утра, 
не вставая с постели, а вечером снимаются. 
Тогда обычно нет тяжести в ногах, не проис-
ходит отеков в нижних конечностях.

– Здравствуйте, Владимир 
Николаевич! В последнее время я заме-
чаю, что к концу дня отекает одна нога, 
левая. Снаружи вен не видно. Что бы это 
значило? Работа у меня «ходячая», воз-
раст – 47 лет.

– Отек на одной ноге – это либо венозная, 
либо лимфатическая недостаточность, потому 
что сердечная или почечная недостаточность 
чаще всего дает симметричные отеки на обе-
их ногах. Есть такое понятие, как перфорант-
ная недостаточность, когда видимые вены на 
голени или бедре не визуализируются. Но 
есть места, где глубокие вены соединяются 
с поверхностными, и если в этом месте кла-
паны не работают, могут происходить отеки.

Сегодня есть точный способ диагности-
ки состояния вен – УЗИ. Обратитесь к сосу-
дистому хирургу, а он уже направит вас на 
обследование.

Белье может  
помочь, а может  

и навредить
– Компрессионное белье должен под-

бирать врач?
– Врач подбирает белье по степени ком-

прессии, а уже по размеру (диаметру лодыж-
ки, голени, бедра) – продавец-консультант  в  
ортопедическом салоне.

Есть три вида белья по степени компрес-
сии. Первая степень – это профилактический 
трикотаж, который используется при началь-
ных симптомах, появлении сосудистых звез-
дочек, но когда нет выраженной венозной 
недостаточности. Такой трикотаж рекомендо-
вано также носить при наследственной пред-
расположенности к варикозу – если болез-
нью страдали родители, бабушки, дедушки 
или когда существует провоцирующий фак-
тор, например, беременность, послеродовый 
период, работа на высоте.

Вторая степень компрессии – это уже 
лечебный трикотаж, он показан при началь-
ной стадии варикозной болезни, когда нет 
трофических нарушений на нижних конечно-
стях. Также он применяется в предопераци-
онном и послеоперационном периодах при 
проведении эндовенозной лазерной коагуля-
ции, радиочастотной абляции вен, склероте-
рапии. В эти периоды он носится постоянно, 
а в последующем надевается при физиче-
ской нагрузке для профилактики рецидивов 
варикозной болезни. Потому что варикозная 
болезнь существует постоянно, она никуда 
не уходит.

Третья степень компрессии показана 
больным с хронической лимфо-венозной 
недостаточностью, когда существуют трофи-
ческие нарушения, есть язвы, лимфатический 
застой.

– Слышала, что от компрессионного 
белья боли, наоборот, усиливаются. Это 
нормальное явление?

– В первые два месяца ношения компрес-
сионного белья иногда тяжесть в ногах, боли 
действительно могут усиливаться. Если паци-
ент выдерживает эти два месяца, происходит 
клиническое улучшение.

– А есть противопоказания для ноше-
ния компрессионного белья?

– Компрессионный трикотаж противопо-
казан при артериальной недостаточности 2-й 
и 3-й степеней. Гольфы, чулки сдавливают не 
только вены, они нарушают микроциркуляцию 
тканей, и течение заболевания может усугу-
биться.

Варикоз навсегда
– Вы говорите, что варикоз существует 

постоянно. А как же операции по удале-
нию вен?

– Убираются вены, которые приносят 
тяжелые осложнения – тромбозы, трофиче-
ские нарушения, которые плохо лечатся кон-
сервативным путем. Иногда по эстетическим 
соображениям вены убираются у молодых 
женщин.

Сделать операцию –  не значит выле-
читься: предрасположенность к варикозу все 
равно остается. Варикозная болезнь – это 
на всю жизнь. И даже все больные вены не 
всегда есть возможность удалить. Поэтому и 
после операции вены надо беречь, соблюдать 
все те же рекомендации, которые были до 
операции: соблюдать режим труда и отдыха, 
не поднимать тяжести, не стоять подолгу, не 
сидеть нога на ногу и т.д.

– Добрый день! У меня вопрос по 
поводу питания. Я давно удалила вены 
на левой ноге, никакой компрессии не 
носила. Вены через некоторое время про-
явились снова, но больше всего появи-
лось «звездочек». Подскажите, чем лучше 
питаться?

–  Вы не проводили профилактику, поэто-

му варикоз прогрессирует. Вам надо прини-
мать венотоники, делать гимнастику ног.

Следить за питанием при варикозе необ-
ходимо для того, чтобы избежать усугубления 
течения болезни. При варикозном расшире-
нии вен нежелательно употреблять продук-
ты, которые приводят сосуды к повышенному 
тонусу, раздражают их: острое, копченое, 
маринады. Следует исключить из рациона 
жирную пищу.

Мазь вам  
в помощь

– Скажите, пожалуйста, если я 
страдаю варикозом, надо ли мне 
постоянно пить венотоники?

– Принимать постоянно пре-
параты для улучшения венозного 
оттока не надо. Лечение должно 
быть регулярным, т.е. курсами: 
два раза в год со средней про-
должительностью приема пре-
парата в течение двух месяцев.

– Владимир Николаевич, 
сейчас рекламируется много 
мазей, которые спасают 
наши ноги от варикоза. 
Действительно от них 
такая польза, как гово-
рят?

– Венотоники в виде 
мазей и гелей показаны 
для укрепления венозной 
стенки. При незапущенной 
болезни вен их используют курсами 
по 4–6 недель не реже двух раз в год, обыч-
но весной и осенью. В тяжелых случаях ими 
пользуются постоянно. Мази и гели нельзя, 
конечно, назвать сильнодействующим сред-
ством, но они, несомненно, приносят облег-
чение, особенно в комплексном лечении.

– А я слышала мнение, что хирурги 
плохо относятся к наружной помощи: мол, 
от мазей никакой пользы…

– Это смотря при каком заболевании.
Мази хороши для лечения тромбофле-

битов. Для профилактики же тромбоза вен 
нижней конечности лучше применять анти-
коагулянты, которые не дают свертываться 
крови. Мази в данной ситуации вряд ли помо-
гут, потому что биодоступность мази на фоне 
нарушения микроциркуляции крови низкая. 
Проще говоря, если вымазать тюбик мази, 
то при нормальном артериальном кровос-
набжении только 10 процентов проникнет до 
нужной точки, а при нарушенном кровоснаб-
жении – не более 5 процентов.

Ногу свело
– Владимир Николаевич, объясни-

те, пожалуйста, что такое судорога ног? 
Отчего появляется? Опасно ли, если судо-
рога возникает часто, например, раз в 
неделю. Мне 46 лет, не курю, но работа 
сидячая – я водитель на частном пред-
приятии.

– Судорожный синдром является одним 
из клинических проявлений нарушения кро-
вообращения. Причиной судорог может быть  
переутомление мускулатуры, нервное напря-
жение, однообразная сидячая работа, пато-
логия позвоночника. Возможно, это сигнал о 
том, что организму не хватает микроэлемен-
тов, например, кальция. Иногда достаточно 
пропить препараты кальция, и судороги про-
ходят.

Заочно, без осмотра причину судорог 
определить невозможно. Вам нужна консуль-
тация хирурга.

Улучшить  
качество жизни

– Добрый день! Беспокоит Галина 
Ивановна из Минска. Отцу 88 лет. У него 
постоянно отекают и гудят ноги, нару-
шено кровообращение, есть проблемы с 
артериальными сосудами. Можно ли ему 
помочь без операции?

– Безусловно, в таком возрасте много 
сопутствующих сердечно-сосудистых забо-
леваний, и операцию делать нежелательно. 
Основное лечение на данном этапе должно 
быть направлено на улучшение качества жиз-
ни. Сегодня есть современные вазоактивные 
препараты, которые помогают жить с таким 
заболеванием. Вводятся они внутривенно 
под контролем врача в условиях стационара. 
Возьмите в поликлинике направление на кон-
сультацию ангиохирурга, сделайте УЗИ сосу-
дов нижних конечностей.

– Папа любит сидеть на солнышке и 
греть ноги, говорит, легче становится. Не 
вредно ли это?

– Под открытым солнцем ноги держать 
нежелательно. Это может привести к солнеч-
ным ожогам и трофическим нарушениям – к 
некрозу, язвам.

– Владимир Николаевич, подскажи-
те, пожалуйста, как лечить в домашних 
условиях варикозную (микробную) экзему 
голеней ног?

В настоящее время я принимаю 
теплые ванны с отваром чистотела, а так-
же обрабатываю ноги самоприготовлен-
ной мазью из желчи свиньи, смешанной 
со свиным жиром...

– Варикозная экзема – это осложненная 
сосудистая патология. В домашних условиях 
она не лечится, только в стационаре. На базе 
4-й Клинической больницы Минска есть отде-
ление, где оказывают помощь таким пациен-
там, вплоть до пересадки кожи. Попробуйте 
обратиться туда.

Не пережимать!
– Здравствуйте! Звоню из Витебской 

области. Живу в райцентре, врача-флебо-

лога у нас нет. А у меня такая проблема: 
в последнее время болят вены на икрах. 
Они не вздуты, бугров нет, но явно про-
свечиваются через кожу. Боли проходят 
при тугом затягивании эластичным бин-
том. Но стоит снять повязку, через день-
два боли возвращаются. Можно ли так 
сильно сдавливать вены?

– Нет, вены пережимать нельзя, можно 
проводить дозированную равномерную ком-
прессию чулками.

– А если делать перерывы?
– Чаще всего эластичные бинты приме-

няются после оперативного лечения или при 
острых заболеваниях, когда нужна частая 
смена повязок. В лечении варикозной болез-
ни бинты не применяются, только компрес-
сионное белье, которое располагается по 
ноге равномерно. Возможно, вам достаточно 
периодически носить компрессионные голь-
фы, но, конечно, желательно проконсультиро-
ваться с врачом.

Причина  
в щитовидке?

– Добрый день! На руках и ногах поя-
вился некрасивый сосудистый рисунок, 
как будто пчелиные соты. Ноги затянуты 
от паха до голени и руки внутри – от плеча 
до кисти. Это болезнь какая-то или воз-
раст? Мне 60 лет.

– Отеки есть? Судорожный симптом при-
сутствует?

– Правая нога отекает давно после 
операции на щитовидной железе. 
Признаюсь, что четыре года уже не была 
у эндокринолога и не сдавала анализы на 
гормоны щитовидной железы.

– Такая варикозная сеточка может быть 
проявлением эндокринных нарушений, при-
знаком эндокринной недостаточности. 
На фоне заболеваний щитовидной железы 
может наступить слабость сосудистой стен-
ки, и оттого возникают такие венозные про-
явления. Чаще всего такая венозная сеточка 
появляется на фоне повышенного венозно-
го давления. Это может быть проявлением 
застойных явлений при сердечной недоста-
точности – как в большом, так и малом круге 
кровообращения есть нарушения венозного 
притока к сердцу.

Вам необходимо комплексное обследова-
ние. Возможно, специализированное лечение 
у сосудистого хирурга или флеболога вам 
и не понадобится, надо сначала откоррек-
тировать лечение основного заболевания. 
Начните с консультации эндокринолога, кар-
диолога, сдайте анализы на гормоны, сделай-
те ЭКГ, УЗИ сердца.

Степень поражения  
имеет значение

– Добрый день! Михаил Иванович бес-
покоит. Мне 66 лет. Сосуды на ногах вро-
де не беспокоят, а вот в области висков и 
на тыльной стороне ладоней – набухают. 
Что это может быть?

– А что у вас с сердцем? Сердечным рит-
мом?

– Изменений на кардиограмме нет. 
Когда на велосипеде длительно езжу, 
одышка появляется.

– Набухание шейных, височных вен и 
вен верхних конечностей чаще всего связа-
но с системой верхней полой вены. Скорее 
всего, вашу проблему надо искать в дея-
тельности сердечно-сосудистой системы: 
при затруднении венозного или артериаль-
ного кровоснабжения происходит повыше-
ние давления, и за счет этого изменяются 
височные сосуды, могут набухать вены на 
шее. Особенно это проявляется при физи-
ческой нагрузке.

– Как с этим бороться?
– Для начала вам нужно обследоваться, 

сделать УЗИ сердца и сосудов шеи, прокон-
сультироваться у кардиолога.

– А если в сосудах есть бляшки? Три 
года назад я делал УЗИ, и в шейных сосу-
дах у меня обнаружили бляшки.

– Степень сужения сосудов разная при 
данной патологии. Поэтому в некоторых слу-
чаях достаточно консервативного лечения, 
а когда облитерация (зарастание, сужение 
сосудов) составляет 50 и более процентов 

– это уже показания для оперативного лече-
ния, возможно, достаточно малоинвазивного 
вмешательства – стентирования. Все зависит 
от степени поражения сосудов и их протяжен-
ности, метод лечения выбирается в каждом 
индивидуальном случае по результатам УЗИ 
и ангиографии.

– Владимир Николаевич, объясните, 
пожалуйста, что такое критический сте-
ноз? У меня по результатам УЗИ есть 
такая запись в медкарте.

– Это закупорка артерии более чем на 50 
процентов. И это показание для оперативно-
го лечения. С результатами УЗИ обязательно 
обратитесь за консультацией к ангиохирургу.

Сосуды  
не чистят

– Добрый день! Владимир Николаевич, 
сейчас в моде лазерная чистка сосудов. 
Что она дает?

– Внутривенная лазерная очистка кро-
ви – это воздействие лазерным излучением 
на участок венозного сосуда, при котором 
в организме активизируются биологиче-
ски активные процессы, улучшается обмен 
веществ, но бляшки лазер не убирает.

– А какими препаратами лучше  всего 
чистить сосуды?

– Нет такого понятия, как чистка сосу-
дов. Мы можем только говорить о профи-
лактике сердечно-сосудистых заболеваний. 
Профилактика включает в себя, во-первых, 
применение препаратов, снижающих уровень 
холестерина в крови, так называемых стати-
нов. Принимать можно сосудорасширяющие 
препараты – они снижают тонус гладких мышц 
стенки кровеносных сосудов, вследствие чего 
их просвет увеличивается. Существуют груп-
пы вазоактивных препаратов, которые улуч-
шают микроциркуляцию крови, препараты, 
уменьшающие свертывание крови. Обычно 
людям, имеющим основные факторы риска 
инсульта, дополнительно назначается аспи-
рин. Но любой из этих препаратов принима-
ется только по назначению врача.

Непослушные  
ногти

– Владимир Николаевич, у нашей вось-
мимесячной дочери на больших пальчиках 
ног врастают ногти с образованием вали-
ков. Пальчики красные, выделяется жид-
кость прозрачно-желтого цвета.

– Причин врастания может быть несколь-
ко.

Прежде всего нужна консультация трав-
матолога-ортопеда, чтобы установить, нет ли 
у девочки деформации голеностопных суста-
вов, потому что зачастую причиной врастания 
ногтей является патология стоп: происходят 
неправильные нагрузки на ногтевые валики, и 
врастают ногти.

Возможно, причина в грибковом пораже-
нии ногтей.

– Мы были и у травматолога, и дерма-
толога. Причина не в этом. Хирург сказал, 
что нужно снимать ногти, но другой хирург 
прописал хлоргексидин и посоветовал 
подождать месяц, так как новые ногти 
могут тоже врастать. Мы пользуемся этим 
раствором, уменьшается краснота, ногти 
растут, правда, они не очень красивые. 
Посоветуйте, пожалуйста, что нам лучше 
делать?

– Необязательно полностью удалять ног-
тевые пластины. Можно выполнить мало-
инвазивную операцию – резекцию ногтевой 
пластины и удаление ростковой зоны ног-
тя с использованием радионожа или лазе-
ра. Пальчики после такого вмешательства 
заживают в течение 3–4 недель, и в дальней-
шем рост ногтя в данной зоне не происхо-
дит. Детям эти операции тоже выполняются, 
малышам – под общим наркозом.

Мария ЭЙСМОНТ.

P.S. Вопросов от читателей на 
«Прямую линию» поступило очень 
много. Вероятно, дозвониться 
смогли не все желающие. Для тех, 
кто не задал свой вопрос, хоро-
шая новость – осенью «Народная 
Воля» повторит «Прямую линию» с 
хирургом.

Тэа стаў 
донарам
У мінулую нядзелю адзначаўся 

Сусветны дзень донара. Напярэдадні 
ў сталічным Гарадскім цэнтры 
трансфузіялогіі прайшла акцыя бясплат-
най здачы крыві пад дэвізам «Дзякуй 
за выратаванне майго жыцця». Як 
і ў мінулым годзе, у ёй бралі ўдзел 
беларускія медыя-персоны, спевакі, 
мадэльеры. Упершыню ў сваім жыцці 
кроў у гэты дзень здаў удзельнік 
“Еўрабачання” мінулага года спявак Тэа.

У ліку донараў 
адзін працэнт 
насельніцтва
Трансфузіёлагі падкрэсліваюць: у 

Беларусі існуе жорсткая сістэма адбо-
ру донараў. У ідэале імі могуць быць ад 
20% да 30% насельніцтва (жанчыны ва 
ўзросце 18–55 гадоў, мужчыны – 18–60 
гадоў). Але ў рэальнасці донараў крыху 
больш за 1%.

Як патлумачыла агенцтву “Мінск-
Навіны” намеснік дырэктара РНПЦ 
трансфузіялогіі і медыцынскіх 
біятэхналогій Беларусі Таццяна 
Клястова, у цэнтры створана База 
дадзеных медыцынскіх адводаў, куды 
заносяць важныя звесткі аб ста-
не здароўя грамадзян: наяўнасць 
псіхічных адхіленняў, туберкулё-
зу, пастаноўка на наркалагічны ўлік і 
іншыя. “Пачынаем укараняць гэтую 
распрацоўку ў абласных цэнтрах, 
– патлумачыла спецыяліст. – Да кан-
ца 2015 года плануем падключыць 
да гэтага працэсу паліклінікі. Такім 
чынам, аб’яднаем у адзінае цэлае 
інфармацыю пра людзей, якія апрыёры 
не могуць і ніколі не стануць донарамі 
крыві і яе кампанентаў, што істотна 
палегчыць работу супрацоўнікаў 
нашай службы”.

Дарэчы, спіс захворванняў, на пад-
ставе якіх медыкі адмаўляюць чалаве-
ку ў здачы крыві, уключае 29 назваў. 
Сярод іх ВІЧ/СНІД, сіфіліс, сухоты, 
гепатыт, бранхіяльная астма, страта 
слыху, захворванні скуры, а таксама 
анкалогія. Донарамі не могуць стаць 
гіпертонікі (са II–III ступенню захвор-
вання), сардэчнікі і тыя, хто важыць 
менш за 55 кілаграмаў.

ДА СЛОВА

У ТЭМУ

На 
бязвыплатнай 

аснове…
Да 2020 года эксперты Сусветнай 

арганізацыі аховы здароўя рэкамен-
дуюць нашай краіне цалкам перайсці 
на бясплатнае донарства. Але пакуль, 
на жаль, бязвыплатна дзеляцца 
крывёю вельмі мала беларусаў. У 
асноўным будучыя медыкі – наву-
чэнцы медыцынскіх каледжаў, сту-
дэнты медуніверсітэтаў, работнікі 
паліклінік, стацыянараў. Ідуць насу-
страч вайскоўцы, супрацоўнікі МУС, 
МНС. У Мінску, напрыклад, у 2014 год-
зе бязвыплатна здалі кроў толькі каля 
1300 чалавек, або 7,2% ад агульнай 
колькасці донараў, а ў першым квар-
тале 2015-га – крыху больш за 300 
чалавек.

РЭЦЭПТ

Таматны сок 
карысны  

для жанчын
Штодзённае ўжыванне таматнага 

соку палягчае сімптомы менапаўзы. 
Да такой высновы прыйшлі навукоўцы 
Такійскага медыцынскага ўніверсітэта.

На працягу 8 тыдняў 93 жанчы-
ны ўжывалі па 200 мл таматнага соку 
двойчы ў дзень. Як паказалі назіранні 
вучоных, за гэты час такія сімптомы 
менапаўзы, як трывожнасць, прылівы 
і раздражняльнасць сталі выяўляцца 
ў 2 разы радзей. Панізіўся і ўзровень 
халестэрыну ў крыві.

Праведзеныя раней даследаванні 
іншых навукоўцаў паказалі, што 
гама-амінамасляная кіслата, якая 
ўтрымліваецца ў таматным соку, аказ-
вае на жаночы арганізм дзеянне, 
падобнае дзеянню гармону эстрагену.

Акрамя таго, 
лікапін, якім бага-
ты таматы, валодае 
с у п р а ц ь р а к а в ы м 
эфектам, і рэгуляр-

нае спажыван-
не таматаў 
з н і ж а е 
р ы з ы к у 
р а з в і ц ц я 

раку грудзей 
у пажылых жанчын.

У Пінску ўжо дакладна ведаюць, у 
якой царкве браў шлюб класік беларускай 
літаратуры Якуб Колас. 

Як вядома, “бацька” сучаснай беларускай 
літаратуры ажаніўся з настаўніцай Марыяй 
Каменскай у горадзе над Пінай у чэрвені 1913 

года. Тут жа праз год нарадзіўся першы сын 
Даніла. 

Доўгі час былі спрэчкі аб тым, у якой 
царкве браў шлюб Колас, і частка краязнаўцаў 
лічыла, што той святыні ўжо няма. Але 
храм захаваўся. Свята-Варварынская царк-

ва дзейнічае дагэтуль і вельмі шануецца 
праваслаўнымі. 

Мясцовыя ўлады ўжо прапанавалі 
ўвекавечыць факт шлюбу Коласа ў Пінску праз 
усталяванне на царкве альбо на яе тэрыторыі 
шыльды. Ініцыятыва ўзгадняецца з Мінскам.

У Пінску высветлілі, у якой царкве браў шлюб Якуб Колас
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У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр тае, пра ва 
ўступ лен ня ў пе рапiску пакiдае за са бой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных 
аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не 
пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі 
№947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў 
друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва «Беларускі Дом друку». ЛП 
№02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 15.06.2015 у 
17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж 25420 экз. За каз №2229.

Адрас рэдакцыi: 
220030, Мiнск, вул.
Энгельса, 34а. 
Прыёмная:  
тэл./факс (017) 3286871. 
Тэл. рэкламнага аддзела: 
(017) 3286609 
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 
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63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

Замучили простатит и аденома 
предстательной железы?  

Потенция недопустимо упала?  
Проблемы очень серьезные, но решаемые. 
Один курс «Кастокрина» – и Вы в норме

«Кастокрин» – препарат нового поколения. Его основу составляют 
мускус и касториум железа речного бобра, экстракт бобровой струи, фрук-
тоза и цинкт сульфат гептагидрат. Этот препарат действует комплексно. 
Каждый знает, что с усилением простатита и  аденомы простаты, сильно 
падает потенция. Поэтому «Кастокрин», стабильно и неумолимо убирая 
аденому простаты и простатит, так же стабильно и добросовестно повыша-
ет потенцию. Происходит значительное повышение уровня тестостерона в 
крови, стимулирующее рост сексуальной энергии до такого уровня, словно 
Вам снова 20. Впрочем, не будем вдаваться в биохимию и урологию, для 
этого надо быть хорошим специалистом. Главное, что «Кастокрин» про-
изводится по государственной программе «Родники долголетия» и только 
на фармакологических предприятиях. Клинические испытания подтвер-
дили его отличные восстановительные свойства. Он благотворно влияет 
на работу всех органов человека, приводя в норму сердечно-сосудистую, 
нервную, эндокринную и иммунную системы. Организм наполняется жиз-
ненной энергией. Отличное самочувствие, хорошее настроение и опти-
мизм помолодевшего организма – работа «Кастокрин». 

Если Вы считаете, что «Кастокрин» – это то, что Вам требуется,  
то приобрести его  можно в магазине  

«Натуральные препараты фито- и биокосметика» по адресу:  
г.Минск. ул.Козлова, 3. «Дворец искусства» 2-й этаж.  

Время работы: Вт.–Сб. 11.00–18.00. Вскр 11.00–16.00. Тел.: (017) 284-91-96.  
По Беларуси высылается наложенным платежом.  

Заказ по тел:  
8029-774-46-16 МТС, 8029-325-71-70 Velсom, 8025-915-24-27 Лайф.

ЧУП «Содрофарм» 
УНП 190571481 

СертифЕвразесRU 
77.01.34/001.Е. 

002.909/0т 21.03.2013 
Сертиф. гос. соот-
ветствия (Россия, 

Беларусь, Казахстан) 
№РОСRU/АИ 32.Д.01750 

от 21.06.2013.
УНП 191018046 ИП 

Зильбург Г.В.

Заснавальнiк i галоўны 
рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

НОВЫЯ ІМЁНЫ

Дзмітрый НАБОкАЎ: 
«Ахвяры былі 

недарэмныя…»
У свае 19 гадоў магілёўскі лёгкаатлет Дзмітрый НАБОКАЎ мае чым пахваліцца.

…Хлопец быў адзіным з беларусаў, хто прывёз медаль з мінулагодняга чэмпіянату свету 
сярод юніёраў – стаў другім у скачках у вышыню. 

А ў бягучым годзе яго ўзнагародзілі айчыннай прэміяй “Атлетыка”  
як лепшага спартсмена ў сваёй узроставай катэгорыі.

Дзмітрый распавёў “Народнай Волі”, як прыйшоў у спорт, за што  
на яго сварыліся бацькі і чаму ён не любіў сваю лёгкаатлетычную дысцыпліну…

– Я нарадзіўся ў Бялынічах, 
– пачынае расказваць Дзмітрый. 
– Мае бацькі – простыя людзі, 
якія ніякага дачынення да спор-
ту не маюць. Мама працуе 
настаўніцай рускай мовы, можа, 
таму гэты прадмет у мяне і быў 
адным з самых любімых у шко-
ле. (Усміхаецца. – Аўт.) Тата 
– будаўнік. Бацькі, дарэчы, не 
штурхалі мяне ў бок спорту, у 
гэтым плане я ўсё вырашаў сам.

– Метадам спроб і памы-
лак?

– Можна і так сказаць. З 
дзяцінства быў рухавым хлоп-
цам, любіў пабегаць па вуліцы. 
Мала чым адрозніваўся ад іншых. 
Але, як бывае ў дзяцінстве, – 
хацелася паспрабаваць некалькі 
відаў спорту. Спачатку займаўся  
баскетболам, потым хадзіў у сек-
цыю дзюдо. Побач трэніраваліся 
лёгкаатлеты, захацелася і 
мне такога ж. Уласна кажучы, 
так і апынуўся ў секцыі лёгкай 
атлетыкі. Праўда, праз некаторы 
час сышоў адтуль праз канфлікт 
з аднагодкамі. Натуральна, гэта 
была такая дзіцячая крыўда, але 
мне здавалася, што на “каралеве 
спорту” стаўлю крыж.

– Чаму вырашылі вярнуц-
ца?

– Перабалела, ды і не мог 
без спорту. Праз год вырашыў 
даказаць сабе, што чагосьці 
варты, і працягнуў займацца. 
Спачатку, праўда, не скачкамі ў 
вышыню. Не ведаю, ці здагад-
ваюцца пра гэта мае трэнеры, 
але прызнаюся шчыра: скачкі ў 
вышыню вельмі не любіў. Скакаў 
у даўжыню, думаў, што так будзе 
і далей. Але пазней усё ж такі 
змяніў дысцыпліну. Трэнеры 
дапамаглі. А з часам я і на самай 
справе пачаў паказваць у скачках 
у вышыню вынікі лепшыя, чым 
былі ў маіх аднагодак. Зараз ні 
аб чым не шкадую. Атрымалася 
тое, што атрымалася.

– Дзякуючы сваім 
вынікам вы трапілі пад увагу 
Уладзіміра Алейніка – трэне-
ра, які, па сутнасці, даў вам 
пуцёўку ў вялікі спорт.

– Так. Магу сказаць, што 
мне пашчасціла з трэнерам. 
Уладзімір Міхайлавіч – сапраўдны 
прафесіянал, чалавек, які вельмі 
любіць лёгкую атлетыку. Ці строгі? 
Не. Патрабавальны – гэта пра яго, 
але не строгі. Ніколі не крычыць, не 
нервуецца. Наадварот – ставіцца 
да кожнага спартсмена як да род-
нага і заўжды за нас перажывае. 

Менавіта пад яго кіраўніцтвам я 
і атрымаў найвышэйшае дасяг-
ненне ў сваёй спартыўнай 
кар’еры – стаў сярэбраным пры-
зёрам на мінулагоднім юніёрскім 
чэмпіянаце свету ў ЗША.

– Верылі, што ў Амерыцы 
будзе медаль?

– У спорце можа зда-
рыцца ўсялякае. А што да тых 
спаборніцтваў, то яны дагэ-
туль застаюцца самым яркім 
успамінам у кар’еры. У фінал 
спаборніцтваў мы выйшлі з 
сябрам па камандзе Андрэем 
Скабейкам. Менавіта ён і лічыўся 
галоўным фаварытам. Але ў яго, 
на жаль, не склалася. Не скажу, 
што і ў мяне было ўсё гладка. 
Вышыню ў два метры і дзесяць 
сантыметраў я пераадолеў толькі 
з трэцяй спробы. Тая самая 
гісторыя паўтарылася і ў другім 
падыходзе. Пакарылася вышы-
ня 2,22 метра. Але і гэтага было 
мала для таго, каб трапіць на 
п’едэстал. Прыйшлося ставіць 
асабісты рэкорд: 2,24 метра.

– Па вяртанні на радзіму 

вам неяк аддзячылі?
– Пасля заваявання меда-

ля на чэмпіянаце свету я стаў 
стыпендыятам Прэзідэнцкага 
спартыўнага клуба. Зараз 
атрымліваю добрыя грошы, дапа-
магаю бацькам. Яны задаволены, 
хоць у свой час тата і “піліў” за 
тое, што з-за майго захаплення 
спортам падае паспяховасць у 
школе. Час паказаў, што ахвяры 
былі недарэмныя.

Акрамя стыпендыі ад 
Прэзідэнцкага спартыўнага клу-
ба ў мяне зараз ёсць прафесійны 
кантракт з нацыянальнай збор-
най краіны тэрмінам на год. 
Далей усё будзе залежаць ад 
вынікаў.

– Акрамя таго, вы сталі 
ўладальнікам першай айчын-
най прэміі “Атлетыка”.

– Прыемна, безумоўна, але, 
спадзяюся, гэта толькі прыступ-
ка на шляху да вяршыні, якую 
хачу ўзяць у вялікім спорце…

– Медаль Алімпіяды?
– А чаму б і не? Хачу 

патрапіць на Алімпійскія гульні, 

адчуць атмасферу гэтых 
спаборніцтваў. Але да гэтага 
яшчэ працаваць і працаваць. 
Зараз вось б’юся над тым, каб 
палепшыць асабістае дасягнен-
не. Пакуль не атрымліваецца.

– Ёсць у каго павучыцца?
– Натуральна, ёсць! У свой час 

на ўвесь свет грымела прозвішча 
кубінца Хаўера Сатамаёра, зараз 
цудоўна выступае катарац Мураз 
Баршым… Але лёгкая атлетыка – 
не матэматыка, дзе ў большасці 
выпадкаў ёсць адно правільнае 
рашэнне. Кожны спартсмен 
– індывідуальнасць, са сваёй 
тэхнікай і асаблівасцямі. У любым 
выпадку – мне ёсць куды расці.

– Вольны час па-за спор-
там застаецца?

– Так, на навучанне. 
Зараз я вучуся ў Магілёўскім 
вучылішчы алімпійскага рэзер-
ву, хутка сесія. Да таго ж 
трэніроўкі ніхто не адмяняў. 
Вучылішча павінен скончыць 
у наступным годзе, а далей, 
напэўна, буду паступаць ва 
Універсітэт фізкультуры. А ў 
вольны час... Калі для многіх 
адарвацца ад камп’ютара і 
пайсці ў спортзал праблема, 
то мая праблема ў іншым – не 
хапае часу, каб дарвацца да 
інтэрнэту. А бывае, што так 
гэтага хочацца! Не скажу, што 
я фанат камп’ютарных гульняў, 
але здараецца, што лепшы 
адпачынак – менавіта такі.

Віталь ГАРБУЗАў.

ШАХМАТЫ

Родившийся  
в День шахмат

«Народная Воля» выражает признательность 
ведущему шахматного отдела  

Абраму Яковлевичу Ройзману  
за многолетнее сотрудничество.

Абрам Яковлевич – один 
из старейших шахматистов 
Беларуси, признанный мастер 
древней игры, внесший нео-
ценимый вклад в популяри-
зацию и развитие этого вида 
спорта в стране. И на девя-
том десятке лет он сохранил 
молодой творческий задор и 
спортивный азарт. Ройзман 
принял участие почти в двух 
с половиной десятках чемпио-
натов республики, в 1966 году 
был чемпионом БССР, в пер-
венстве 1973 года разделил 
1–4-е места. Международный 
мастер и международный 
арбитр, Абрам Ройзман изве-
стен не только как организатор 
и судья многочисленных турни-
ров, но и как автор нескольких 
книг и многочисленных статей 
по шахматам. Не случайно же 
Абрам Яковлевич родился 20 
июля – в Международный день 
шахмат.

Предлагаем любителям 
шахмат одну из партий старей-

шего белорусского мастера.
Р о й з м а н – О н о п р и е н к о 

(Минск, 1967). 1.с4 Kf6 2.Кс3 
g6 3.g3 Cg7 4.Cg2 d6 5.e4 
0-0 6.Ke2 e5?! 7.0-0 Се6 8.d3 
Фс8 9.f4 с6 10.f5! gf 11.Cg5 
f4 12.gf ef 13.K:f4 Kbd7 14.Фel 
Ke5 15.Фh4 Kfg4 16.K:e6 Ф:е6 
17.h3 Kh6 18.Ke2! K:d3 19.Лf6! 
Фe5 20.Лаfl! Фс5+ 21.Kph1 
Kе5 22.Л:h6 Кg6 23.Фh5 C:h6 
24.Ф:h6 f5 25.Kg3 f4 26.Kh5 Лf7 
27.Kf6+, черные сдались.

КРЫЖАВАНКА

Газета для чалавека,  
як акно для хаты

Па гарызанталі: 1.“… свят-
ла” – так называюць у пісьмах у 
рэдакцыю шматлікія чытачы сваю 
газету “Народная Воля”, першы 
нумар якой выйшаў 11 ліпеня 
1995 года. 5.Вялікі майстар сва-
ёй справы (перан.). 7.“Любіце, 
шануйце, як святыню, роднае 
слова, з якім вас літасцівы … на 
свет пусціў” – словы Ф.Скарыны. 
8.Карціна на палатне, якая паста-
янна займае які-небудзь уча-
стак на сцяне. 9.Літаратурна-
мастацкі і грамадска-палітычны 
часопіс, які выдаецца з 
красавіка 1953 года і які ў свой 
час узначальвалі П.Панчанка, 
Г.Бураўкін, В.Зуёнак, Г.Далідовіч 
і іншыя. 10.Штотыднёвая газе-
та, на старонках якой друкавалі 
свае першыя творы В.Быкаў, 
Ул.Караткевіч, Я.Янішчыц, 
І.Мележ, І.Шамякін (абрэв.). 
12.“Наша …” – газета, заснава-
ная ў 1906 г. у Вільні (г.Вільнюс). 
14.Замкнёная выпуклая крывая. 
16.Празаічны нарыс невялікага 
аб’ёму. 17.Салодкі …, ды не дзве 
лыжкі ў рот (прык.). 20.Тое, што і 
збан. 21.Катэгорыя, разрад, клас. 
25.У беларускай міфалогіі лёс 
чалавека, яго доля. 26. … Дубоўка 
– імя беларускага паэта, першага 
галоўнага рэдактара літаратурна-
мастацкага часопіса для дзяцей 
і падлеткаў “Бярозка”, які да 
1929 года насіў назву “Беларускі 
піянер”. 28.Дарога, абсаджаная 
дрэвамі, кустамі. 29.“Новы …” 
– штотыднёвая газета, засна-
ваная ў 2002 годзе Мінскай 

гарадской арганізацыяй ТБМ імя 
Ф.Скарыны. 30.Хто ведае … ды 
букі, таму і газеты ў рукі (прык.). 
31.Розум – найлепшае … (прык.).

Па вертыкалі: 2.Газета для 
чалавека, як … для хаты (прык.). 
3.Парадкавы лік друкавана-
га выдання. 4.Музычная п’еса. 
6.Без газеты, як без …, і ўдзень 
цёмныя аконцы (прык.). 8.“Кніга 
– нібы папялушка,//Што вядзе 
нас на …” – з верша М.Курылы 
“Кніга”. 11.“Буревестник”, “…” 
– назвы газеты “Звязда” з пачат-
ку яе існавання, калі яна выйшла 
на рускай мове; сучасную назву 
газета набыла 1 лістапада 1917 
года і вось ужо амаль 100 год не 
здраджвае беларускаму слову. 
13.Звярстаны набор, а таксама яго 
адбітак. 15.Багата ілюстраваны 
цікавы дзіцячы часопіс, які з 1978 
года ўзначальвае пісьменнік 
Уладзімір Ліпскі. 18.Часопіс, 
які ўпершыню выйшаў 4 ліпеня 
1941 года ў выглядзе саты-
рычнага плаката пад назвай 
“Раздавім фашысцкую гадзіну”. 
19.Штотыднёвая газета, якая 
выходзіла ў Гродне з 1992 па 2001 
год. 22. “Роднае …” – часопіс, 
які пачаў выдавацца з 1988 
года з першапачатковай назвай 
“Беларуская мова і літаратура ў 
школе”. 23.Адвар з ягад, траў. 24.У 
грэчаскай міфалогіі бажаство ў 
выглядзе жанчыны, якое ўвасабляе 
сілы прыроды. 27. …-інтэрв’ю – 
кароткае інтэрв’ю.

Склаў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

КАДРЫ

Даведка “Народнай Волі”
Дзмітрый НАБОКАў

Нарадзіўся 20 студзеня 1996 года ў Бялынічах. Майстар 
спорту міжнароднага класу. Трэнер – Уладзімір Алейнік. Лепшае 
дасягненне – сярэбраны прызёр юніёрскага чэмпіянату свету-2014 
(Юджын, ЗША). Персанальны рэкорд у скачках у вышыню – 2,24 
метра.

Адказы на крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Прамень. 5.Ас. 7.Бог. 8.Пано. 9.“Маладосць”. 
10.“ЛіМ”. 12.Ніва. 14.Авал. 16.Эсэ. 17.Мёд. 20.Жбан. 21.Ранг. 25.Кон. 
26.Уладзімір. 28.Алея. 29.Час. 30.Аз. 31.Багацце.

Па вертыкалі: 2.Акно. 3.Нумар. 4.Ронда. 6.Сонца. 8.Парнас. 
11.“Молот”. 13.Вёрстка. 15.“Вясёлка”. 18.“Вожык”. 19.“Пагоня”. 
22.Слова. 23.Узвар. 24.Німфа. 27.Бліц.

Иван ИвАНкОв:

 «Думаю, я заслужил 
немного уважения»

Известный белорусский гимнаст Иван Иванков может возглавить  
сборную Беларуси по спортивной гимнастике.

После завершения спор-
тивной карьеры белорусский 
гимнаст Иван Иванков уехал 
«покорять Америку». Перед отъ-
ездом он с обидой рассказывал 
«Народной Воле», почему ока-
зался не нужен на Родине:

«Белорусские тренеры 
уезжали и уезжают за грани-
цу в основном из-за быта и 
финансового положения. Это 
серьезная проблема, но давай-
те посмотрим на нее с другой 
стороны. За мою спортивную 
карьеру меня растила Москва, 
затем в меня вкладывало день-
ги родное государство. Вот он 
я, подготовленный специалист. 
Не надо искать за рубежом. А 
сколько мы потеряли хороших 
преподавателей! Не сумели 
сохранить, не сумели вовремя 
понять, чем людей можно удер-
жать. Вот огромная проблема! 
Почему бы не создать такие 
условия, чтобы люди спокойно 
работали в своей стране, не 
думая о том, что у них нет кры-
ши над головой или нет денег, 
чтобы обеспечить семью…

Если кто-то думает, что у 
меня очень много денег, то я 
могу этих людей разочаровать. 
И сказать, что за свою жизнь я 
не так много заработал. Мне 
хватило их лишь для того, что-
бы построить себе квартиру за 
свои деньги. Бесплатно же мне 
никто ничего не давал, в жизни 
я всего добивался только своим 

трудом. Гимнастика – не футбол, 
не хоккей, здесь больших денег 
нет. И, чтобы достигать больших 
результатов в гимнастике, ее 
нужно очень сильно любить 
и отдаваться ей целиком. Но 
очень хотелось бы, чтобы за 
эту работу люди получали 
взамен какую-то матери-
альную поддержку. Чтобы 
они чувствовали, что это 
действительно ценится на 
высоком уровне. А пока у 
нас какое-то совершен-
но другое отношение по 
непонятным мне при-
чинам. Получается, 
что чем 

больше ты делаешь, тем хуже к 
тебе отношение…

Я очень хотел открыть 
свою гимнастическую школу в 
Минске, но мне сказали: “Давай 
деньги”. Я говорю: “Откуда 
я деньги возьму?” У меня нет 
денег, есть только голая идея…

Очень хотелось бы прино-
сить пользу родине. И очень 
хотелось бы, чтобы моя рабо-
та оценивалась. Думаю, что я 
заслужил немного уважения, 

отдав на благо родного спорта 
и страны практически все свое 
здоровье, которое уже не вер-
нешь. Врачи говорят, что это 
пожизненно…»

И вот на днях – хоро-
шая новость. Председатель 
Белорусской федерации гимна-
стики Елена Скрипель заяви-
ла, что Иван Иванков может воз-
главить сборную Беларуси.

– Это уже не секрет, – при-
водит слова Елены Скрипель 

sportpanorama.by. – Недавно 
Иван прилетал в Беларусь, 
однако мы не смогли прове-
сти обстоятельный разговор. У 
него возник интерес к нашим 
предложениям, но надо решить 
текущие дела, например, рас-
торгнуть действующий контракт 
в университете, где он работа-
ет преподавателем, разрешить 
проблему со здоровьем одного 
из детей. Надеюсь на то, что 
к середине июля он выйдет на 
связь и мы продолжим диалог.

– Устраивают ли его усло-
вия в США и сможете ли вы 

предложить 

ему более выгодные?
– Иванков говорил о том, 

что собирается вернуться в 
Беларусь в 2016 году. Мы пред-
лагали ему досрочно растор-
гнуть контракт в США и помочь 
компенсировать все сопутству-
ющие расходы. Кроме того, 
пожелания Ивана по поводу 
будущей работы в Беларуси мы 
готовы выполнить.

Алесь СВЕТЛАНИЧ.
Фото из архива автора.

Новый ведущий
Теперь раздел «Шахматы» будет вести Вадим Жилко, жур-

налист и литератор, редактор шахматного бюллетеня «Альбино», 
автор около 180 опубликованных шахматных задач. Все лучшие 
традиции раздела будут сохранены. Вадим Жилко приглашает 
читателей принять участие в оптимизации работы раздела: при-
сылайте свои предложения, замечания, интересную информа-
цию как на почтовый адрес «Народной Воли» (220030, г.Минск, 
ул.Энгельса, 34а, «Шахматы»), так и на электронный адрес: 
vadim_ne67@mail.ru

Матч городов-героев
Это состязание шах-

матных композиторов 
Беларуси и России про-
водилось в седьмой 
раз (к сожалению, без 
участия специалистов 
из Украины) и заверши-
лось накануне 70-летия 
Победы. Из восьми 
команд призовую трой-
ку составили участники 
из Московской обла-
сти, Санкт-Петербурга 
и Тулы. Москва заняла 
4-е место, Брест – 5-е, 
далее расположились 
Волгоград, Мурманск 
и Минск. Всего на суд 
арбитров было представлено 77 композиций в шести разделах от 
40 авторов. В разделе трехходовок первое место заняла задача 
Николая Быкова (Барановичский район), выступавшего за коман-
ду Бреста, что допускалось правилами (см. диаграмму).

Белые: Крg8, Фа8, Лf3, Сf6, Сg6, Kа3, Ке1, пп.с5, d5, е2, f5, 
g5, h3 (13).

Черные: Кре4, Лb5, Лd4, Кb1, Кс3, пп.а6, b6, d6, d7, f4 (10).
Мат в 3 хода.
Предлагаем читателям решить задачу самостоятельно.
Многоходовка брестчанина Александра Варицкого раздели-

ла третье место. В команду Бреста входил также известный 
этюдист из г.Ганцевичи Иван Бондарь. Команду Минска состав-
ляли Владимир Сычов (капитан), Владимир Бартош, Николай 
Бельчиков, Виктор Быков, Михаил Кошель и Чеслав Якубовский.

Турнир за турниром…
16-й чемпионат Европы среди женщин, проходивший в Грузии 

при 98 участницах, выиграла украинка Наталья Жукова. Белоруска 
Анастасия Зезюлькина – на 24-м месте с 6 очками из 11, а Ланита 
Стецко, проигравшая в последнем туре соотечественнице, – на 
47-м (5,5 очка).

Никита Майоров выиграл турнир в Италии (51 участник), 
набрав 7 очков из 9. Сергей Азаров в Чикаго при 113 участниках 
разделил 2–5-е места со знаменитым Гатой Камским – 6,5 из 9, 
а Алексей Александров в Индии (140 участников) разделил 2–4-е 
места – 7,5 из 10. Валерий Казаковский финишировал на 5–6-м 
местах на турнире «Юные звезды мира» в г.Кириши – 6,5 из 11, 
а 15-летний минчанин Михаил Никитенко успешно состязался с 
гроссмейстерами на Кубке Р.Нежметдинова в Казани – 19-е место 
при 94 участниках.

mailto:vadim_ne67@mail.ru
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